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رئیس کل دادگستری استان قم تأکید کرد

برخورد شدید با استفاده کنندگان 
غیرمجاز از شبکه آب

معاون تربیت و سلامت آموزش و پرورش استان عنوان کرد

کمبود شدید مربی بهداشت در مدارس قم

رئیس جهاد کشاورزی استان خبر داد

تولید 3500 تن پسته در استان قم 

مرتضی الویری:

احمدی نژاد بیاید 
آیندگان ما را 
نمی  بخشند 

سخنگوی قوه قضاییه:

واقعه کهریزک خلاف 
قانون و جرم بود

شهردار اصلاح طلب پیشین تهران از همان چهره هایی 
است که در بزنگاه های خاص پیشنهادهای خاص رو می کند.

چند  پیشنهادی  می توان  انتخاباتی  هر  در  معمولا 
بندی از الویری برای چگونگی دستیابی به وحدت دید. 
در آستانه انتخابات ریاست جمهوری و شوراهای شهر و 
گروه های سیاسی، شهردار  فعالیت چراغ خاموش  آغاز 
پیشین تهران از وضعیت اصلاح طلبان می گوید و روحانی 

و دولت او.
الویری از آن دست چهره هایی است که به حمایت تمام قد 
از روحانی اعتقاد دارد و شانس رای آوری روحانی و پشتوانه 
رای بالای او در جامعه اصولگرایی را از دلایل خود ذکر می کند 
و می گوید حضور روحانی می تواند تندروهای اصولگرا را در 

موضع انزوا قرار دهد. 
بخش دیگر گفت وگوی او با ایلنا مربوط پرونده تخلفات 
که  بود  خاص  افراد  به  املاک  واگذاری های  و  شهرداری 
شهرداری  راس  در  حضورش  سابقه  به  توجه  با  الویری 
تصور  می گوید  و  می کند  تحلیل  را  موضوع  این  تهران، 
مجلس  و  شهر  شورای  در  که  تحقیق وتفحصی  می کنم 
درباره شهرداری در حال اجراست، ابعاد موضوع را بیشتر 

مشخص خواهد کرد...

سخنگوی قوه قضاییه درباره عذرخواهی سعید مرتضوی 
درخصوص وقایع کهریزک گفت: ما ملتزم به نیت او از نوشتن 
این نامه نیستیم و منتظر هستیم بدانیم دادگاه در مورد 

پرونده او چه نظری می دهد.
حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
روز یکشنبه در یکصد و دومین نشست خبری خود در پاسخ 
به سوال خبرنگاری در مورد نامه اخیر سعید مرتضوی که 
درباره وقایع کهریزک عذرخواهی کرده است، گفت: در سال 
88 کسانی برخلاف قانون و ضوابط مردم را تحریک کردند و 
سبب کشته شدن مردم و خسارت به اموال عمومی شدند که 
این امر باعث شد همه حکومت با قدرت وارد شود و بخشی از 
مجرمین را به مجارزات برساند و نباید در این مسئله عده ای 

بدنبال تطهیر مجرمین این فتنه باشند...
مهمترین عامل مرگ ایرانیان چیست؟

استاندار قم:

دریاچه نمک قم 
بحران ملی است

فرارسیدن عید سعید غدیر خم را تبریک می گوئیم

با  از برخورد شدید   رئیس کل دادگستری استان قم 
استفاده کنندگان غیرمجاز از شبکه آب در قم خبر داد.

مدیرعامل، معاونین و جمعی از مدیران شرکت آب و 
فاضلاب استان با حجت الاسلام حمزه خلیلی رئیس کل 

کل  رئیس  کردند.  گفتگو  و  دیدار  قم  استان  دادگستری 
دادگستری استان قم در این دیدار ضمن تأکید بر شناسایی 
و معرفی انشعابات غیرمجاز به دستگاه قضایی گفت: باید با 

این اقدامات خلاف قوانین که به جامعه لطمه می زند ...

 استاندار قم از مشکلات دریاچه نمک به عنوان یک بحران ملی نام برد و گفت: باید برای جلوگیری از نامطلوب تر شدن شرایط 
این دریاچه برنامه مشخصی در دستور کار قرار گیرد. سید مهدی صادقی ظهر دیروز در مراسم نخستین جشن برداشت پسته 
باغ شمس آباد با تأکید بر اینکه دولت از فعالیت های بخش کشاورزی به صورت ویژه حمایت می کند، اظهار کرد: تقویت این 

بخش علاوه بر حمایت مسؤولان نیازمند افزایش بهره برداری از ظرفیت ها توسط کشاورزان است...
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روزنامه صبح ایران
معاون اول رییس جمهوری گفت: بیش از 120 طرح مهم و کلیدی به عنوان اولویت های 
اقتصادی مقاومتی سال 95 تهیه شده است که بر همین اساس دستگاه ها برنامه های 

مهمی در دستور کار خود دارند.
اسحاق جهانگیری روز یکشنبه در بیست وهشتمین گردهمایی فرماندهان پشتیبانی 
و مهندسی جنگ جهاد که در مرکز همایش های صدا و سیما برگزار شد، افزود: یکی از 
مهم ترین اهداف طرح های 120 گانه به حرکت واداشتن تولید در بخش های کشاورزی و 
صنعتی کشور و توسعه صادرات است. وی همچنین اظهار داشت: امروز همه برای توسعه 
و رشد تولید در کشور به صحنه آمده اند و شاخص ها نشان دهنده رشد و حرکت در 
زمینه تولید است. معاون اول رییس جمهوری با بیان این که بیشتر طرح های اقتصاد 

مقاومتی متعلق به جهاد کشاورزی است، یادآور شد: جهادکشاورزی 
بهترین عملکرد را بین سایر دستگاه ها داشته است. جهانگیری تصریح 
کرد: باید بپذیریم که همچون گذشته به مدیریت جهادی نیاز داریم چرا 

که ایران با چالش های جدی در زمینه های مختلف روبرو است، 
ممکن است شکل مدیریت جهادی نسبت به دوران جنگ 

متفاوت باشد اما باید با همان ماهیت انجام شود. وی 
خاطرنشان کرد: دشمنان نظام اسلامی بعد از تجربه 

هشت سال دفاع مقدس ملت بزرگ ایران به این 
جمع بندی رسیدند، ملتی که قادر است ...

معاون اول رییس جمهوری اعلام کرد

تهیه 120 طرح کلیدی به عنوان اولویت های اقتصاد مقاومتی
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عکس: مجتبی محمد لو8

بی اعتمادی مطلق 
به امریکا،  نتیجه 
عقلانیت ناشی از 
فکر و تجربه

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار فرماندهان سپاه پاسداران تأکید کردند:
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الگوی »برجام« 
برای آرمان غیرمتعهدها

دوره  پایان  در  جمهوری  رییس  روحانی«  »حسن 
الگوی  غیرمتعهدها،  بر جنبش  ایران  ریاست  چهارساله 
برجامی حل و فصل مسالمت آمیز اختلافات را پیش روی 
کشورهای عضو جنبش قرار داد تا با بهره جویی از آن اراده 

ای مشترک را برای عبور از چالش های پیش روی استقرار امنیت و صلح بین المللی شکل 
دهند. رییس جمهوری کشورمان که واپسین روز هفته گذشته برای شرکت در هفدهمین 
اجلاس سران جنبش غیرمتعهدها به ونزوئلا سفر کرده بود، روز 27 اردیبهشت ماه در 
جایگاه نخستین سخنران قرار گرفت. وی پس از ارایه گزارش عملکرد ایران در هدایت 
جنبش غیرمتعهدها و بیان دیدگاه های جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با مسایل منطقه 
ای و فرامنطقه ای، ریاست جنبش را به »نیکلاس مادورو« همتای ونزوئلایی اش سپرد. 
روحانی در سخنرانی خود به برخی مسایل مهم جهان اشاره کرد اما توافق هسته ای میان 
ایران و 1+5 و اهمیت آن به عنوان الگوی حل وفصل سایر اختلاف های بین المللی بیش 

از هر موضوع دیگری در گفته های وی برجسته بود.
درباره سخنان روزشنبه روحانی چند نکته را باید یادآور شد؛

1- تشدید بحران ها در خاورمیانه و تسری جهانی آن، چرایی شکل گیری، لزوم ارایه 
راهکارهایی برای برونرفت از آن ها و همچنین ضرورت مبارزه جدی با گروه های افراطی و 
دهشت افکن مهمترین محورهای سخنرانی روحانی بود. رییس جمهوری در سخنان خود 
به موضوع اشغالگری و جنایات صهیونیست ها در سرزمین اشغالی نیز پرداخت. در شرایط 
کنونی، سران رژیم صهیونیستی با وجود مخالفت های بین المللی و انزجار مردم جهان، 
هنوز بر ساخت شهرک های غیرقانونی و کشتار مردم بیگناه فلسطین اصرار دارند؛ مردمی 
که به گفته روحانی از حق داشتن سرزمین و حکومتی از آنِ خود و بازگشت به سرزمین 
مادری محرومند. در کنار حمایت های آشکار برخی قدرت های جهان از این رژیم، سازمان 
ها و نهادهای تاثیرگذار در سطح منطقه ای و بین المللی نیز اقدام موثر و کارامدی را در 
این زمینه انجام نداده اند. افزون بر فلسطین، ادامه بحران ها در عراق، سوریه، یمن و ... 
دستاویز دخالت بازیگران تنشخواهی قرار گرفته تا در راستای اهداف خود آتش افروزی 
کنند و در تحولات منطقه مداخله جویند؛ رویکردی که بی تردید چالش های پیش روی 
کشورهای بحران زده را بیشتر و کلاف در هم تنیده معادلات منطقه را پیچیده تر خواهد 
کرد. داعش و گروه های تروریستی مشابه، پدیده ای زاده همین بحران سازی ها هستند. 
حال که تروریسم مرزها را در نوردیده و به تهدیدی علیه جهان تبدیل شده است، بانیان و 
حامیان آن دچار هراس شده اند و جبهه ای را علیه آن ترتیب داده اند اما متاسفانه هنوز 
هم آنان در مسیر مهار تندروی، سودجویانه و خودمحورانه گام بر می دارند. در این اوضاع 
آشفته، 120 کشور غیرمتعهد به قدرت های بزرگ می توانند با تکیه بر اصول پایه ای خود 
همچون احترام به تمامیت ارضی و حاکمیت ملی کشورهای عضو، پرهیز از تجاوزگری، 
دخالت نکردن در امور داخلی یکدیگر، برابری، بهره مندی از امتیازهای متقابل و همزیستی 
مسالمت آمیز به سمت آرمان های جنبش حرکتی شتابنده یابند. در سخنان روحانی افزون 

بر طرح این بایسته ها، برجام و دستاوردهای ناشی از آن برجسته می نمود.
2- طی یک دهه گذشته، این اختلافات روز افزون هسته ای بود که بر روابط ایران و 
جامعه جهانی سایه افکنده بود به طوری که تصور می شد این اختلافات انباشته به گره 
ای کور تبدیل شده و گشودن آن امکانپذیر نیست. همین اختلاف ها، تحریم های ظالمانه 
ای را علیه ایران رقم زد و دست دشمنان ایران را در گسترش اندیشه ایران هراسی باز 
گذاشت. ضدیت با برنامه هسته ای ایران تا جایی پیش رفت که کشورمان بارها تهدید به 
حمله نظامی شد. در چنین فضایی، کارگزاران دیپلماسی ایران توانستند پس از 2 سال 
گفت وگوهای فشرده و دشوار، گره از این اختلاف فرسوده و غیرضروری بگشایند. با وجود 
دشواری های فراوان دستیابی به توافق از جمله ژرفای اختلافات و کارشکنی های دشمنان 
ایران، به واسطه توافقی برد- برد میان ایران و 1+5، جهان و همین طور جنبش غیرمتعهدها 
بر فعالیت های هسته ای صلح آمیز ایران مُهر تایید زد. در نتیجه، تنگناهای گذشته از 
بین رفت تا فصل تازه ای در روابط ایران و جهان گشوده شود. حل وفصل مساله ای به 
این حساسیت آن هم از راه گفت وگو می تواند به الگویی برای کشورهای جهان در حل 

اختلاف ها تبدیل شود.
3- همان طور که اشاره شد، بازیگران خاورمیانه درجه بالایی از تنش و درگیری را در 
همسنجی با مناطق دیگر جهان تجربه می کنند اما برخی طرف های درگیر در منازعه 
تلاش دارند تا خواسته های خود را نه پشت میز گفت وگو که از راه نظامی گری و خشونت 
ورزی پیگیری کنند. نگاهی به بحران پنج ساله در سوریه به خوبی مشخص می کند که 
هماوردی نظامی جز تشدید جنگ و خونریزی نتیجه ای ندارد. گروه های تروریستی 
که اقدام های خرابکارانه آنان پهنه جهان را فرا گرفته است، نمی توانند و نباید سرنوشت 
سوریه را به دست گیرند. در طرف مقابل نیز دولت دمشق حتی پس از غلبه بر گروه های 

تروریستی و تصرف همه خاک کشور با مطالبه های مردمسالارانه روبرو است.
بنابراین، تنها با تکیه بر گفت وگو و سازوکارهای سیاسی می توان امیدوار بود که بحران 
های منطقه فروکش کند و این در صورتی است که طرف های درگیر بپذیرند مطالبه 
های خود را نه در جبهه های جنگ که پشت میز مذاکره مطرح کنند؛ موضوعی که در 
گفت وگوهای دوساله هسته ای اتفاق افتاد. در اهمیت همین موضوع بود که روحانی در 
سخنرانی خود تاکید کرد: برجام فقط یک توافق سیاسی نیست بلکه در این دنیای پرتنش 
که استفاده از سلاح و خشونت به تفکر رایج تبدیل شده است، برجام یک راهبرد و رویکرد 
جدید برای تعامل مثبت و سازنده برای حل وفصل مسالمت آمیز بحران ها و چالش ها 
است و می تواند سرآغازی برای همکاری های دوجانبه و چندجانبه کشورها برای پیشبرد 

صلح و توسعه در جهان باشد.

برخورد با سیاست های 
اسرائیلی عربستان

درحالیکه در یک سال اخیر به دلیل حمله عربستان 
سعودی به یمن و نیز به دلیل حوادث تلخ و خونبار مراسم 
ایران و عربستان در  حج سال گذشته، روابط دو کشور 

وضعیت پر چالش و تنش آمیزی قرار گرفته و دستگاه دیپلماسی کشور به دنبال راهکارهای 
حقوقی و سیاسی برای پایان دادن به سیاستهای خصمانه عربستان سعودی است، مقامات 
سعودی در اقدامی که می توان از آن به عنوان فرار به جلو تعبیر نمود، پیش دستی نموده و 
باب شکایات مختلف از کشورمان را در سازمانها و نهادهای مختلف باز کرده اند. نامه عبدالله 
المعلمی، نمایندۀ دائم عربستان سعودی در سازمان ملل، به شورای امنیت و ادعای نقض 
قطعنامه 2216 شورای امنیت )در رابطه با ممنوعیت کمک تسلیحاتی به نیروهای یمنی( 
توسط ایران و از سوی دیگر شکایت مسؤولان کمیته المپیک عربستان سعودی به کمیته 
برگزاری بازی های پارالمپیک به دلیل استفاده اعضای کاروان ایران از عبارت »خلیج فارس« 
و همچنین تصویر پرچم و نقشه ایران بر روی لباس و وسایل المپیک آنها، از جمله موارد 
اخیر اقدامات حقوقی عربستان بوده است. همچنین عربستان سعودی در اقدامی کاملا 
جهت دار، همزمان با عید سعید قربان، شبکه ای جدید با هدف پخش مراسم و اخبار حج به 
زبان فارسی و تبلیغ و نمایش آنچه پادشاهی سعودی تحت رهبری خادم حرمین شریفین 
برای زائران و مسافران فراهم می  کند، تأسیس کرده است. اقدامات فوق به خوبی رویکرد 
جدید عربستان سعودی در قبال اعتراضات جمهوری اسلامی ایران به بی مسئولیتی این 
کشور در قبال فاجعه منا را به نمایش می گذارد. به نظر می رسد مقامات سعودی تصمیم 
گرفته اند به جای هر گونه عذر خواهی، پذیرش مسئولیت و جبران خسارات وارد شده 
به کشورهای اسلامی از جمله ایران، به راه کار »تهاجم از جبهه های مختلف« متوسل 
شوند. بدین معنا که با گشودن جبهه های جدید حقوقی، سیاسی، ورزشی و رسانه ای به 
مظلوم نمایی و تبلیغ مشروعیت خود پرداخته و با تغییر شکل دادن واقعیات، ایجاد ایران 
هراسی و تحریک آمیز معرفی نمودن همه اقدامات ایران، نوک پیکان انتقادات را از سوی 
خود، به سمت کشور رقیب بچرخانند. در پیش گرفتن چنین راهکاری بیش از هر چیز 
یادآور سیاستهای رژیم صهیونیستی در طول تاریخ شکل گیری این رژیم مجعول است که 
همواره بزرگترین جنایات، تجاوزگری ها و نقض حقوق بشر را در سرزمینهای اشغالی انجام 
داده و پس از آن با کمک گرفتن از غولهای رسانه ای تحت اختیار خود و نفوذ و لابی در 
سازمانهای بین المللی، از هر گونه مسئولیت پذیری در برابر اقداماتش فرار نموده و در صدد 
مقصر جلوه دادن دشمنان و رقبای منطقه ای خود بوده است. در چنین شرایطی به نظر 
می رسد پیگیری منطقی مطالبات حقوقی شهروندان ایرانی در نهادهای قضایی بین المللی 
و همچنین مستند نمودن اقدامات ضد بشری عربستان سعودی و ارائه آنها به سازمان ملل 
و سایر سازمانهای متنفذ بین المللی از جمله جنبش عدم تعهد، می تواند اقدامات مفیدی 
برای روشن شدن موضع و موقعیت کشورمان باشد. هفدمین نشست جنبش عدم تعهد 
که نشست وزاری خارجه آن از هفته گذشته آغاز شده و نشست سران آن نیز در نخستین 
روزهای هفته جاری برگزار می شود، می تواند فرصت مناسبی برای مطرح نمودن مسائل 
منطقه ای باشد. جمهوری اسلامی ایران می تواند با رایزنی با کشورهای عضو این سازمان 
که از دوران جنگ سرد تا کنون در زمره کشورهای بی طرف بوده اند و در ماههای گذشته 
نیز بسیاری از آنها به اقدامات ضد انسانی عربستان در یمن اعتراض کرده اند، همراهی آنها 
را برای محکومیت اقدامات عربستان جلب کند. با این وجود مواضع سازمانهایی همچون 
جنبش عدم تعهد بیشتر سیاسی است و دارای ضمانت اجرای خاصی نیست؛ ضمن اینکه 
مذاکرات مربوط به پیش نویس سند نهایی اجلاس سران امسال نیز که در آن مواضع 
جنبش عدم تعهد پیرامون موضوعات مختلف بین المللی و منطقه ای تبیین شده، در دو 

دوره چهار ماهه در سال 2015 و 2016 در نیویورک انجام شده و به پایان رسیده است.
بنابراین نمی توان انتظار داشت که در آن محکومیت اقدامات اخیر عربستان سعودی 
چندان پررنگ باشد. از این رو لازم است تا دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران 
ضمن ادامه رایزنی ها در جهت جلب نظر کشورهای عضو این سازمان، بیشتر همت خود را 
مصروف نهادهای بین المللی قضایی و اجرایی نماید که دارای ضمانت اجرا و برد عملیاتی 
هستند و می توانند اقدامات ضد بشری و مخالف حقوق بین الملل عربستان سعودی را 
در عمل محکوم نموده و این کشور را وادار به پرداخت خسارت و جبران اقدامات خویش 

بنمایند.
* استاد دانشگاه

حمد رضا آصفی:

باید در قبال سیاست های عربستان 
افشاگری کرد

سخنگوی وزارت امور خارجه دولت اصلاحات با بیان این که سیاست های جمهوری 
اسلامی ایران در مقابل سعودی ها تا به امروز با سعه صدر، صبر و گذشت بوده است و 
تابه حال نیز بهترین سیاست همین بوده است، گفت: اما از این به بعد این سیاست صبر 
و گذشت باید جای خود را به افشاگری و روشن کردن افکار عمومی دنیا، نسبت به 

سیاست های سعودی بدهد.
حمیدرضا آصفی در گفت وگو با جماران، در خصوص بالا گرفتن تنش در روابط ایران و 
عربستان در روزهای اخیر گفت: این کینه توزی های سعودی تنها مربوط به روزها یا ماه های 
کنونی نیست. سعودی ها همیشه ایران را رقیب خودشان می دانستند و فکر می کنند با 
قدرت گرفتن ایران اهمیت این کشور کم می شود. لذا بعد از برجام که یک فضای متفاوتی 
برای ایران پیش آمد، حالت خصم سعودی ها تشدید شد. وی ادامه داد: ضمن این که 
شکست های مداوم سعودی در یمن، سوریه و عراق زمینه و علت دیگری بود برای آشکار 
شدن خصومت و دشمنی سعودی ها است. آصفی همچنین خاطرنشان کرد: از طرف دیگر 
موضوع »منا« و شهید شدن بسیاری از ایرانی ها در آن حادثه، سعودی را در حالت تدافعی 
و انزوا قرارداد. آن ها با هیاهو و جنجال های اخیر به نوعی درصدد هستند شکست های خود 
را در عرصه های بین المللی و فضاحت در عرصه داخلی شان را جبران و یا حداقل افکار 
عمومی را از واقعیات منحرف کنند. این کارشناس مسائل بین الملل در ادامه بیان کرد: 
نکته دیگری که در موضوع سعودی نباید از نظر دور انگاشته شود این است که عربستان 
وارد یک همکاری پنهانی با رژیم صهیونیستی شده است و گاه این مسئله آشکار است که 
اقدامات سعودی در خدمت رژیم صهیونیستی است. آمریکایی ها هم از این مسئله بدشان 
نمی آید که ایران و سعودی همیشه جدال و روابط غیردوستانه داشته باشند و در این مسیر 
از پشت پرده سعودی ها را به واسطه رفت وآمدهای آشکار و پنهانشان تحریک می کنند. لذا 
این عوامل پشت این اقدامات و خصومت های دولت سعودی با ایران است. وی در پاسخ به 
این سؤال که بالا گرفتن تنش بین این دو کشور چه عواقبی می تواند داشته باشد، اظهار 
کرد: این تنش ها به نفع هیچ یک از این دو کشور نیست، اما مقصر در این مسئله سعودی ها 
هستند و بالا رفتن این تنش ربطی به جمهوری اسلامی ایران ندارد، سعودی ها با لجاجت 
و بچگی این وضعیت را به وجود آورده اند و خودشان نیز باید آن را حل کنند؛ اما استمرار 
این وضعیت در آینده سعودی ها را بیشتر دچار مشکل می کند. کلید این بحران نیز دست 
سعودی ها است، آن ها باید با عقلایی کردن رفتارشان واقعیت های منطقه و جایگاه متزلزل 
و تنزل یافته خودشان را آن گونه که هست ببیند. سفیر سابق کشورمان در امارات همچنین 
در مورد این که جمهوری اسلامی در مقابل این رفتار سعودی ها چگونه باید رفتار کند، اظهار 
داشت: جمهوری اسلامی تا حالا با سعه صدر، صبر و گذشت مسئله را دنبال کرده است و 
تابه حال بهترین سیاست هم همین بوده است، اما فکر می کنم از این به بعد این سیاست 
صبر و گذشت باید جای خود را به افشاگری و روشن کردن افکار عمومی دنیا نسبت به 
سیاست های سعودی بدهد؛ بنابراین به نظر من با موضع اقتدار، روشنگری و افشاگری 
چیزی است که باید در دستور کار جمهوری اسلامی قرار بگیرد. البته منظور از جمهوری 
اسلامی تنها دولت نیست، بلکه کارشناسان، رسانه ها، صاحبان قلم و دیگران همگی باید 

در این مسیر حرکت کنند.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

دعا می کنیم علی مطهری 
از خواب غفلت بیدار شود

 دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: دعا می کنیم علی مطهری از خواب غفلت بیدار شود.
محمد نبی حبیبی در پایان نشست دبیران حزب موتلفه افزود: بیش از 20 تن از مردم 
مسلمان تهران در جریان فتنه آمریکایی سال ۸۸ به شهادت رسیدند و نام و مشخصات آنها 
در بنیاد شهید وجود دارد افرادی هم بخاطر همین آشوب ها که مصداق محاربه با نظام بود، 
کشته شدند؛ اما هیچ یک از بانیان فتنه از مردم و نظام عذرخواهی نکردند و همچنان بر 
موضع خود پای می فشارند. همین رسانه هایی که فتنه را در سال ۸۸ یاری  می دادند در این 

جنایات سهیم اند، اما هیچگاه از مردم عذرخواهی نکردند.
او با اشاره به نامه نگاری مرحوم عسگراولادی با چند تن از اصلاح طلبان در مورد مسائل 
فتنه ۸۸ گفت: مرحوم عسگراولادی در آخرین روزهای عمر خود مشفقانه و دلسوزانه 
به سران فتنه نامه نوشت. به برخی از اصلاح طلبان هم که در فتنه مشارکت داشتند 
نامه نگاری هایی داشت که منتشر شد اما آنها حاضر نشدند یک کلمه از مردم بخاطر فتنه ای 
که راه انداختند عذرخواهی کنند. برخی از سران فتنه طراحان نبرد نرم علیه ملت ایران را 
در تهران پذیرایی کردند و مقدمات یک فتنه ای را طرح ریزی کردند که هنوز هم هست. در 
اتاق فکر آنان وظایف بر زمین مانده را مو به مو اجرا می کنند. هر چه هم نصیحت در این 

باره به آنها می کنیم، می گویند مرغ فتنه یک پا دارد.
حبیبی با اشاره به  ۹ دی ۸۸ گفت: مردم در قیام تاریخی ۹ دی به خیابان ها آمدند 
و سران فتنه را به نام محکوم کردند؛ اما آنها و و عقبه رسانه ای شان آنقدر گستاخ و لجوج 
هستند که هنوز در زیر خیمه فتنه رجزخوانی می کنند. وی با اظهار تأسف از اظهارات علی 
مطهری بیان داشت: او ظاهراً چیزی به نام »بغی« و »محاربه« را در فقه اسلامی به رسمیت 
نمی شناسد ما دعا می کنیم او از خواب غفلت بیدار شود و مقابله صریح و قاطع پدر بزرگوار 
شهیدشان را با کفر و نفاق الگو قرار دهد. وی  راجع به اظهارات هاشمی رفسنجانی در مورد 
موضوعات دفاعی و اقتصادی گفت: دشمنان انقلاب اسلامی و در رأس آنها آمریکا اگر به این 
نتیجه رسیده بودند یا برسند که در یک حمله نظامی می توانند نظام جمهوری اسلامی را 
ساقط کنند، ذره ای به خود تردید راه نمی دادند و نخواهند داد. ما فرض را بر این می گذاریم 
که این نسخه نادرست پیچیده شود یعنی نظام جمهوری اسلامی ضرورت داشتن توان 
و اقتدار نظامی را فدای پیشرفت های رفاهی و اقتصادی نماید و آمریکایی ها و برخی از 
اروپایی ها مطمئن شوند که با یک حمله نظامی می توانند جمهوری اسلامی را تسلیم کنند. 

آیا آنها دستاوردهای زیربنائی اقتصادی و رفاهی را نابود نخواهند کرد؟

محمد رضا عارف:

مجلس با تمام توان برای رفع 
مشکلات معلمان تلاش می کند

نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی 
گفت: مجلس دهم با تمام توان برای رفع مشکلات کارکنان آموزش و پرورش به ویژه 

معلمان تلاش کرده و آمادگی لازم برای حل و فصل مشکلات این قشر را دارد.
محمدرضا عارف روز یکشنبه در اختتامیه پنجمین جشنواره فعالیت های اوقات فراغت 
دانش آموزان حسن آباد فشافویه )شهرری( اظهار کرد: همراهی دولت یازدهم با مجلس 
دهم برای رفع مشکلات بخش آموزش کشور، نوید بخش آینده ای روشن و مطلوب است. 
وی بر ارتباط تنگاتنگ آموزش و پرورش و فرهنگیان با مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد و افزود: مجلس شورای اسلامی آمادگی دارد تا برای رفع مشکلات این بخش به راه 

حل مناسب که مورد رضایت همه باشد برسد. 
عارف با بیان اینکه توجه به منزلت و معیشت معلمان زمینه مناسب برای پیشرفت و 
توسعه کشور را فراهم می کند افزود: در اسناد بالادستی کشور بر تکریم معلمان تاکید 

ویژه ای شده است. 
وی نیروی انسانی را یکی از عوامل مهم پیشرفت کشور ذکر کرد و افزود: معلمان با 
تلاش و کوشش علمی و تربیتی نقشی موثر و بی بدیل در آماده سازی و پرورش نیروی 

انسانی متعهد و مسئولیت پذیر برای آینده کشور دارند. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، تربیت نیروی انسانی با انگیزه، هوشمند، 
متعصب، معتقد به ارزش ها و دارای دغدغه برای تعالی کشور را از مهمترین کارکردهای 

آموزش و پرورش و جامعه معلمان کشور عنوان کرد. 
عارف همچنین تصریح کرد: متاسفانه در دوره هایی از بحث مهم تربیت غافل بودیم و 

فقط به تعلیم پرداختیم اما باید تلاش کنیم تا این کوتاهی دیگر تکرار نشود. 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه توجه به مقوله تربیت در کنار تعلیم 
را زمینه ساز آمادگی دانش آموزان برای پذیرفتن نقش های مهم اجتماعی و مقابله با 
ناهنجاری های اجتماعی ذکر کرد و گفت: توجه به تربیت باعث می شود تا هزینه های 

مادی و معنوی نظام کاهش یابد و جامعه در مسیر رشد و ترقی گام بردارد.

مجتبی ذوالنور:

روحانی قطعا نامزد اصول گرایان نخواهد بود
عضو فراکسیون ولایت مجلس با بیان این که ممکن است اصول گراها افرادی چون 
جلیلی، رضایی و قالیباف را مورد بررسی قراردهند، گفت: مطمئنم که اصولگرایان در مورد 

آقای روحانی هیچ  وقت به جمع بندی نمی رسند.
حجت الاسلام مجتبی ذالنور در پاسخ به این سوال که آیا سعید جلیلی می تواند به 
عنوان یکی از کاندیدای اصول گرایان برای انتخابات ۹6 مطرح باشد، به عصر ایران گفت: 
هنوز اصول گرایان به نتیجه نرسیده اند؛ چرا که در حال بررسی افراد مختلف هستند که 
بعد از امتیازدهی به شاخص های مختلف مورد نظرشان یک نفر را به عنوان کاندیدای خود 
معرفی می کنند. ممکن است آقای جلیلی نیز یکی از این گزینه ها باشد. عضو کمیسیون 
امنیت ملی در مورد این که آیا احمدی نژاد نیز یکی از این گزینه هاست، اظهار داشت: 
نمی دانم که وی می تواند یکی از گزینه ها باشد؛ چرا که بودن احمدی نژاد در انتخابات به 
جمع اصول گرایان بستگی دارد و نه نظر بنده. ذوالنور همچنین در مورد احتمال حمایت 
اصول گرایان از  روحانی بیان کرد: قطعا آقای روحانی از کاندیداهای اصول گرا و جبهه انقلاب 
در انتخابات ریاست جمهوری ۹6 نخواهد بود. نماینده مردم قم در مجلس با بیان این که 
ممکن است اصول گراها افرادی چون جلیلی، رضایی و قالیباف را مورد بررسی قرار دهند، 
گفت: مطمئنم که اصول گرایان در مورد آقای روحانی هیچ  وقت به جمع بندی نمی رسند. 
این نماینده اصول گرای مجلس در مورد این که آیا اصول گرایان می توانند به یک کاندیدای 
واحد برسند، خاطرنشان کرد: امید این است که اصول گرایان به یک کاندیدای واحد برسند، 

محال عقلی نیست ولی تلاش این است که این وحدت محقق شود.

سرمقاله

یادداشت

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
صبح دیروز )یکشنبه( در دیدار شرکت کنندگان در همایش 
سراسری فرماندهان سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، سپاه را 
»سنگر مستحکم انقلاب« و »عنصر شاخص دفاع از امنیت 
داخلی و خارجی و هویت برجسته و ممتاز و مورد نیاز برای 
پیشرفت کشور و حرکت به سوی آرمانها« دانستند و ضمن 
اشاره به برخی انحرافها برای مقابله با اجزاء اصلی قدرت نرم و 
معنوی نظام اسلامی و تحریف آنها، گفتند: یکی از اجزاء مهم 
قدرت نرم جمهوری اسلامی، بی اعتمادی مطلق به قدرتهای 
سلطه گر و در رأس آنها امریکا است و این بی اعتمادی باید 

روز به روز گسترش یابد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود، فرمان امام )ره( 
برای تشکیل نیروهای سه گانه سپاه را ناشی از نگاه نافذ و 
دوراندیشانه و دلِ نورانی آن مرد بزرگ و الهی دانستند و 
در خصوص اهمیت و ارزش و جایگاه سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی افزودند: جمله معروف امام )ره( مبنی بر اینکه »اگر 
سپاه نبود کشور هم نبود« به این دلیل بود که سپاه، شجره 
طیبه ای است که از هویت آن، ایمان و حرکت انقلابی 
و جهادی می تراود و حفظ کشور و انقلاب نیز منوط به 

استمرار این عناصر مهم است.
حضرت آیت الله خامنه ای لازمه رسیدن به آرمان بزرگ 
انقلاب یعنی »تشکیل تمدن نوین اسلامی« و دفاع از نظام 
اسلامی در برابر توطئه ها را »حرکت انقلابی و جهادی« بر 
شمردند و گفتند: اکنون بعد از گذشت 37 سال از انقلاب 
اسلامی به خصوص بعد از دوران دفاع مقدس، حقیقت 
سخن آن انسان عمیق، مجرب و متوکل به خدا در مورد 
سپاه، بیش از پیش روشن تر شده و باید گفت »سپاه سنگر 

مستحکم انقلاب است«.
ایشان با تأکید بر اینکه دفاع از امنیت داخل و خارج از 
مرزها یکی از وظایف اساسی سپاه پاسداران است، خاطرنشان 
کردند: سپاه علاوه بر حفظ امنیت و مسائل دفاعی، در عرصه 
های دیگری همچون سازندگی، عمران، خدمت رسانی به 
محرومان، مسائل فرهنگی و هنری و تولید فکر انقلابی، نقش 
آفرین و تأثیرگذار است که این اقدامات باید ادامه یابند و به 

اطلاع مردم و افکار عمومی نیز رسانده شوند.
و  سازندگی  دفاعی،  اقدامات  اسلامی،  انقلاب  رهبر 
فرهنگی سپاه را برجسته و ممتاز خواندند و با تأکید بر اینکه 
چنین ارزیابی از اقدامات سپاه، واقع گرایانه و غیرجانبدارانه 
نیز چنین  انقلاب  و  نظام  افزودند: حتی دشمنان  است، 

قضاوتی درباره سپاه پاسداران دارند.
فرمانده کل قوا با تأکید بر اینکه حفظ هویت سپاه، اقدامی 
مهم و نیازمند هوشیاری و آسیب شناسی دائمی است، 
خاطرنشان کردند: حفظ، به معنای توقف در زمان نیست 
بلکه باید همگام با تغییر ابزارها و پیشرفتهای دشمن، سپاه نیز 
به پیشرفتهای خود در عرصه های علم و فناوری و نوآوریها 

قانع نباشد و حرکت رو به جلو متوقف نشود.
حضرت آیت الله خامنه ای، »امنیت« را موضوعی بسیار 
مهم و زمینه ساز پیشرفت معنوی و مادی جامعه خواندند و 
گفتند: از جمله وظایف سپاه، تأمین امنیت داخلی و خارجی 
است و اگر امنیت خارجی وجود نداشته باشد و در خارج از 
مرزها جلوی دشمن گرفته نشود، امنیت داخلی هم از بین 

خواهد رفت.
ایشان، لازمه رفع تهدیدهای نظامی را اقتدار روزافزون 
نیروهای مسلح دانستند و افزودند: در طول سالهای گذشته 
گاهی اوقات سخنانی از جانب برخی مسئولان مطرح شده 
مبنی بر اینکه رفع تهدید نظامی و جنگ به دلیل فلان اقدام 
بوده است، در حالی که این سخنان صحیح نیست، زیرا تنها 
عامل رفع تهدید نظامی، »اقتدار دفاعی و نظامی« و »ایجاد 

ترس و رعب در دشمن« بوده و خواهد بود.
برخی  به  اشاره  با  همچنین  اسلامی  انقلاب  رهبر 
اظهارنظرهای اخیر مبنی بر اینکه علت پیشرفت برخی 
کشورها، جمع آوری سازمان های نظامی آنها بوده است، 
تأکید کردند: باور این سخنان از کسانی که به آنها نسبت داده 
شده، بسیار سخت است، اما اگر چنین سخنانی واقعاً بیان 

شده باشد، حرف غلطی است.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: کشورهایی که گفته 
می شود سازمان نظامی خود را جمع آوری کردند، به اختیار 
خود این کار را نکردند بلکه آنها در جنگ جهانی نابود شده 

بودند و به آنها اجازه ندادند که سازمان نظامی داشته باشند.
ایشان تأکید کردند: هیچ عاقلی نیروی دفاعی خود را کنار 
نمی گذارد، بنابراین باید قدرت دفاعی کشور را روز به روز 

استحکام بخشید.
رهبر انقلاب اسلامی، »ایمان« را عامل اصلی استحکام 
توان دفاعی کشور بر شمردند و خاطرنشان کردند: جنگ 
نامتقارن به همین معنا است و طرف مقابل با وجود داشتن 

ابزار و تجهیزات پیشرفته، فاقد عامل ایمان است.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: نمونه بارز جنگ 
نامتقارن در عراق روی داد و آن هنگامی بود که نیروهای 
مردمی عراق که فاقد تجهیزات پیشرفته نظامی هستند اما از 
ایمان بالایی برخوردارند، توانستند مناطقی را آزاد کنند که 
نظامیان امریکا و هم پیمانان آنها، از ابتدای حضور در عراق 

نتوانسته بودند آن مناطق را به تسلط خود در آورند.
ایشان در ادامه سخنان خود به موضوع »تحریف اجزاء 
قدرت نرم نظام اسلامی« نیز اشاره کردند و گفتند: در کنار 
حرفهای غلطی که درباره توان دفاعی کشور گفته می شود، 
برخی غلط پردازی ها و تحریف ها هم درباره بعضی از مفاهیم 
انقلاب انجام می شود که خطر آن، از سخنان غلط بیشتر 

است.

رهبر انقلاب اسلامی، نفی مفهوم »استقلال« و مساوی 
دانستن آن با انزوا را یکی از این تحریف ها برشمردند و 
افزودند: هدف اصلی از نفی استقلال، پیروی از نظم های 
ترسیمی قدرتهای سلطه گر است که متأسفانه عده ای 

دانسته یا ندانسته، در حال تکرار این موضوع هستند.
و  فرهنگ  »استقلال،  ای،  خامنه  الله  آیت  حضرت 
اعتقادات« را مایه هویت یک ملت دانستند و تأکید کردند: به 
چه دلیلی باید از هویت واقعی خود دست کشید و از روش 

های غلط و مفتضح غربی ها پیروی کرد؟
ایشان، موضوع شرم آور »همجنس گرایی« را یکی از 
موارد بر خلاف مصلحت و خلقت بشر برشمردند و گفتند: 
در تبلیغات جهانی به گونه ای فضاسازی و هوچی گری می 
کنند که اگر کسی منکر این مسائل خلاف شود، احساس 
انزوا کند و به همین علت حتی برخی مقامات غربی برای 

رأی آوردن از چنین تفکر غلطی اعلام طرفداری می کنند.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: نتیجه عدم استقلالی که 
غربی ها بر آن تأکید می کنند، چنین وضعیتی است، حال 
آیا ما باید تفکر الهی و نورانی اسلام را رها کنیم و پیرو چنین 

تفکر مفتضحی شویم؟
حضرت آیت الله خامنه ای یکی دیگر از تحریف های 
اجزاء قدرت نرم نظام اسلامی را، »مساوی دانستن آرمانگرایی 
با عدم عقلانیت« دانستند و خاطرنشان کردند: آرمانگرایی 
عین عقلانیت است زیرا اگر ملتی بدون آرمان شود، همانند 

وضعیت امروز جوامع غربی از درون تهی و پوچ خواهد شد.
ایشان تأکید کردند: آنچه که موجب شوق به پیشرفت 
و حرکت در ملتها می شود، آرمانها هستند و هرچه این 
آرمانها والاتر، مجرب تر و نورانی تر باشند، حرکت صحیح 

تر خواهد بود.
ها  تحریف  از  دیگر  یکی  به  اسلامی  انقلاب  رهبر 
درخصوص اجزاء قدرت نرم نظام اسلامی اشاره کردند و 
گفتند: یکی از عناصر قدرت نرم جمهوری اسلامی ایران، 
»بی اعتمادی مطلق به قدرتهای سلطه گر جهانی« است که 

امروز مظهر آن امریکا است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر لزوم گسترش بی 
اعتمادی مطلق به امریکا، افزودند: متأسفانه برخی ها حاضر 
نیستند این بی اعتمادی را قبول کنند و اگرچه به زبان می 
گویند امریکا دشمن است اما احساس واقعی بی اعتمادی به 

امریکا، در آنها وجود ندارد.
ایشان خاطرنشان کردند: هنگامی که در انسان احساس 
دشمنی و بی اعتمادی واقعی به طرف مقابل وجود داشته 
باشد، در مذاکرات و دیدارها، الزامات آن را رعایت می کند و 

به گفته های طرف مقابل مطلقاً اعتماد نخواهد کرد.
امریکا  به  مطلق  اعتمادی  بی  اسلامی،  انقلاب  رهبر 
را نتیجه عقلانیت ناشی از فکر و عمق و تجربه دانستند و 
گفتند: موضوع دشمنی امریکا را در طول سالهای متمادی 
بعد از انقلاب و در قضایای اخیر مذاکرات هسته ای و در 

مسائل دیگر دیده ایم.
حضرت آیت الله خامنه ای به یک نمونه تاریخی اشاره 
کردند و افزودند: در قضیه مشروطه، هنگامی که به انگلیسی 
ها اعتماد و راه به سمت سفارت آنها کج شد، ضربه اساسی 

وارد و نتیجه آن 75 سال عقب ماندن کشور، شد.
ایشان خطاب به برخی کشورهای منطقه خاطرنشان 
کردند: اگر هوشیار نباشید و ترفند نظام سلطه امریکا را درک 
نکنید و فریب لبخند آنها را بخورید، شما هم ممکن است 50 

یا حتی 100 سال عقب بیفتید.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: اگر ما امروز راه را برای 
مذاکره با امریکاییها و وسوسه های آنها در بخشهای مختلف، 
باز کنیم، نه فقط زمینه ساز نفوذ آشکار و پنهان آنها شده ایم 
بلکه پیشرفت مورد نظر کشور هیچ گاه محقق نخواهد شد و 

عقب ماندگی قطعی خواهد بود.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر لزوم هوشیاری و 
بیداری مسئولان در قبال نفوذ و سلطه دشمن خاطرنشان 
کردند: امریکاییها اصرار دارند که ما با آنها درباره مسائل 
منطقه غرب آسیا به ویژه سوریه، عراق، لبنان و یمن مذاکره 
کنیم؛ هدف واقعی آنها از این درخواستهای مذاکره چیست؟ 
آنها هدفی جز جلوگیری از حضور جمهوری اسلامی ایران 

در منطقه به عنوان عامل اصلی ناکامی های امریکا، ندارند.
ایشان با اشاره به ترفندهای مذاکراتی امریکاییها و دشمنی 
های آشکار آنها که نمونه هایی از آن در مذاکرات هسته ای 
دیده شد، گفتند: عقلانیت اقتضاء می کند، نسبت به کسانی 
که دشمنی خود را آشکار کرده اند، بی اعتمادی مطلق داشته 

باشیم.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به برخی زمزمه ها برای 
مذاکره با امریکا درخصوص مسائل منطقه نیز تأکید کردند: 
مذاکره با امریکا نه تنها فایده ندارد، بلکه ضرر هم دارد و این 
موضوع، با استدلال به مسئولان سطوح بالای کشور گفته 

شده و آنان نیز پاسخی در رد آن نداشتند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه مذاکره نه 

تنها دشمنی ها را کم نمی کند بلکه زمینه را برای نفوذ باز 
می کند، به امنیت حاکم بر کشور اشاره کردند و افزودند: 
دشمن تمام تلاش خود را برای بر هم زدن امنیت کشور 
قرار داده است، بنابراین همه سازمانهای نیروهای مسلح و 
دستگاههای مربوطه باید از این امنیت به عنوان یک دستاورد 

مهم در دنیای ناامن امروز، محافظت کنند.
ایشان علاوه بر امنیت محیط زندگی، امنیت فرهنگی و 
فکری را نیز بسیار مهم برشمردند و تأکید کردند: سپاه باید 

در همه این موارد نقش آفرینی داشته باشد.
فرمانده کل قوا سپس در بیان چند توصیه خطاب به 
پاسداران انقلاب اسلامی، محور همه توانایی های سپاه را 
»ایمان و روحیه انقلابی و جهادی« دانستند و افزودند: نباید 
اجازه داد که روحیه انقلابی با میل و دل بستن به دنیا و وارد 

شدن در مسابقه تجمل پرستی و اسراف تضعیف شود.
»لزوم حفظ پیوستگی نسلهای جدید سپاه با مفاهیم 
انقلاب« و »اهمیت مسئله آموزش«، توصیه های بعدی رهبر 

انقلاب اسلامی بود.
ایشان همچنین از »بسیج« به عنوان »ظرفیتی ملی« 
یاد کردند و با اظهار خرسندی از فعالیتهای فراوان در این 

مجموعه مردمی، بر عمق بخشی به فعالیتها تأکید کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به »نقش الگو و آینده 
ساز ملت ایران در تحولات جهانی« خاطرنشان کردند: اگر 
مسئولان و مردم بتوانند اقتصاد مقاومتی را به معنای واقعی 
محقق و کشور را از جادوی مالی و پولی دشمن خلاص 
کنند و ارزش و آقایی دلار را در زندگی اقتصادی بشکنند، 
کشورهای دیگر را نیز نجات داده اند و برای آنها الگو خواهند 

شد.
رهبر انقلاب اسلامی، علت عصبانیت دشمنان از ملت 
ایران را همین ویژگی الهام بخشی جمهوری اسلامی خواندند 
و افزودند: حرکت ملت ایران با وجود انبوه فشارها، تحریمها 
و تهدیدها روز به روز شفاف تر و شجاعانه تر و نهال پاک و 

مبارک انقلاب اسلامی هر روز تناورتر شده است.
ایشان با اشاره به تلاش دستگاههای تبلیغاتی تحت 
سلطه صهیونیستها برای پوشاندن این واقعیات درخشان، 
استقبالهای مردمی از مسئولان در برخی سفرهای خارجی 
را دلیل دیگری بر الگو شدن ملت ایران دانستند و افزودند: 
جمهوری اسلامی هنوز در ابتدای راه دستیابی به اهداف و 
آرمانهای والاست اما همین مقدار از حرکت و نشان دادن 
استقلال، ایستادگی و عزم راسخ نیز دلهای ملتها را به خود 

جذب کرده است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر لزوم ادامه دادن 
این راه نورانی با قدرت و آمادگی مادی و معنوی روزافزون، 
خاطرنشان کردند: درس قرآن به ما این است که در مقابل 
دشمنی ها باید با یاری جستن از خداوند، استقامت و پایداری 

کرد، زیرا خدا و هدایت الهی همراه ما است.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: اگر ما انگیزه، ایمان و 
عزم راسخ خود را حفظ کنیم و عقل و تدبیر را به درستی به 
کار ببندیم، بر تدابیر همه جانبه دشمنان فائق خواهیم آمد و 
برخلاف تصور برخی که خیال می کنند، محاصره شده ایم، 

همه دشمنان را به خاک خواهیم نشاند.
ایشان تأکید کردند: من نسبت به آینده هیچ نگرانی ندارم 
و معتقدم به توفیق الهی، فردای کشور از امروز آن، بسیار 

بهتر خواهد بود.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
والمسلمین سعیدی نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران با 
تبریک دهه امامت و ولایت، رویکرد فرماندهان و مسئولان 
سپاه و بسیج را تداوم گفتمان امام و رهبری خواند و گفت: 
سپاه همه ظرفیت های خود را برای عمل به وظایف و 
مأموریت ها و برافراشته نگه داشتن پرچم تمدن ساز انقلاب 

اسلامی به کار خواهد گرفت.
همچنین سردار سرلشکر جعفری فرمانده کل سپاه در 
گزارشی گفت: سپاه برای انجام رسالت خود بر حفظ ظرفیت 
های انقلاب اسلامی، گسترش سطح قدرت در جهان اسلام، 
کمک به تحقق آرمان های انقلاب و مبارزه با مظاهر اشرافی 

گری، فساد، تبعیض و وادادگی تمرکز دارد.
سرلشکر جعفری افزود: اساس راهبرد بازدارندگی سپاه، 
ارتقای معنویت و حفظ روحیه انقلابی در همه سطوح است.

فرمانده کل سپاه با بیان اینکه نمی گذاریم طرح های 
خباثت آلود آمریکا برای نفوذ و استحاله نظام تحقق یابد، 
تاکید کرد: اطمینان داشته باشید ریشه ها و سرشاخه های 
شجره خبیثه ای که بخواهد سیاست های آمریکا را در کشور 
نفوذ دهد، قطع خواهد شد و انقلاب اسلامی با حمایت ها و 
هدایت های فرمانده کل قوا برای عبور از مرحله سوم تکوین 

خود پاسداری می شود.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار فرماندهان سپاه پاسداران تأکید کردند:

بی اعتمادی مطلق به امریکا، نتیجه عقلانیت ناشی از فکر و تجربه
اخبــار

معاون اول رییس جمهوری گفت: بیش 
از 120 طرح مهم و کلیدی به عنوان اولویت 
های اقتصادی مقاومتی سال ۹5 تهیه شده 
است که بر همین اساس دستگاه ها برنامه 

های مهمی در دستور کار خود دارند.
اسحاق جهانگیری روز یکشنبه در بیست 
وهشتمین گردهمایی فرماندهان پشتیبانی و 
مهندسی جنگ جهاد که در مرکز همایش 
های صدا و سیما برگزار شد، افزود: یکی 
از مهم ترین اهداف طرح های 120 گانه 
به حرکت واداشتن تولید در بخش های 
کشاورزی و صنعتی کشور و توسعه صادرات 
امروز  داشت:  اظهار  همچنین  وی  است. 
همه برای توسعه و رشد تولید در کشور به 
صحنه آمده اند و شاخص ها نشان دهنده 
رشد و حرکت در زمینه تولید است. معاون 
اول رییس جمهوری با بیان این که بیشتر 
طرح های اقتصاد مقاومتی متعلق به جهاد 
کشاورزی است، یادآور شد: جهادکشاورزی 
را بین سایر دستگاه ها  بهترین عملکرد 
داشته است. جهانگیری تصریح کرد: باید 
بپذیریم که همچون گذشته به مدیریت 
جهادی نیاز داریم چرا که ایران با چالش 
های جدی در زمینه های مختلف روبرو 
است، ممکن است شکل مدیریت جهادی 
نسبت به دوران جنگ متفاوت باشد اما باید 
با همان ماهیت انجام شود. وی خاطرنشان 
کرد: دشمنان نظام اسلامی بعد از تجربه 
هشت سال دفاع مقدس ملت بزرگ ایران 

به این جمع بندی رسیدند، ملتی که قادر 
جنگ  با  انقلاب  پیروزی  آغاز  در  است 
ناخواسته ظالمان روبرو شود و پس از هشت 
سال مقاومت از جنگ سرافراز بیرون آید، با 
این ملت جنگ آزموده دیگر نمی توان وارد 
عملیات نظامی به آن معنا شد. وی به شرایط 
پیچیده منطقه اشاره کرد و گفت: امروز گروه 
های تکفیری در کشورهای اسلامی دست 
به کشتار می زنند که بدون تردید راه اندازی 
این گروه ها با دو هدف انجام شده است. 
نخست این که اسلام رحمانی که به عنوان 
راهی نو برای آزادی انسان ها توسط ملت 
ایران به دنیا ارائه می شود، چهره خشن از 
آن نشان دهند و همزمان، با ایران هراسی، 
امنیت ایران را به مخاطره اندازند. معاون اول 
رییس جمهوری در ادامه این نکته را یادآور 
شد که به فضل خداوند امروز ایران امن ترین 
کشور منطقه است و سردار سلیمانی عزیز 
فرد شاخصی است که تمام ملت ایران و 
مسلمانان دنیا به او افتخار می کنند. رییس 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی همچنین به 
سابقه تحریم های اقتصادی دشمنان علیه 
درآمدهای  آنها  گفت:  و  کرد  اشاره  ایران 
اصلی ایران )نفت( را نشانه رفته اند. با یک 
برنامه تنظیم شده اجازه صادرات بیش از 
یک میلیون بشکه نفت را به ایران ندادند و 
می خواستند آن را به صفر برسانند. حمل و 
نقل را تحریم کردند و محاصره دریایی برای 
ایران پیش بینی کرده بودند. جهانگیری 

ادامه داد: در این هنگام برخی سوء مدیریت 
های داخلی وجود داشت که نتیجه این شد 
ایران در شرایط سخت اقتصادی قرار گرفت 
اما در جبهه دیپلماسی کشور این توطئه ها 
خنثی شد. وی به ابلاغ سیاست های اقتصاد 
مقاومتی از سوی رهبر معظم انقلاب در این 
شرایط اشاره کرد و اظهارداشت: این سیاست 
ها تنها برای زمان تحریم نبود بلکه هدف 
این است که اقتصاد کشور در مقابل تکان 
های بیرونی مقاوم کند. معاون اول رییس 
جمهوری خاطرنشان کرد: بر این اساس باید 
اقتصاد کشور به ظرفیت های داخلی متبلور 
باشد که در همین راستا تجربه مدیریت 3۸ 
ساله بویژه در دوران دفاع مقدس و نیروی 
انسانی جوان و پرنشاط می تواند کارآفرین 
باشد. ما باید قادر باشیم نیازهای داخلی 
کالاهای  و حداقل  کنیم  تامین  را  کشور 
اساسی در کشور تولید شود. جهانگیری با 
تاکید بر توجه به ظرفیت های جغرافیایی 
کشور افزود: 15 کشور اطراف ایران است 
ای  چاره  و  نداشته  دریایی  راه  برخی  که 
جز عبور از ایران ندارند که می توان از این 
فرصت استفاده کرد. وی یکی دیگر از اهداف 
سیاست های اقتصادی مقامتی را برونگرایی 
ذکر و تصریح کرد: ما باید تولیدات خود را 
صادر و به بازارهای بین المللی ارائه کنیم، 
فناوری های روز دنیا را جذب و اگر نیازی 
به منابع خارجی داریم از آن استفاده کنیم. 

معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان 

کرد اقتصاد مقاومتی از سوی رهبر معظم 
انقلاب اسلامی اقتصادی مردمی است، مردم 
باید در اقتصاد حرف آخر را بزنند، نقش 
ایفا کنند و کارها به آن ها واگذار شود تا 
استعدادشان را به کار بگیرند و تولید انجام 
شود. جهانگیری ادامه داد: اقتصاد مقاومتی 
بنیان  عدالت  و  بنیان  دانش  اقتصاد  یک 
است. باید دولت و همه بخش های اقتصادی 
کشور به صحنه بیاییند تا اقتصاد مقاومتی 
متبلور شود. وی با یادآوری تاکیدات رهبر 
معظم انقلاب در این زمینه گفت: ایشان 
فرمودند برنامه ششم و بودجه سالانه باید 
متکی بر اقتصاد مقاومتی باشد. معاون اول 
رییس جمهوری با بیان این که نقش جهاد 
در عمران و آبادانی کشور بر کسی پوشیده 
های  حوزه  در  جهاد  کرد:  تاکید  نیست، 
مختلف نقش مهمی ایفا کرد و کار بزرگی 
در روستاها و آبادانی انجام داد. جهانگیری 
دفاع  زرین  های  برگ  از  یکی  داد:  ادامه 
مقدس، نقش جهاد سازندگی در مهندسی 
رزمی دوران جنگ بود و این که تا چه حد 
توانستیم این نقش را به نسل فعلی منتقل 
و ضروری  دارد  وجود  تردید  کنیم، جای 
است که روز این موضوع متمرکز شویم. وی 
همچنین گفت: در سخنان امام )ره( به نقش 
جهاد در جنگ بسیار پرداخته شده است و 
امام )ره( از آنها بعنوان سنگرسازان بی سنگر 
تعبیر کرده اند و حتی گفتند که نقش جهاد 

کمتر از نقش نیروهای نظامی نبود. 

معاون اول رییس جمهوری اعلام کرد

تهیه 120 طرح کلیدی به عنوان اولویت های اقتصاد مقاومتی

حسن شکوهی نسب

محمد  مهدی مظاهری *
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قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,926,000یکمثقالطلا

1,137,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,110,000سکهبهارآزادی

11,125,000سکهامامی

5,670,000نیمسکه

2,970,000ربعسکه

1,860,000سکهیکگرمی

چرا 2۰۰فروند هواپیمای ارزان
 در 3۰سال اخیر وارد شد؟

رییس سازمان هواپیمایی کشور معتقد است اگر قرار باشد مسیرمان را با همین 

هواپیماهای قدیمی ادامه دهیم حتما باید سیاست هایمان را تغییر دهیم و شکل 
نظارت های مان عوض شود.

علی  عابدزاده رییس سازمان هواپیمایی کشور می گوید  در فاصله اما و اگرهای آمریکا 
برای فروش هواپیماها به ایران دو کار مهم است که باید انجام بگیرد، یکی  دنبال کردن 
خرید هواپیماهای نو و دیگری تغییر در ساختارهای بازرگانی و اقتصادی شرکت 
های هواپیمایی. وی معتقد است اگر قرار باشد مسیرمان را با همین هواپیماهای 
قدیمی ادامه دهیم حتما باید سیاست هایمان را تغییر دهیم و شکل نظارت هایمان 

عوض شود. 
بر اساس گزارشی که وزارت راه و شهرسازی منتشر کرده علی عابدزاده  گفت: 
اعمال سیاست های صحیح درحوزه حمل و نقل هوایی درطول سی سال اخیر به 
مراتب اثر گذارتر از سیاست توسعه حمل و نقل هوایی است. چیزی که در سال های 
اخیر نداشته ایم و اگر سیاست های درستی اعمال می شد حتی نسبت به ضررهایی که 

تحریم می توانست برایمان داشته باشد، مقاوم می بودیم.
رییس سازمان هواپیمایی کشوری با تاکید بر اینکه اگر سیاست های درستی اعمال 
می شد وزن کارهای مثبت از وزن اثرات منفی تحریم ها به مراتب بیشتر می بود، 
گفت: متاسفانه سیاست های حمل و نقل هوایی در طول سه دهه اخیر سیاست 
های درست و منطبق با سیاست های جهانی که در کشورهای دیگر اعمال می شود 

نبوده است.
به گفته عابدزاده سیاست های اقتصادی حمل و نقل هوایی در این سال ها بر پایه 
نرخ های تکلیفی بوده که از سوی دولت تعیین می شد و این بزرگترین ضربه را به 

حمل و نقل هوایی کشور  وارد کرده است.
ناکارآمدی ساختار اقتصادی حمل و نقل هوایی اثر گذارتر از تحریم ها بود

عابدزاده می گوید: اگر ما اثرات تحریم های ظالمانه امریکا را بیشتر لمس کرده ایم 
بیشتر به خاطر ناکارآمدی ساختار اقتصادی حمل و نقل هوایی بوده است و اگر این 

ساختار درست می بود کمتر از تحریم ها لطمه می خوردیم.
رییس سازمان هواپیمایی کشور با اعلام ورود 200 فروند هواپیما در سال های اخیر 
به کشور، می گوید: طبیعتا اگر خط های هوایی ما شرایط اقتصادی خوبی داشتند 
بیش از 200 فروند هواپیمایی که در طول سال های اخیر وارد کشور شده است 
مطمئنا هواپیماهای بهتر و جوان تری می بود و اگر شرکت های هواپیمایی نتوانستند 
هواپیمای جوان وارد کشورکنند به این دلیل بوده است که ساختار اقتصادی ضعیفی 

داشتند.
به گفته عابدزاده زیرساخت های مالی ضعیف خطوط هوایی، آنها را مجبور به آوردن 
هواپیمای ارزان قیمت کرده است و دلیل ورود هواپیماهای ارزان قیمت تحریم نبود 

بلکه مشکل مالی شرکت ها و ایرلاین بود.
وی به سیاست هایی که در یک سال اخیر نظیر آزادسازی نرخ ها، اعمال شده است 
اشاره می کند و می گوید: ما مسلما به لحاظ اقتصادی در خط های هوایی شرایط 
بهتری را خواهیم داشت منتهی نتیجه این آزاد سازی دو تا سه سال طول می کشد تا 

به لحاظ مالی در سر فصل های مالی شرکت های هواپیمایی بنشیند.
هنوز شرایط اقتصادی خط های هوایی بهبود کامل پیدا نکرده است

عابدزاده معتقد است اگر چه شرایط رو به مثبت است اما هنوز شرایط اقتصادی خط 
های هوایی بهبود کامل پیدا نکرده است.

وی در پاسخ به بحث هایی که درجامعه مطرح است و اینکه آیا به خرید هواپیمای 
نو احتیاج داریم و اینکه آیا امریکایی ها به ما هواپیما می فروشند یا خیر، گفت: بهترین 
انتخاب در این فاصله و در بین این اما و اگرها دنبال کردن خرید هواپیماهای نو و 
اصلاح ساختار مالی برای خرید هواپیمای نو است. به هر ترتیبی اگر دشمنی غرب 
ادامه پیدا کرد و نتوانستیم هواپیمای نو را وارد کشور کنیم باید تلاش کنیم تا به 
فرآیند بهره برداری از هواپیماهای موجود کیفیت ببخشیم. ضمن اینکه بهره برداری از 

ناوگان فعلی هم نیازمند تغییر روش و اعمال سیاست های جدید است.
وی ادامه داد: البته نمی توانیم یک طرفه رفتار کنیم یعنی بگوییم فقط متکی به 

هواپیمای نو خواهیم بود یا با همین هواپیماهای کهنه می توانیم ادامه دهیم.
رییس سازمان هواپیمایی با بیان اینکه حتی در صورت خرید هواپیماهای نو نمی 
توان با روش های گذشته هزینه های هواپیماهای نو را پرداخت کرد، می گوید: 
ساختارهای بازرگانی و اقتصادی شرکت های هواپیمایی نیازمند اعمال تغییرات 
اساسی است. ضمن اینکه باید بهره وری هواپیماها در سطح بهتری صورت بگیرد 
که بتوانند برگشت سرمایه داشته باشند. ساختارهای فنی و عملیاتی هم باید برای 

تکنولوژی های نو طراحی داشته باشند.
وی ادامه می دهد: ساختارهای عملیاتی، بازرگانی، فنی و آموزشی خطوط هوایی و 
فرودگاه های کشور اکثرا ساختارهای قدیمی هستند که باید تغییر شکل داده شود 
و تبدیل به اطلاعات نوین که منطبق با صنعت جدید به کار رفته در هواپیماهای 
جدید است، بشوند. بنابراین حتی اگر ما بخواهیم به سمت هواپیماهای نو برویم باید 
کارهای اساسی داخل صنعت حمل و نقل هوایی چه در شرکت فرودگاه ها، چه در 

سازمان هواپیمایی اتفاق بیفتد.
رییس سازمان هواپیمایی کشوری ادامه داد: ضمن اینکه اگر قرار باشد هواپیمای 
نو وارد کشور شود باید خود را برای رقابت در سطح منطقه و بین المللی آماده کنیم 
برای اینکه بتوانیم جذب مشتری کنیم و سهم خودمان را در بازارهای منطقه ای و 

بین المللی به دست آوریم.
به گفته عابدزاده به دست آوردن سهم هوایی مستلزم مشتری مداری است که تنها 
با اتکا به هواپیماهای نو حاصل نخواهد شد، هواپیمای نو به علاوه فرایندهای دیگری 
که لازم است و اگر قرار باشد مسیرمان را با هواپیماهای قدیمی تر ادامه دهیم حتما 

باید سیاست هایمان را تغییر دهیم و شکل نظارت هایمان تغییر کند.

طیب  نیا: 

صنعت بیمه در ایران وضعیت مطلوبی ندارد
 وزیر امور اقتصاد و دارایی در مجمع عمومی سالیانه بیمه مرکزی 
ضمن مثبت ارزیابی کردن صورت های مالی بیمه مرکزی، گفت: البته 
صنعت بیمه کشور در مقایسه با وضعیت بیمه در جهان از جایگاه 
مطلوبی برخوردار نیست که باید برنامه ریزی به گونه ای باشد تا به 
جایگاه بهتری برسیم و قاعدتا صنعتی که باید ریسک ها را پوشش دهد 

نباید خودش در معرض ریسک باشد.
علی طیب نیا دیروزدر سخنرانی خود در مجمع عمومی سالیانه بیمه 
مرکزی اظهار کرد: برخی از مشکلات و کاستی های صنعت بیمه با 

برنامه ریزی و پیشنهادات کاربردی ارائه شده برطرف می شود.
وی اضافه کرد: صنعت بیمه به لحاظ داشتن سهم در تولیدات کشور 
و ترکیب انواع پوشش های بیمه ای، مشکلات زیادی دارد و قاعدتا 
صنعتی که باید ریسک ها را پوشش دهد نباید خودش در معرض 

ریسک باشد.
وی با اشاره به حضور عبدالناصر همتی در صنعت بیمه کشور گفت: 
استفاده از توانمندی ایشان به عنوان یک سرمایه، می تواند شرایط بیمه 

را از وضعیت فعلی عبور دهد.
طیب نیا با بیان این نکته که برای بیمه مرکزی هم به مانند سایر 
حوزه های وزارتخانه برنامه عملیاتی تدوین شده است، تشریح کرد: در 
این برنامه با استفاده از نظرات کارشناسان بیمه مرکزی تلاش شده بود 

تا به اهداف از پیش تعیین شده محقق شود.
وی با اشاره به انعطاف این برنامه افزود: این برنامه قابلیت بازنگری 
و اصلاح در بازه های مختلف زمانی را دارد تا رفتارهای اجرایی ما به 

صورت سنجیده و منطبق با برنامه باشد و از روزمرگی پرهیز شود.
رییس مجمع بیمه مرکزی ابراز امیدواری کرد که صنعت بیمه به 
جایگاه مناسب و شایسته ای برسد و با پوشش دادن ریسک ها و عدم 

اطمینان دادن ها زمینه را برای سرمایه گذاری بیشتر فراهم کند.
 زیان 3500 میلیارد تومانی بیمه شخص ثالث در 7 سال

همچنین عبدالناصر همتی - رییس کل بیمه مرکزی در گزارش امروز 
خود به مجمع عمومی بیمه مرکزی که با حضور وزیر امور اقتصادی و 
دارایی و اعضا برگزار شد، ضمن اعلام رشد 1۴ درصدی حق  بیمه ها 
در سال گذشته، رشد حق بیمه در پنج ماهه اول امسال را 20 درصد 

اعلام کرد و گفت: با اقدامات انجام  شده ضریب نفوذ بیمه در کشور 
که نسبت حق بیمه به تولید ناخالص داخلی است، به نزدیک دو درصد 
رسیده است که امیدواریم با افزایش سرعت رشد صنعت بیمه از مرز 

دو درصد عبور کنیم.
وی دغدغه کارکنان مجموعه صنعت بیمه را تأمین و پرداخت به 
موقع خسارت های بیمه شدگان اعلام کرد و افزود: رشد خسارت در 
رشته های اتومبیل و درمان در سال های اخیر فشار زیادی به صورت های 
مالی شرکت های بیمه آورده است؛ به طوری که در طول هفت سال 
گذشته فقط 3500 میلیارد تومان زیان شخص ثالث بوده است که 
خوشبختانه با اقداماتی که در سال گذشته از سوی بیمه مرکزی شروع 

شده و امسال نیز ادامه خواهد داشت، شاهد بهتر شدن وضع مالی 
شرکت های بیمه خواهیم بود.

همتی تأکید کرد: در پایان سال گذشته معادل 3۹ هزار میلیارد 
ریال ذخیره خسارت معوق رشته بیمه شخص ثالث گرفته شده است 

و امسال نیز به تقویت ذخایر خسارت این رشته تأکید خواهیم کرد.
رییس شورای عالی بیمه از پیگیری عملیاتی کردن حاکمیت شرکتی 
در شرکت های بیمه به عنوان یکی از مهم ترین برنامه های بیمه مرکزی 
در نیمه دوم سال 13۹5 یاد کرد و گفت: نظارت و کنترل جدّی 
سرمایه گذاری های شرکت های بیمه در چارچوب آیین نامه مصوب 
شورای عالی بیمه نیز از اقدامات اساسی بیمه مرکزی در نیمه دوم سال 

خواهد بود.
به گفته همتی، این موضوع در حفظ توانگری و قدرت پاسخگویی به 
تعهدات پذیرفته شده توسط شرکت ها حائز اهمیت است و باید به طور 

منظم رصد بشود.
رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به مشکلات مالی و فنی که در 
برخی از شرکت های بیمه پیش آمده است، تأکید کرد: صلاحیت فنی 
و تخصصی مدیران بیمه ها تأثیر مهمی در عملکرد شرکت ها دارد، لذا 
موضوع بسیار مهمی است که در تعیین صلاحیت ها بایستی لحاظ شود، 
لذا در کنار تأکید بر آموزش نیروی انسانی شرکت های بیمه بر اینکه 
برخی مدیران ارشد بیمه ها حتما بایستی دوره های مدیریت حرفه ای 

کسب وکار را طی کنند، اصرار خواهیم کرد.
همتی افزود: با تعیین یک مدیریت جدید در حوزه نظارت، نظارت 
عملیاتی و موردی در کنار نظارت های تخصصی فنی و مالی اعمال 

خواهد شد.
وی تکمیل و تصویب 16 دسته آیین نامه های مربوط به قانون جدید 
بیمه شخص ثالث تا پایان سال را جزو برنامه های مهم بیمه مرکزی 
نامید و اظهار امیدواری کرد که بتوانیم بتدریج و هرچه سریع تر موارد 

مهم قانون جدید بیمه شخص ثالث را عملیاتی کنیم.
رییس کل بیمه مرکزی، پیگیری تفکیک حساب های بیمه های عمر 
و غیرعمر شرکت های بیمه و نظارت جدی بر عدم استفاده از منابع 
و ذخایر بیمه های عمر جهت ایفای سایر تعهدات شرکت های بیمه 
و تأکید خاص بر توسعه بیمه های عمر از طریق صدور مجوز برای 
شرکت های تخصصی عمر را از دیگر برنامه های بیمه مرکزی اعلام کرد.

وی افزود: همچنین با توجه به شرایط پیش آمده بعد از برجام به طور 
جدی پیگیر هستیم که روابط خارجی و بین المللی با شرکت های معتبر 
و بزرگ بیمه ای دنیا را احیاء کرده و مبادلات بیمه اتکایی را با آنها 

گسترش دهیم.
رئیس کل بیمه مرکزی تأکید کرد: یکی از برنامه های مهم راهبردی 
بیمه مرکزی حفظ و تقویت ظرفیت اتکایی کشور در چارچوب اقتصاد 
مقاومتی است و برای ایجاد تعادل در قبول و واگذاری بیمه های اتکایی 

اقدامات لازم را انجام خواهیم داد.



 اما و اگرهای داخلی سازی خودروهای خارجی
یک کارشناس صنعت خودرو گفت: »زمانی که قطعه ساز 
و خودروساز روی ساخت داخل سرمایه گذاری می کنند، آن 
هم در شرایطی که نمی دانند عاقبت آن خودرو در بازار چه 
خواهد بود، در صورت بروز مشکل، زیان های زیادی را متحمل 

خواهند شد.«
در حالی که قرار بود طبق شرط وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، خودروهای خارجی با ساخت داخل ۴0 درصدی در 
ایران به تولید برسند، معاون این وزارتخانه عنوان کرده آماده 
تولید  بدو  در  را  الزام  این  تحقق  اجازه  نبودن قطعه سازان، 

نمی دهد.
آن طور که امیرحسین قناتی گفته، قطعه  سازان آمادگی 
لازم برای داخلی  سازی ۴0 درصدی قطعات خودروهای تولید 
مشترک را ندارند و بنابراین خودروسازان با کسب مجوز از 
وزارت صنعت، کار را با 20 درصد ساخت داخل آغاز خواهند 

کرد.
فربد زاوه، کارشناس صنعت خودرو در واکنش به این موضوع 
در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین اظهار داشت: »داستان 
داخلی سازی ۴0 درصد خودروهای خارجی، از ابتدا هم قابل 
پیش بینی بود که در بازه زمانی که مدنظر وزارتخانه است، 

محقق نمی شود.«
وی با بیان این که متاسفانه این تصمیم کارشناسی نبوده 
است، افزود: »البته حداقل در مورد پژو زیرساخت ها وجود 

دارد، اما با این وجود هنوز به این نتیجه نرسیده اند. در مورد 
برای  ندارد.  وجود  اصلا  که  زیرساخت ها  این  برندها  سایر 
مثال، در مورد هیوندای، فولکس واگن و... شروع با ۴0 درصد 
ساخت داخل کمی کار سختی است. از سوی دیگر، ریسک 

سرمایه گذاری را هم بالا می برد.«
که  »زمانی  کرد:  عنوان  خودرو  صنعت  کارشناس  این 
سرمایه گذاری  داخل  ساخت  روی  خودروساز  و  قطعه ساز 
می کنند، آن هم در شرایطی که نمی دانند عاقبت آن خودرو 
در بازار چه خواهد بود، در صورت بروز مشکل، زیان های زیادی 
را متحمل خواهد شد و حتی این موضوع باعث ورشکستگی 
قطعه سازان می شود.« زاوه متذکر شد: »در مجموع می توان 
گفت الزام ۴0 درصد ساخت داخل، قانون و آیین نامه درستی 
نبوده است. منتها فراتر از آن، خیلی بد است که ما آیین نامه 
می گذاریم، اجبار می کنیم، فشار می آوریم و تبلیغ می کنیم، 
ولی اصلا توانایی های خودمان را نمی شناسیم و نمی دانیم 

سیستم ما توانایی شروع با ۴0 درصد ساخت داخل را ندارد.«
تمام  در  موضوع  این  متاسفانه  این که  بیان  با  وی 
تصمیم گیری ها دیده می شود، ادامه داد: »عینا در مورد شرط 
صادرات 30 درصدی هم این قضیه تکرار خواهد شد و این 
شرط هم محقق نمی شود، زیرا زیرساخت های آن وجود ندارد.«

این کارشناس صنعت خودرو با ذکر مثالی، گفت: »در حال 
حاضر در خصوص محصولات پژو این قدر بازار بین المللی باز و 

آزاد و خالی وجود ندارد که پژو بخواهد از هر کدام از محصولات 
خود، 30 درصد آن را ببرد در دنیا بفروشد.«

زاوه تاکید کرد: »به نظر من این قانون باید یک بازنگری شود 
و میزان تعرفه CKD با ساخت داخل متناسب شود و بالانس 
ارزی نیز لحاظ شود. در مورد صادرات نیز باید بالانس ارزی 
لحاظ شود.« وی گفت: »منتها باز هم در مجموع این هزینه بالا 
را باید مشتری پرداخت کند، ولی به هرصورت آنچه که می توان 
گفت، این است که این سازوکار متاسفانه کارشناسی شده و 

بررسی شده نبوده است.«
این کارشناس صنعت خودرو افزود: »اگر قرار باشد تمام 
در  داخل  درصد ساخت  می آید، ۸0  ایران  که  محصولاتی 
یک بازه زمانی 2ساله باشد، بحث تامین منابع مالی برای 
سرمایه گذاری را نیز باید لحاظ کنیم. متاسفانه این موضوع هم 

دیده نشده است.«
زاوه تصریح کرد: »در حال حاضر این شرکت ها اکثرا دچار 
بحران مالی هستند و توانایی سرمایه گذاری از محل آورده های 
خود را ندارند و این کمک را یا شبکه بانکی باید به آنها کند یا 
خودروساز. خودروسازان که خودشان دچار بحران هستند و 
نمی توانند این کمک را داشته باشند. یعنی در واقع از لحاظ 

مالی، توانایی لازم را ندارند.«
وی خاطرنشان کرد: »در نتیجه، باز هم در مورد نحوه تامین 

مالی ۴0 درصد ساخت داخل برنامه ریزی نشده است.«
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یک کارشناس:

خریداران مسکن تا انتخابات ریاست جمهوری 
منتظر می مانند

یک کارشناس مسکن گفت: بسیاری از متقاضیان بالقوه بازار مسکن به دلیل این احتمال 
که سیاست های حوزه مسکن دولت بعدی با سیاست های فعلی تفاوت زیادی داشته باشد تا 

انتخابات ریاست جمهوری سال آینده منتظر می مانند. 
شهریار شقاقی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: قطعا تا بعد از انتخابات ریاست جمهوری 
13۹6 تحول بزرگی در معاملات مسکن رخ نخواهد داد؛ چون اولا فعالیت های اقتصادی در 
ماه های قبل از انتخابات دچار افول می شود و ثانیا انتخابات می تواند به  تغییر کلی سیاست های 
حوزه مسکن منجر شود؛ بنابراین بسیاری  افراد تا روی کار آمدن دولت بعدی صبر می کنند. 
 وی افزود: در دولت تدبیر و امید تسهیلات حوزه مسکن افزایش قابل توجهی یافت و سود 
وام ها نیز کاهش یافت و به ۹.5 درصد رسید اما باید توجه داشت که افزایش تسهیلات شرط 
لازم است اما کافی نیست؛ زیرا مردم با توجه به رکود اقتصادی هنوز از نظر ذهنی مجاب به 
سرمایه گذاری در بخش مسکن نشده اند و برجام نیز گشایش چندانی در اقتصاد ایجاد نکرده 
است.   این کارشناس مسکن، کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن به ۹.5 درصد برای خانه 
اولی ها و ۸ درصد برای بافت  فرسوده را اقدام مناسبی دانست و گفت: کاهش بهره تسهیلات 
در حوزه خرید و فروش، تحول چندانی ایجاد نکرد اما برای کسانی که در بافت  فرسوده 
زندگی می کنند می تواند مناسب باشد تا از طریق وام های نسبتا ارزان قیمت ۸ درصد اقدام 
به نوسازی واحد مسکونی خود کنند. با این وجود سرمایه گذاران به دلیل رکود مسکن حاضر 
به تجمیع پلاک ها و ساخت و ساز در بافت فرسوده نیستند.   شقاقی درباره علت افزایش 
نسبی معاملات مسکن تهران، بخصوص در واحدهای کوچک خاطرنشان کرد: سال گذشته 
شاهد بودیم که وام مسکن به یکباره از 20 به 60 میلیون تومان رسید که بسیاری افراد 
برای دریافت وام اقدام کردند و با سپرده گذاری یک ساله و نقدینگی که در دست داشتند، 
امسال وارد بازار واحدهای متراژ پایین شدند اما بازار واحدهای بزرگ هنوز راکد است؛ زیرا 
دولت برنامه خاصی برای فروش این واحدها نداشت.   وی با اشاره به سقف تسهیلات که 
هم اکنون به 160 میلیون تومان در تهران رسیده است،   تاکید کرد:  این رقم شاید برای 
واحدهای کوچک یا حتی متوسط جوابگو باشد اما دولت برای فروش واحدهای بزرگ باید 
سقف تسهیلات را بردارد و آن را به صورت شناور متناسب با قیمت ملک پرداخت کند. در 
این خصوص بانک مسکن باید سقف تسهیلات را بردارد؛ زیرا برخی افراد در جامعه هستند 
که شاید یک میلیارد تومان  نقدینگی نداشته باشند اما می توانند ماهیانه 10 میلیون تومان 
قسط بدهند؛ در حالی که برنامه خاصی برای این گروه  از جامعه وجود ندارد.   این کارشناس 
مسکن درخصوص برنامه کشورهای توسعه یافته در بخش مسکن گفت: در این کشورها 
سیستم اجاره به شرط تملیک با مدت زمان بالا پیاده می شود. بدین صورت که تسهیلات 
متناسب با قدرت اقتصادی خانواده ها پرداخت می شود و سقف ندارد. بانک شرایط اقتصادی 
افراد را در نظر می گیرد و متناسب با آن وام های کم بهره و بلندمدت پرداخت می کند. به 
همین دلیل  افراد می دانند مشروط به این که اقساط خود را به موقع پرداخت کنند در پایان 

مدت مشخصی خانه دار می شوند. 
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 جلسه احمد و برانکو در حاشیه تمرین

نوراللهی در دوراهی مسلمان یا صادقیان!

احمد نوراللهی به دنبال این است تا شرایط برای بازی کردن خود را در ترکیب پرسپولیس 
را فراهم کند و به همین منظور روز گذشته جلسه ای با برانکو ایوانکوویچ برگزار کرد.

هافبک خلاق و تدافعی پرسپولیس که توانایی بازی در پست وینگر را نیز داراست به 
دلیل حضور بازیکنان مورد اعتماد سرمربی این تیم، در این فصل فرصت چندانی برای 
بازی به دست نیاورده و این مساله باعث شده تا ساز جدایی سر دهد و جلسه ای در این 

زمینه با برانکو ایوانکوویچ برگزار کند.
نوراللهی که در حال حاضر در دانشگاه پرسپولیس تحصیلات خود را دنبال می کند، در 
این رابطه برنامه ریزی برای فارغ التحصیلی و حضور در تیم نظامی برای پشت سر گذاشتن 
دوران سربازی را نیز در نظر گرفته تا فضا برای حضور در تیمی که فرصت بیشتری برای 
بازی به دست آورد. نوراللهی که اکنون سومین فصل حضور خود در جمع پرسپولیسی ها 
را پشت سر می گذارد در فصل گذشته یکی از مهره های ثابت این تیم محسوب می شد 
که رفته رفته با تغییرات سیستم پرسپولیس و همچنین عملکرد ۴ بازیکن اصلی و غیرقابل 
تغییر سرخپوشان - محسن مسلمان، کمال کامیابی نیا، فرشاد احمدزاده و امید عالیشاه- به 
نیمکت سنجاق شد و فرصت کمی برای حضور در زمین به دست آورد. این مساله برای 
بازیکنی که حتی در ابتدای فصل شایعاتی مبنی بر لژیونر شدنش نیز به گوش می رسید و 
با درخواست باشگاه و مدیربرنامه هایش قراردادش را بدون قید و شرط تمدید کرد، باعث 

شد تا او اکنون خواهان جدایی و تجربه فضای جدید باشد.
انصاری - نوراللهی؛ نیمکت نشینان بی امید

بعد از ساسان انصاری، احمد نوراللهی دومین بازیکنی است که ساز جدایی سر داده است 
و خواهان جدایی از پرسپولیس شده است. پافشاری برانکو ایوانکوویچ به ترکیب 11 نفره 
اش و البته نتیجه گیری قابل قبول این تیم باعث شده تا نوعی بی انگیزگی بین بازیکنان 
نیمکت نشین و ذخیره به وجود آید که فرصت چندانی برای رسیدن به ترکیب اصلی به 
دست نخواهند آورد. ساسان انصاری بعد از چهارمین هفته از لیگ شانزدهم و در حالی که 
پنجره نقل و انتقالات همچنان باز بود ترجیح داد رضایتنامه اش را از این تیم دریافت کند 
و راهی تیم سابق خود -فولاد- شود. او در دو هفته اخیر موفق به زدن دو گل سه امتیازی 
برای سرخ های اهوازی شده تا حداقل از این نظر سود ببرد. احمد نوراللهی اما جزو اولین 
گزینه های تعویض در ترکیب سرخپوشان محسوب می شود که در تمامی دیدارهای اخیر 
فرصت بازی ولو کوتاه را به دست آورده است اما او با علم و اعتقاد به توانایی هایش خود 
را محق در حضور در ترکیب اصلی تیم می داند. جایی که او باید برابر کمال کامیابی نیا 
به عنوان یکی از ملی پوشان و هم پستی اصلی اش رقابت کند، فرشاد احمدزاده و امید 
عالیشاه نیز دیگر رقیبان او محسوب می شوند که برانکو ایوانکوویچ در صورت استفاده از 

این بازیکن در پست وینگر او را به میدان فرا می خواند.
اینکه در شرایط فعلی نیمکت نشینان پرسپولیس از حضور در ترکیب اصلی ناامید شده 
اند مساله ای است که باید برانکو ایوانکوویچ و کادرفنی پرسپولیس درباره آن پاسخ دهند 
یا چاره ای برای آن اندیشیده شود. پرسپولیس از هفته آینده در دومین رقابت فصل خود 
حاضر خواهد شد و در رقابت های جام حذفی به میدان می رود. آنها سومین رقابت خود 
را نیز در لیگ قهرمانان آسیا از زمستان آغاز خواهند کرد و برانکو ایوانکوویچ مسلما به تمام 
نیروهای خود نیاز خواهد داشت و اکنون نیاز به این مساله دارد که بازیکنانش را از نظر 

تفکر حرفه ای و ذهنی آماده کند.
نوراللهی سرباز می شود؟

در حال حاضر تنها گزینه در صورت جدایی احمد نوراللهی تراکتورسازی است؛ جایی که 
او باید در این تیم سینا عشوری، محمد نوری، سروش رفیعی ) تا نیم فصل قرارداد دارد(، 
کرار جاسم، محمد ابراهیمی، علیرضا رمضانی و مهدی کیانی برای رسیدن به ترکیب 
بجنگدد. باید دید او این ریسک را خواهد پذیرفت و به جمع شاگردان امیر قلعه نویی اضافه 
خواهد شد یا خیر. هر چند مسوولان تراکتورسازی از حضور احتمالی این بازیکن اعلام بی 

خبری کردند و آن را در شرایط فعلی تکذیب کردند.
ستاره ها دور از پرسپولیس می سوزند

سابقه در چند فصل اخیر نشان داده بازیکنانی که از جمع پرسپولیس جدا شده اند با 
توجه به جوی که پیش از آن با حمایت هواداران پشت سر گذاشته بودند به دنبال بازگشت 
هستند. اما این مساله با توجه به شرایط این تیم با مشکلات زیادی مواجه شده و گاهی آنها 
را از آرزوی بزرگشان محروم کرده است. نمونه این ستاره ها را می توان به پیام صادقیان، 
رضا حقیقی و ... اشاره کرد. با این حال محسن مسلمان را می توان نمونه بازیکن جنگنده 
ای نامید که علیرغم دوری 7 هفته ای در لیگ پانزدهم از ترکیب پرسپولیس، علیرغم 
مصاحبه های فراوان برانکو ایوانکوویچ مبنی بر اینکه او گزینه چهارم تیمش برای حضور در 
ترکیب است، توانست به ترکیب اصلی برسد و اکنون یکی از مهره های تاثیرگزار و غیرقابل 

تغییر این تیم محسوب می شود.
نوراللهی با پرسپولیس می ماند

با توجه به شرایط فعلی و جلسه ای که این بازیکن روز گذشته با سرمربی پرسپولیس 
برگزار کرد و با مخالفت شدید برانکو ایوانکوویچ و همچنین مسوولان باشگاه برای جدایی 
این بازیکن، احمد نوراللهی به حضورش در پرسپولیس ادامه خواهد داد و چاره ای جز 
جنگیدن در تمرینات و بازی های این تیم برای رسیدن به ترکیب اصلی نخواهد داشت. 
پرسپولیس به زودی بازی های پرفشار خود در سه جام - لیگ برتر، جام حذفی و لیگ 
قهرمانان آسیا- را آغاز خواهد کرد و با توجه به نوع و سیستم بازی پرسپولیس و پرس بالا 
و پرفشار و همچنین کارت های زیاد بازیکنان این تیم با بازی فیزیکی، برانکو ایوانکوویچ به 

تمام بازیکنان فعلی اش نیاز دارد و اجازه خروج به او را نخواهد داد.

رئیس IPC: مرگ گلبارنژاد شوکه کننده بود

نشست خبری فیلیپ کریون, رئیس کمیته بین المللی پارالمپیک برای پاسخگویی به 
حادثه دلخراش بهمن گلبارنژاد با حضور مسئولان و مسعود اشرفی, رئیس کمیته ملی 

پارالمپیک کشورمان برگزار شد.
 فیلیپ کریون رئیس کمیته بین المللی المپیک)IPC( در ابتدای نشست گفت: نمیتوانیم 
درباره اتفاق رخ داده برای گلبارنژاد صحبتی کنیم و باید تحقیقاتمان را تکمیل کنیم تا 

درخصوص چگونگی این حادثه مطمئن شویم.
وی افزود: برای نخستین بار چنین اتفاقی در بازی های پارالمپیک رخ می دهد. مسابقات 
دوچرخه سواری در خیابان انجام می شود و تمام موارد لازم برای برگزاری ایمن و 

مهندسی مسابقات انجام شده است تا مانع تصادف شود.
رئیس کمیته بین المللی پارالمپیک در پاسخ به این سوال که چرا انتشار این خبر از 
سوی کمیته بین المللی پاالمپیک طول کشیده است، اظهار داشت: باید اتفاق روی داده 
را بررسی می کردیم. در وهله اول باید به خانواده اش خبر می دادیم و امیدوارم در آینده 

شاهد چنین اتفاقات تلخی نباشیم.
وی در پاسخ خبرنگار دیگری مبنی بر اینکه آیا در پی این حادثه شخصی مواخذه می 
شود، گفت: تحقیقات مان را انجام می دهیم تا در جریان حادثه روی داده قرار گیریم 

سپس تصمیم گیری خواهیم کرد.
کریون افزود: حادثه ای که برای گلبارنژاد رخ داد و باعث مرگش شد جامعه دوچرخه 
سواری را در شوک فرو برد. ما به سرعت تحقیقات لازم را در خصوص چگونگی روی دادن 
این حادثه انجام می دهیم. مسئولان ایرانی از ما خواسته اند تا پیگیر ماجرای روی داده 
باشیم و ما هم به مسئولان برگزاری مسابقات و IOC درباره بررسی اتفاق صحبت کرده و 

خواستار پیگیری شده ایم تا هفته آینده خبر دهیم.
در ادامه نشست مسعود اشرفی، دبیرکل کمیته ملی پارالمپیک کشورمان نیز اتفاق 
روی داده را شرح داد و گفت: گلبارنژاد در مسیر مسابقات دوچرخه سواری در شیب 
تندی قرار می گیرد و در پیچ کنترلش را از دست داده و به دیواره برخورد می کند. بعد 
از دو دقیقه آمبولانس در محل حاضر می شود و سعی می کنند به وی کمک کنند اما 
گلبارنژاد در آمبولانس ایست قلبی می کند و وقتی به بیمارستان منتقل می شود ۴5 
دقیقه عملیات احیا بر روی وی انجام می شود که متاسفانه موفق نمی شوند. کریون نیز در 
ادامه خاطرنشان کرد: مسیر مسابقه مشکلی نداشته،  اما ما تحقیقاتمان را برای اطمینان 

انجام می دهیم.

هفته هفتم لیگ برتر فوتبال

 عیدانه لیگ برتر

دیدارهای هفته هفتم لیگ برتر فوتبال، روز عید غدیر 
خم آغاز می شود.

 هفته هفتم لیگ برتر فوتسال، سه شنبه 30 شهریور، 
همزمان با عید سعید غدیر خم با انجام چهار دیدار آغاز 
می شود. پس از دیدارهای این هفته، لیگ برتر به مدت 
23 روز تعطیل می شود. این دومین تعطیلی لیگ برتر 

در فصل شانزدهم به دلیل برگزاری دیدارهای تیم ملی 
در انتخابی جام جهانی است.

صبا - سایپا
در نخستین دیدار هفته هفتم، صبا در قم میزبان 
سایپا خواهد بود. این بازی از ساعت 1۸:30 در ورزشگاه 
یادگار امام )ره( قم آغاز می شود. سایپا در میانه جدول 

رده بندی وضعیت نسبتا خوبی دارد اما صبا جزو تیم های 
پایین جدولی است و می خواهد قبل از تعطیلات لیگ، 

خود را در جدول بالا بکشد.
تقابل  اندیشه حسین فرکی و صمد مرفاوی در این 
بازی می تواند بسیار جالب توجه باشد چرا که این دو 
مربی سال ها در لیگ برتر و در قالب تیم های مختلف 

رودرروی یکدیگر قرار گرفته اند و تفکرات هم را به خوبی 
می شناسند.

استقلال خوزستان - پیکان
قهرمان فصل قبل از ساعت 1۸:۴0 سه شنبه در 
خانه پذیرای قهرمان فصل قبل لیگ یک است. نبرد 
قهرمانان لیگ برتر و دسته اول در هفته هفتم می تواند 
جالب توجه باشد. وضعیت این دو تیم هم مثل صبا و 
سایپاست؛ استقلال خوزستان در میانه جدول و پیکان 
در پایین جدول قرار دارند. پیکان برای پایین تر نرفتن 
در جدول و حداقل حفظ رده چهاردهم باید از استقلال 
خوزستان امتیاز بگیرد چون ممکن است استقلال 

تهران با پیروزی برابر حریفش، جای این تیم را بگیرد.
تراکتورسازی - سیاه جامگان

صدرنشین فعلی لیگ برتر از ساعت 1۸:50 در تبریز 
پذیرای سیاه جامگان است. تفاوت امتیازهای دو تیم 
فقط سه امتیاز است و همین تعداد اختلاف، باعث شده 
سیاه جامگان در رده ششم جدول قرار بگیرد. نبرد دو 
تیم از این نظر مهم است که می تواند باعث تغییر در 
صدر جدول شود. تراکتورسازی در صورت شکست یا 
توقف برابر مهمانش در خطر سقوط از صدر جدول قرار 

می گیرد.
استقلال - ذوب آهن

در آخرین دیدار روز سه شنبه، استقلال در تهران 
به مصاف ذوب آهن می رود. این بازی از ساعت 1۹:30 
در ورزشگاه آزادی آغاز می شود؛ ورزشگاهی که جمعه 

گذشته شاهد برگزاری داربی ۸3 پایتخت بود.
استقلال اکنون در بدترین شرایط خود قرار دارد و با 

کسب تنها چهار امتیاز از شش بازی در رتبه پانزدهم 
جدول جای گرفته است. بازی با ذوب آهن در شرایطی 
برگزار می شود که آبی پوشان در فصل شانزدهم هیچ 
بردی کسب نکرده اند و اگر از حریف شکست بخورند، 
فارغ از اینکه شکست با چه نتیجه ای باشد، به رده 

شانزدهم جدول سقوط می کنند.
این اتفاق در صورت رخ دادن ممکن است تبعات 
هرچند  باشد.  داشته  استقلالی ها  برای  هم  بدتری 
هیات مدیره باشگاه استقلال حمایت خود را از علیرضا 
منصوریان اعلام کرده است اما ناکامی های این تیم 
در صورت تداوم، نیمکت آبی ها را خواهد لرزاند. از 
طرف دیگر، جایگاه یحیی  گل محمدی روی نیمکت 

ذوب آهن هم چندان محکم نیست. 
هرچند وضعیت ذوب آهن از استقلال بهتر است و 
با شش امتیاز در رتبه نهم قرار دارد اما از چند هفته 
قبل زمزمه های تغییر در کادر فنی این تیم هم مطرح 

شده بود.
برنامه کامل دیدارهای هفته هفتم:

* سه شنبه 30 شهریور
صبا - سایپا، ساعت 1۸:30، ورزشگاه یادگار امام )ره( 

قم
استقلال خوزستان - پیکان، ساعت 1۸:۴0، ورزشگاه 

تختی اهواز
 ،1۸:50 ساعت  جامگان،  سیاه   - تراکتورسازی 

ورزشگاه اختصاصی تراکتورسازی
استقلال - ذوب آهن، ساعت 1۹:30، ورزشگاه آزادی 

تهران

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001025۹27 شماره  1-رای   
13۹111۴۴300010055۹6 خانم زهرا داروغه بایگی فرزند علی اکبر در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 1۴7/5۴ مترمربع پلاک شماره 1120۸ اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹560330001011۴22 شماره  2-رای 
13۹۴11۴۴30001000۸۴6 خانم سارا رضائیان فرزند رحیم در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 13۸/57 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از ۴107 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001020۸27 شماره  3-رای 
باب  فرزند هادی در ششدانگ یک  13۹111۴۴300010056۹۸ خانم زهرا کیلکی 
ساختمان به مساحت 166/5 مترمربع پلاک شماره 11002 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹56033000100۸۹6۸ شماره  ۴-رای 
13۹211۴۴300010010۹1 آقای رسول شریفی فرزند ابوالقاسم در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 165/60 مترمربع پلاک شماره 10۸2۸ اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹5603300010121۹0 شماره  5-رای 
13۹۴11۴۴30001001301 آقای عباس منفرد فرزند عزیزاله در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 135/02 مترمربع پلاک شماره 10۹71 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹560330001011۹07 شماره  6-رای 
13۹111۴۴30001006123 آقای محسن حاج آقا جانی فرزند عباس در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 16۹/13۹ مترمربع پلاک شماره 10636 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹56033000100۹000 شماره  7-رای 
13۹211۴۴30001000373 خانم صفیه رحیمی فرزند محمد در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت ۸۴ مترمربع پلاک شماره 10۸77 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹56033000100۹751 شماره  ۸-رای 
13۹311۴۴30001000076 آقای جواد چای چی فرزند عبدالعلی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 100/۸0 مترمربع پلاک شماره ۹0 فرعی از 6155 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹56033000100۴۴07 شماره  ۹-رای 
13۹111۴۴3000100۴7۹0 آقای حسین رمضان پور فرزند مرتضی در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 7۸ مترمربع پلاک شماره 103۴6 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹560330001011۹۴7 شماره  10-رای 
در  غلامحسین  فرزند  زادیان  قاسمی  ابوالفضل  آقای   13۹211۴۴30001002۴۴3
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸6 مترمربع پلاک شماره 61 فرعی از 6153 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹560330001011۸3۴ شماره  11-رای 
13۹۴11۴۴30001001253 آقای سید آقا سیدی فرزند میرجعفر در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 23۹/۸۸ مترمربع پلاک شماره 11003 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹560330001011۸۴۸ شماره  12-رای 
13۹111۴۴30002017۴30 آقای علیرضا چراغی فرزند جهانگیر در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۸5/30 مترمربع پلاک شماره 110۴6 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹56033000100۹115 شماره  رای   -13
13۹۴11۴۴300010003۴۸ آقای رضا چهره فرزند محمد در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت 15۴/35 مترمربع پلاک شماره 10761 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹5603300010133۴3 شماره  1۴-رای 
13۹111۴۴30001010172 آقای جعفر زارعی قمرودی فرزند اسماعیل در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 600 مترمربع پلاک شماره 10۴۸7 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹56033000100۸۹16 شماره  15-رای 

13۹111۴۴30001001253 آقای حسن سعادت خاتونی  فرزند غلام در ششدانگ 
یکباب دامداری به مساحت 11۹7/50 مترمربع پلاک شماره ۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۴ 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹56033000100۸75۸ شماره  16-رای 
13۹۴11۴۴3000100157۹ آقای غلامرضا ملازاده قمی فرزند تقی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 136/۴6 مترمربع پلاک شماره 10257 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹560330001010۸۴3 شماره  17-رای 
13۹211۴۴300010032۴5 خانم خدیجه فارابی فرزند محمود در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 57/35 مترمربع پلاک شماره 105۸7 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹560330001011605 شماره  1۸-رای   
13۹۴11۴۴30001001521 آقای ناصر طرفی مهر فرزند عبدالزهرا در ششدانگیک باب 
ساختمان به مساحت 16۴/52 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 11152 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹560330001011727 شماره  رای   -1۹
13۹111۴۴3000۸2۴1 خانم زهراء گلبین فرزند ابراهیم کاشی در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 70/33 مترمربع پلاک شماره ۴۸۹۴ اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 13۹5/06/2۹ تاریخ انتشار دوم: 13۹5/07/1۴
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1-رای شماره 13۹560330002011552 مربوط به پرونده کلاسه13۹111۴۴30002005723 آقای احمد زارعی فرزند باقر در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در ان احداث بنا شده به مساحت 132 مترمربع پلاک شماره فرعی از 271۹ اصلی واقع درقم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
2-رای شماره 13۹560330002011۴67 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30002002۴23 آقای علی فراهانی فرزند حسین در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 123 مترمربع پلاک شماره فرعی از 230۴ اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
3-رای شماره 13۹560330002015021 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000200525۹ آقای محمد ضیائی فتوح فرزند 
زندعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 63 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹71 اصلی واقع در 

قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
فرزند  جعفری  محمد  کلاسه 13۹111۴۴300020057۴۸آقای  پرونده  به  مربوط  شماره 13۹5603300020120۴5  ۴-رای 
حسینعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۴ مترمربع پلاک شماره 16 فرعی از 1۹76 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
5-رای شماره 13۹56033000201۸7۸۴ مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30002005۴۸۸ خانم سمیه شوکتمدار فرزند حسن 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 163/35 مترمربع پلاک شماره باقیمانده 2 فرعی از2176 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
6-رای شماره 13۹56033000201۸7۹7 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30002007366 خانم عزیزه شهبازی فرزند عنایت 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۸/30 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹۸2 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
7-رای شماره 13۹560330002015605 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴300020052۴7 آقای علی پیروز نژاد فرزند داود در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2276 اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
۸-رای شماره 13۹56033000201۸۸۴1 مربوط به پرونده کلاسه13۹111۴۴30002005551 آقای محمد موسوی ابراهیمی فرزند 
ارجعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 2305 اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
۹-رای شماره 13۹56033000201703۸ مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30002005715 آقای خدمتعلی مرادلوئی فرزند 
چراغعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 150/50 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹55 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
10-رای شماره 13۹56033000201۸5۸2 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000200۴15۴ آقای حسین یادکاری فرزند 
ابراهیم در قسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 101/32 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۴۸5 اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
11-رای شماره 13۹560330002017۴5۴ مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴300020055۴0 آقای سید محمد قربا نی  فرزند 
سیدعلی نقی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 107/20 مترمربع پلاک شماره 1۴7 فرعی از 

2321 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.

12-رای شماره 13۹56033000201۸137 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000200۸051 آقای علی محمد ویس بیاتی فرزند 
علیمراد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹0 متر مربع پلاک شماره فرعی از 2327 اصلی واقع در 

قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
13-رای شماره 13۹560330002015۹21 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30002005۸۴۸ آقای علی اکبر نجفی چشمهء 
فرزند نجف  در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴0 مترمربع پلاک شماره 176 فرعی از 1۸7۸ اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
1۴-رای شماره 13۹560330002015622 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000201۴12۸ آقای عربعلی سهرابی فرزند 
شیرولی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت102.15مترمربع پلاک شماره 211 فرعی از 1۹۴7 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم
15-رای شماره 13۹5603300020127۸6 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30002005753 خانم فاطمه دهستانی فرزند 
نقدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 123/۹2 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2376 و2377 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
16-رای شماره 13۹5603300020033۹۸ مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30002007753 آقای عصمت علی آزاد فرزند 
شویت علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 175 مترمربع پلاک شماره 66 فرعی از 1۹3۹ اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
17-رای شماره 13۹56033000201۸5۸6 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴300020073۹7 آقای جواد براتی فرزند محمد 
جعفر در قسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 150/35 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۸1۴ اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
1۸-رای شماره 13۹56033000201۸0۹۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000200۸۸70 آقای عزیزعلی خیمه زنکاری 
فرزند عباس در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در ان احداث بنا شده به مساحت 202 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹35 اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
1۹-رای شماره 13۹56033000201۸1۴1 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000200۴1۹0 اقای سیف الله ثمری فرزد فرزند 
حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 متر مربع پلاک شماره فرعی از 217۴ مکرر اصلی 

واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
20-رای شماره 13۹56033000201۸606 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30002007255 خانم سمیه حسینی فرزندابوالفضل 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 133/50 مترمربع پلاک شماره فرعی از 23۸1 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 13۹5/06/2۹ تاریخ انتشار دوم: 13۹5/07/1۴
مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی  و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

شوراهای فنی در آستانه تصمیمی بزرگ

 راه کشتی آزاد هموارتر از فرنگی
اعضای شورای فنی کشتی آزاد و فرنگی طی هفته جاری باید با 
برگزاری نشستی ویژه، تکلیف مدیرفنی و سرمربی تیم های ملی را 
روشن کنند تا برنامه های پس از المپیک ریو نیز بطور رسمی آغاز 

و اجرایی شود.
فدراسیون کشتی چندی پیش شوراهای فنی کشتی آزاد و فرنگی را 
با انتخاب اعضای جدید با تغییرات نسبتا بزرگی روبرو ساخت و در واقع 

ساختار جدید و متنوعی به این مجموعه تصمیم گیرنده داد.
حال با توجه به این تغییرات، اهالی کشتی در انتظار آن هستند تا 
شوراهای فنی بزودی تشکیل جلسه داده و تکلیف بسیاری از ابهامات و 

انتصابات در تیمهای ملی کشتی آزاد و فرنگی را روشن کنند.
البته در این بین، اعضای شورای فنی کشتی فرنگی، مسئولیت 
سخت و سنگین تری نسبت به کشتی آزاد دارند، چراکه انتخاب 
جانشین مناسبی برای محمد بنا که فعلا قید همکاری با کشتی فرنگی 
را زده، آن هم  از جمع معدود گزینه های موجود، کار چندان ساده ای 
نیست. به ویژه آنکه محمد بنا در طول دوران حضورش در عرصه ملی 
به جز نتیجه ضعیفی که در المپیک ریو کسب شد، همواره با نتایج 

قابل قبول و مطلوبی همراه بوده است.
بدین ترتیب شورای فنی باید بزودی با تشکیل جلسه ای ویژه از بین 
گزینه هایی همچون جمشید خیرآبادی و حسن رنگرز و چند مربی 
دیگر، سرمربی تیم ملی را انتخاب کند. این در حالیست که برخی از 
اهالی کشتی همچنان بر گزینه حفظ و ابقای محمد بنا پافشاری می 

کنند و معتقدند او می تواند با اختیاراتی محدودتر از قبل و با توجه به 
فرایند انتخابی تیم ملی، همچنان در راس تیم بزرگسالان به کارش 
ادامه دهد. هر چند محمد بنا بارها در عمل ثابت کرده باید خودش 
تصمیم گیرنده اول و آخر باشد که این موضوع چندان مورد نظر و میل 

فدراسیون و اعضای شورای فنی نیست.
علاوه بر پیچیدگی های انتخاب سرمربی جدید تیم ملی کشتی 
فرنگی باید به بحث مدیرفنی این تیم نیز اشاره کرد. با کمال تعجب 
این انتخاب هم با توجه به گزینه های محدود، دست کمی از گزینش 

سرمربی ندارد و شورای فنی را با چالش زیادی همراه کرده است.
اما بر خلاف شرایطی که در کشتی فرنگی حکمفرماست، شورای 
فنی کشتی آزاد، کار چندان سختی ندارد، چراکه برای انتخاب سرمربی 
جدید و جانشین رسول خادم و حتی انتخاب مدیرفنی تیمهای ملی، 
دغدغه زیادی ندارد. تعداد گزینه های سرمربیگری رده های سنی 
مختلف در کشتی آزاد و حتی نفراتی که برای مدیریت فنی تیم ملی 
بزرگسالان در نظر اعضای شورای فنی هستند، آنقدر پرتعداد و متنوع 
هستند که می توان با کمی بحث و جدل فنی، بهترین و شایسته 
ترین نفرات را برای سرمربیگری و مدیریت فنی تیم ملی انتخاب کرد.

به هر حال شوراهای فنی کشتی آزاد و فرنگی در روزهای اخیر 
مسئولیت سنگینی را بر عهده دارند و با توجه به پایان بازیهای المپیک 
ریو، باید با تصمیمی منطقی و آگاهانه، آغازگر فصل جدیدی برای 

کشتی ایران باشند.
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کاغذ ضدحریق تولید شد

نانوذرات،  حاوی  نانوسیم های  از  استفاده  با  محققان 
موفق به ساخت کاغذ ضدحریقی شدند که دارای خواص 
آنتی باکتریال است. این کاغذ برای حفظ اسناد مهم بسیار 

مناسب است.
پژوهشگران چینی موفق به ساخت کاغذ ضدحریق 
شدند که در آن از نانوسیم استفاده شده است. این کاغذ 
نسبت به باکتری ها مقاوم بوده و می تواند مانع از گسترش 

عفونت شود.
محققان موسسه سرامیک شانگهای روشی یک مرحله ای 
با استفاده از حلال و گرما برای این کار ارائه کردند. آنها از 
نانوسیم های هیدروکسیدآپاتایت برای ساخت این کاغذ 
استفاده کردند. روی این نانوسیم ها از نانوذرات نقره استفاده 

شده است که دارای خواص آنتی باکتریال است.
روش  با  پروژه  این  در  استفاده  مورد  نانوسیم های 
حلال گرمایی )Solvothermal( تولید شده اند و از یک 
فرآیند مبتنی بر الکل برای استخراج استفاده شده تا 
نانوسیم ها از محلول فسفات جداسازی شود. از اولئات 
کلسیم به عنوان منبع کلسیم و تامین کننده ماده اولیه 

استفاده شده است.
برای تامین فسفر نیز از نمک های فسفات سدیم استفاده 

شده است که در ترکیب حلال های آب و اتانول قرار داده 
شده است. دمای بالا نقش بسیار مهمی در تشکیل این 

ماده دارد.
نانوسیم های بلند هیدروکسی آپاتایت دارای قطری در 
حدود چند ده نانومتر هستند که طولی در ابعاد چند صد 
میکرومتر دارند که ممکن است به یک میلیمتر نیز برسد.

از  ساختار  این  که  دادند  نشان  پروژه  این  محققان 
استحکام بالایی برخوردار بوده و می توان با استفاده از آن 
ورق هایی در حد A۴ تولید کرد. به راحتی می توان هر 

تصویری را روی این کاغذ چاپ کرد.
نکته جالب توجه در این پروژه آن است که این کاغذ 
دارای خواص آنتی باکتریال است بنابراین برای استفاده 
کاغذ  این  واقع  در  است.  مناسب  نیز  بیمارستان ها  در 

ضدحریق، وسیله ای مناسب برای حفظ اسناد مهم است.
از این روش، علاوه بر تولید کاغذ ضدحریق، می توان 
جذب  دارو،  رهاسازی  استخوان،  بافت  مهندسی  برای 

آلودگی های آلی و یون های فلزی استفاده کرد.

خوراکی مفید برای دفع سنگ کلیه
  دو سنگ کلیه کوچک دارم که دکتر گفتند باید نوشیدنی زیاد بخورم تا دفع شوند. می 

خواستم راهنماییم کنید که چه نوشیدنی هایی خوبه برای دفع سنگ کلیه؟
مصرف سبزیجات، کلسیم، نوشیدن آب فراوان، محدود کردن مصرف پروتئین های حیوانی 

و تحرک و فعالیت بدنی در دفع طبیعی سنگ های کلیوی مؤثر است.
در ادامه مواد غذایی و نوشیدنی های مفید را برایتان ذکر می کنم:

-  جعفری، کرفس و گل گاوزبان برای دفع سنگ های کلیه مفیدند.
-  نوشیدن آب فراوان حتی بدون احساس تشنگی و پیاده روی مرتب روزانه به دفع سنگ 

کمک می کند.
مصرف سبزیجات، کلسیم، نوشیدن آب فراوان، محدود کردن مصرف پروتئین های حیوانی 

و تحرک و فعالیت بدنی در دفع طبیعی سنگ های کلیوی مؤثر است.
- مصرف گیاهان مُدر مانند دم کرده دُم گیلاس، کاکل ذرت، گزنه، بومادران، نعناع، گل 
همیشه بهار، کدو حلوایی، مرزه، مارچوبه و به طور کلی سبزی خوردن در دفع سنگ های 

کلیوی بسیار مؤثر است.
-  به منظور دفع سنگ کلیه می توان خارشتر، خاکشیر و ترنجبین را با هم مخلوط کرده 

و صبح ناشتا خورد.
-  مصرف یک لیوان آب جوشیده در هر ساعت سبب رقیق شدن املاح در ادرار و دفع 

سریع تر و راحت تر سنگ در مبتلایان به این بیماری می شود.
- روغن بادام دفع سنگ های ادراری را تسهیل می کند برای این کار باید سه قاشق 
سوپ خوری از مخلوط بادام شیرین و روغن گردو را بعد از هر وعده غذایی همراه با 
جوشانده ای که از جوشاندن 20 گرم شیرین بیان و یک مشت کاه جو در یک ظرف آب 

تهیه شده، مصرف کرد.
-  مصرف ماءالشعیر نیز باعث رفع خستگی اعصاب می شود و به دفع سنگ های کلیه 

کمک می کند.
 استفاده از ترب و تربچه خصوصاً ترب سیاه، به صورت رنده شده و یا آب ترب که ناشتا 

نوشیده شود، نیز از دیگر خوراکی های مفید برای مبتلایان به سنگ کلیه است.

9 ماده غذایی چربی سوز سرشار از کلسیم
تحقیقات نشان می دهد افرادی که کلسیم کافی دریافت نمی کنند، درصد بالاتری از 

چربی ها را در بدن ذخیره خواهند کرد.
کلسیم نقش عمده ای در سوزاندن چربی های بدن دارد و به گفته کارشناسان کسانی که 
این ماده معدنی را به میزان کافی در بدنشان ندارند، کنترلی هم روی اشتهایشان نخواهند 
داشت. یک رژیم غذایی سرشار از کلسیمف می توانند منجر به کاهش فشار خون، کلسترول 
و تنظیم قند خون شود. در اینجا بهترین گزینه های چربی سوز سرشار از کلسیم معرفی 

شده اند:
دانه کنجد: 30 گرم از دانه کنجد معادل 160 کالری است که 277 میلی گرم کلسیم به 

بدن می رساند. این میزان، 2۸ درصد نیاز به کلسیم را برطرف می کند.
ارده: 2 قاشق غذاخوری از ارده معادل 160 کالری و 112 میلی گرم کلسیم دارد که 12 

درصد نیاز به کلسیم را برطرف می کند.
پنیر خامه ای: 3 گرم از پنیر خامه ای بدون چربی معاد 2۹ کالری دارد. این میزان ۹۸ میلی 

گرم کلسیم دارد و 10 درصد نیاز به کلسیم را در روز برطرف می کند.
کلم پیچ: یک فنجان از این سبزی، 36 کالری دارد؛ به همراه ۹3 میلی گرم کلسیم. این 

میزان از کلسیم، ۹ درصد از نیاز بدن به کلسیم را رفع می کند.
بادام: 3 گرم بادام معادل 22 بادام است که 170 کالری و 75 میلی گرم کلسیم دارد و ۸ 

درصد از نیاز به کلسیم را تامین می کند.
کلم بروکلی: یک فنجان از آن 55 کالری و 62 میلی گرم دارد و تامین کننده 6 درصد از 

نیاز به کلسیم است.
اسفناج: 2 فنجان از این سبزی 1۴ کالری دارد و 6 میلی گرم کلسیم که 6 درصد از نیاز 

به کلسیم را رفع می کند.
شاهی: شاهی در هر یک فنجان، ۴ کالری و ۴0 میلی گرم کلسیم دارد و ۴ درصد از میزان 

نیاز به کلسیم را برطرف می کند.
پنیر رومانو: 30 گرم از آن، معادل 10۸ کالری و 2۹۸ میلی گرم کلسیم است که 30 درصد 

از میزان نیاز به کلسیم را در روز تامین می کند.

یک متخصص طب سنتی :

درفصل پاییز چه دمنوش هایی مصرف کنیم؟
یک متخصص طب سنتی گفت: با مصرف دمنوش های گیاهی در فصل سرد و خشک 

پاییز از ابتلا به انواع بیماری ها جلوگیری کنید.
حیدر عظمایی درباره بیماری های فصل پاییز عنوان کرد: هوای سرد و خشک این فصل 
باعث بروز درد در ناحیه مفصل، کمر و بیماری های پوستی همچون قرمزی، تورم و ترک 
خوردگی می شود.این متخصص طب سنتی به خشکی پوست در این فصل اشاره کرد و 
افزود: فصل پاییز هوای سرد وخشکی دارد که این امر منجر به خشکی پوست افراد می شود 
و استفاده از روغن گیاهیبنفشه و بادام از بروز این عارضه جلوگیری می کند.عظمایی درباره 
دمنوش های مخصوص فصل پاییز ابراز داشت: استفاده از دمنوش های گیاهی همچون 
میخک، جعفری، دارچین، بابونه، نعناع، پونه، گل محمدی، زعفران و چای سبز جهت گرم 
نگه داشتن بدن و جلوگیری از بروز و یا درمان سنتی بیماری ها مفید است.وی با بیان اینکه 
زنجبیل نیز از دیگر دمنوش های مفید در این فصل است اذعان داشت: دمنوش زنجبیل به 
دلیل اینکه حاوی میزان زیادی مواد مغذی است باعث تقویت سیستم ایمنی بدن در برابر 
نفوذ میکروب و ویروس های فصل پاییز می شود.این متخصص طب سنتی درباره خاصیت 
گیاه آویشن اذعان داشت: دمنوش گیاهی آویشن به دلیل اینکه خاصیت ضد عفونی و ضد 
باکتری دارد از بروز بیماری هایی همچون سرماخوردگی و آرتروز که باعث آسیب به بدن 
افراد می شود جلوکیری می کند. عظمایی درپایان با اشاره به مصرف غذاهای غلیظ، اظهار 
داشت: در فصل پاییز مصرف زیاد غذاهای غلیظ و قوی و پرخوری باعث ایجاد بیماری های 

گوارشی در افراد می شود.

یک متخصص غدد :

در روز بیش از 45 دقیقه چرت نزنید
یک متخصص غدد گفت: چرت بیش از یک ساعت در روز ابتلا به بیماری دیابت را 

افزایش می دهد.
عباس دهقانی متخصص غددگفت: چرت ۴5 دقیقه ای در روز برای رفع خستگی های 
فکری و روحی و رسیدن به آرامش افراد نیاز است اما کمتر از 30 دقیقه باعث کاهش قند 

خون در افراد می شود. 
 دهقانی با اشاره به اختلال خواب بیان کرد: اختلال خواب باعث بروز بیماری های 
همچون قلبی، مغزی، عصبی، روحی و روانی، فشار خون و دیابت در افراد می شود که 
فعالیت های مغز را کاهش می دهد.وی افزود: چرت بیش از ۴5 دقیقه در روز با افزایش 
قند خون، سستی و کسلی، نقص در سیستم ایمنی بدن و در نهایت بروز بیماری دیابت را 
به همراه دارد.این متخصص غدد درباره بروز بیماری دیابت، اظهار داشت: برای جذب انرژی 
مورد نیاز از مواد غذایی باید بدن انسولین کافی و موثر را دریافت کند درغیر اینصورت فرد 
دچار بیماری دیابت می شود.دهقانی در ادامه اذعان داشت: گلوکز قندیست که در زمان 
خوردن غذا آزاد و به انرژی مورد استفاده عضلات تبدیل می شود، در بیماری دیابت بدن 
قابلیت خود را برای استفاده آن از دست می دهد. وی درباره عوامل این بیماری عنوان کرد: 
عواملی همچون وراثت، ژنتیك و مصرف نادرست مواد غذایی و استفاده بیش از حد از نمک 
و شکر در بروز بیماری دیابت مؤثر است.این متخصص غدد درباره علائم ایجاد بیماری 
دیابت اذعان داشت: بیماری دیابت به صورت ناگهانی آغاز می شود و ممکن است  بدون 
اطلاع چندین سال به این بیماری مبتلا بوده و با ایجاد علائمی همچون گرسنگی شدید 
و دائم، افزایش عطش و تکرر ادرار،کاهش وزن ناگهانی، تاری دید و احساس کسلی جهت 

جلوگیری از بروز این بیماری به پزشک مراجعه کنید.

ارتباط بین چرت طولانی
 و ریسک ابتلا به دیابت نوع 2

به گفته محققان ژاپنی خواب نیمروزی طولانی می تواند موجب افزایش ریسک ابتلا به 
دیابت نوع2 شود.

محققان دریافته اند در مقایسه با چرت نیمروزی کوتاه مدت یا نخوابیدن در ظهر، ریسک 
بیماری قند خون در افرادی که چرت ظهرشان یک ساعت یا بیشتر است، ۴5 درصد 
بالاتر است. اما به گفته محققان، در خواب نیمروزی کمتر از یک ساعت، این ریسک نیز 

از بین می رود.
در این مطالعه، تیم تحقیق به سرپرستی دکتر یامادا توماهید از دانشگاه توکیو، داده های 
مربوط به بیش از 300 هزار نفر را در که در 21 مطالعه قبلی منتشرشده شرکت داشتند 

بررسی کردند.
در این نوع مطالعه، محققان سعی کردند الگوهای متداول بدست آمده از سایر تحقیقات 

را بررسی کرده و به نتیجه گیری برسند.
تیم تحقیق دریافت خواب نیمروزی یک ساعت یا بیشتر با احتمال افزایش ریسک 
بیماری دیابت نوع2 مرتبط است، اگرچه مطالعات بیشتری برای اثبات این موضوع نیاز 
است.  به گفته محققان، چرت نیمروزی موجب افزایش قند خون می شود و اگر فرد عادت 
به خواب نیمروزی طولانی داشته و از قبل در معرض ابتلا به دیابت هم باشد، این میزان 

افزایش در قند خون می تواند آغازگر بروز دیابت باشد.

پروژکتور ۸ هزار دلاری با پشتیبانی از نمایش ویدئوهای فوق دقیق به بازار آمد.
شرکت اپسون از عرضه پروژکتور لیزری تازه خود موسوم به LS10500 خبر داده که 
مانند نسخه قبلی این محصول یعنی LS10000 هشت هزار دلار قیمت دارد، اما قادر به 
 )High Dynamic Range )HDR از فناوری LS10500.پخش ویدئوهای فوق دقیق است
پشتیبانی می کند و می تواند محتوای دی وی دی های Blu-ray و دیگر سرویس های ۴K را 
با همان کیفیت اولیه برای مخاطبان پخش کند.خروجی نور این پروژکتور برابر با 1500 لومن 
است. لومِن واحد اندازه گیری میزان نور بوده و مقدار نوری است که از یک چشمهٔ نقطه ای به 
شدت یک کاندلا )شمع( داخل مخروطی به زاویه رأس یک استرادیان )واحد زاویه فضایی در 
سیستم استاندارد بین المللی واحدها( پخش می شود.عمر مفید  لامپ برق این پروژکتور برابر 
با 30 هزار ساعت اعلام شده و در آن از یک تراشه پشتیبان پخش تصاویر ویدئویی با دقت 
10۸0p استفاده شده است.از جمله معدود شرکت های رقیب اپسون در این زمینه می توان 
به سونی اشاره کرد که از تراشه های ۸ مگاپیکسلی اختصاصی خود در پروژکتورهایش استفاده 
می کند. لذا تصاویر پروژکتورهای سونی هم با کیفیت Ultra HD پخش می شود. البته قیمت 
پروژکتور این شرکت 15 هزار دلار است. LS10500 اپسون پاییز امسال روانه بازار می شود.

پروژکتور لیزری با قابلیت نمایش ویدئوهای 
فوق دقیق

محققان کشور در پژوهشگاه نیرو موفق به طراحی و ساخت نخستین نمونه بخاری زیست 
توده سوز شدند.

 مهدی رضایی، مجری پروژه »طراحی و ساخت بخاری زیست توده سوز« بیان کرد: تامین 
انرژی از زائدات چوبی و کشاورزی یکی از اهداف این پروژه است.

وی افزود: با توجه به اینکه در کشور ما در مناطق مختلف این زائدات بدون استفاده خاصی 
هدر می روند، نیاز بود که طی پروسه ای از آنها بهره ببریم.

رضایی خاطرنشان کرد: در بسیاری مناطق این زائدات را به منظور استفاده از حرارت آن می 
سوزانند اما چون راندمان حرارتی آنها پایین است، آلودگی زیادی را تولید می کنند.

وی گفت: در این پروژه هدف این است با استفاده از این زائدات، سوختی به نام »پلت« 
را تولید کنیم که نسبت به چوب معمولی دانسیته انرژی بالاتری دارد؛  همچنین از مزایای 
دیگر این سوخت این است که زمان کاربرد آن در بخاری زیست توده سوز راندمان حرارتی 

بالایی را ایجاد می کند.
این محقق با بیان اینکه این بخاری کاملا خودکار است، گفت: در محفظه سوخت آن 
فلرهایی قرار گرفته و از طریق مارپیچ تغذیه نیز عمل تغذیه به بخاری انجام می گیرد. 
همچنین فن هایی در بخاری تعبیه شده که راندمان را افزایش می دهد به طوری که می توان 

با مقدار سوخت کمتر، انرژی بیشتری را به دست آورد.
مجری طرح درباره مزیت این بخاری نسبت به بخاری معمولی ابراز کرد: راندمان حرارتی 
بالا و تولید آلودگی کمتر از مزایای این بخاری است که طراحی و ساخت آن برای نخستین 

بار در کشور انجام شده است.

وی درباره کاربرد این بخاری عنوان کرد: در بسیاری مناطق به منظور گرمایش از هیزم 
و چوب استفاده می شود و حتی مناطقی به دلیل اینکه دسترسی به شبکه گاز ندارند از 
پیت استفاده می کنند بنابراین در این مناطق که منابع مناسب چوبی و زائدات کشاورزی در 
دسترس است می توان از این بخاری بهره برد. البته این نوع بخاری در همه نقاط کاربرد دارد 

اما در اختیار داشتن سوخت مناسب اهمیت دارد.

محققان توانستند با استفاده از سلول های بنیادی، بینایی 
چندین نابینا را احیا کنند.

 استفاده از  سلول های بنیادی چشم سالم افراد منجر به 
درمان کامل ۸2 مورد از 107 چشم آسیب دیده می شود به 

طوریکه بینایی را به طور نسبی باز می گرداند.
بر طبق آزمایشات محققان، 1۴ نفر بینایی نسبی خود را 
با این روش بدست آورده اند، به نحوی که فردی که حدود 
60 سال پیش بینایی اش را از دست داده بود اینک به کمک 
سلول های بنیادی بینایی اش را نزدیک به حد طبیعی 

بدست آورده است.
در این مطالعه محققان شمار اندکی از سلول های بنیادی 

چشم سالم این افراد )ناحیه لیمبوس(، را برداشته، آن را در 
آزمایشگاه تکثیر کرده و سپس به چشم آسیب دیده پیوند 

زدند.
این سلول های بنیادی رشد کرده و بافت قرنیه جدیدی 
را تولید می کنند که می توان آن را با قرنیه آسیب دیده 
جایگزین کرد. از آن جایی که این سلول های بنیادی از بدن 
خود این افراد گرفته شده است نیاز به استفاده از داروهای ضد 
رد پیوند ندارند. این محققان ایتالیایی براین باورند که پیوند 
سلول های بنیادی می توانند امید را به زندگی هزاران نفری 
که سالانه به دلایلی مانند سوختگی های شیمیایی بینایی 

شان را از دست می دهند، بازگرداند.

محققان موفق به طراحی و تولید یک کفش کتانی جدید از دی اکسید کربن بازیافتی 
شدند.

شرکت انرژی NRG موفق به تولید یک کفش کتانی شده که مواد اولیه آن از زباله های 
 Shoe گازی یا پساب هایی است که از نیروگاهها منتشر می شود.برای تولید این کتانی که
Without A Footprint نام دارد، پساب ها گرفته شده و سرد می شود و CO2 موجود در 
آن جدا می شود.سپس آن ماده به ماده اولیه شیمیایی مورد استفاده برای ایجاد پلیمر )یا 

پلاستیک( سازنده فوم کفش تبدیل می شود.
NRG در مورد چگونگی ساخت این پلیمر توضیحی نداده و خواستار اختصاصی ماندن 

این روش شده است.
شرکت سازنده در حال حاضر هیچ برنامه ای برای تولید انبوه این کتانی نداشته و تنها در 
حدود پنج جفت از این کفش تولید شده است اما این شرکت امیدوار است که در آینده 

نزدیک این فناوری جدید خود را روانه بازار کند.

بخاری با راندمان بالا تولید شد

احیای بینایی نابینایان با سلول های بنیادی

ساخت کتانی از گازهای گلخانه ای

غذا  در  معطر  سبزی  یک  صورت  به  گشنیز  مصرف 
یا به صورت دم کرده یا در سبزی خوردن می تواند به 
بهبود عملکرد روده ها کمک کند چون حاوی خواص 

ضداسپاسمی فوق العاده است.
گشنیز با نام علمی Coriandrum sativum خواستگاه 
ناشناخته ای دارد اما برخی بررسی ها نشان می دهد که 
این سبزی معطر قدیمی از آفریقای شمالی آمده است. 
گشنیز هر سال به میزان زیادی کشت می شود و تقریباً 
در تمام سال در دسترس است. این سبزی که ساقه و برگ 
آن خوراکی است به عنوان یک سبزی معطر در تمام جهان 
به کار می رود. چون طعم خوبی به غذا می دهد و به طرق 
مختلف قابل مصرف است. در واقع مصرف آن به صورت 
یک سبزی معطر در غذا یا به صورت دم کرده یا در سبزی 
خوردن می تواند به بهبود عملکرد روده ها کمک کند چون 
حاوی خواص ضداسپاسمی فوق العاده است. در ادامه مطلب 
شما را بیشتر با این سبزی معطر آشنا می کنیم. لطفاً با ما 

همراه باشید.
ارزش غذایی گشنیز

گشنیز یک گیاه درمانگر است که در طب سنتی بسیار 
مورد استفاده قرار می گیرد. چون سرشار از روغن هایی 
است که دستگاه گوارش را تحریک کرده و به بهبود عملکرد 
آن کمک می کند. در نتیجه در مقابله با بی اشتهایی ناشی 
 pH از اختلالات گوارشی یا بی اشتهایی ناشی از اختلال در
جداره معده موثر عمل می کند. گشنیز ارزش غذایی بالایی 
دارد چون منبع خوب ویتامین های مهم برای بدن است. از 
 E و A، B ،C ،E بین این ویتامین ها می توان به ویتامین
اشاره کرد. گشنیز همچنین سرشار از مواد معدنی مختلفی 

مانند پتاسیم یا آهن است.
هر 100 گرم گشنیز حاوی مواد زیر است:

گشنیز خواص آرام بخشی دارد در نتیجه در ترکیب 
داروهای ضداسپاسم استفاده شده و باعث بهبود عملکرد 

روده ها و دفع راحت می شود
ویتامین آ 0.123 میلی گرم

ویتامین ب1 0.23۹ میلی گرم
ویتامین ب2 2۹0 میلی گرم

ویتامین ب3 2.130 میلی گرم
ویتامین ث 21 میلی گرم

کلسیم 70۹ میلی گرم
آهن 16.32 میلی گرم

منیزیم 330 میلی گرم
فسفر ۴0۹ میلی گرم

پتاسیم 1.267 میلی گرم
سدیم 35 میلی گرم

زینک ۴.70 میلی گرم
چه می کند گشنیز؟

گشنیز برای مقابله با اثرات فلزات سنگین
گشنیز در درمان افرادی که به فلزات سنگین به ویژه 
به واسطه آب آلوده کارخانجات آلوده شده اند موثر است. 
عناصر شیمیایی موجود در گیاه این قابلیت را دارند که ذرات 

فلزی را فیکس کرده و دفع آن ها را تسهیل بخشند.
گشنیز؛ اکسپکتورانت طبیعی

اگر گشنیز را به صورت چای یا دم کردنی میل کنید یک 
اکسپکتورانت )خلط آور( طبیعی است که از احتباس مایعات 

در دستگاه تنفسی پیشگیری می کند.
گشنیز برای خانم های شیرده

چای گشنیز همچنین برای خانم های شیرده مناسب 
است چون باعث تحریک ترشح شیر در غدد پستانی شده و 

خواص آن جذب بدن نوزاد نیز می شود.
گشنیز؛ ضدسرطان

نتایج بررسی های آزمایشگاهی نشان می دهد که اثرات 
آنتی اکسیدانی گشنیز باعث پیشگیری از ابتلا به سرطان 
می شود. به عقیده متخصصان به نظر می رسد که این 
سبزی معطر از بروز تخریب DNA که عامل ابتلا به سرطان 

است پیشگیری می کند.
گشنیز برای پیشگیری از بیماری آلزایمر

بررسی هایی که روی موش های آزمایشگاهی انجام شده 
است نشان می دهد که تنفس روغن گشنیز باعث کاهش 
افسردگی و اضطراب می شود که با ابتلا به بیماری آلزایمر 

در ارتباط است.
گشنیز برای کاهش میزان قند خون

گشنیز برای دیابتی هایی که در کنترل قند خونشان 
مشکل دارند مفید است. گشنیز تا حدودی همانند دارچین 

باعث کاهش قند خون بعد از مصرف غذا می شود.
فواید دیگر گشنیز

* گشنیز خاصیت خنک کنندگی دارد و برای مقابله با بوی 
بدن دهان مفید است.

* گشنیز به داشتن خوابی راحت کمک می کند. می 
توانید قبل از رفتن به رختخواب یک فنجان چای گشنیز 

بنوشید تا خواب راحتی داشته و کسب انرژی کنید.
* گشنیز باعث تسکین دردهای قاعدگی می شود در 

نتیجه برای خانم ها بسیار مفید است.
* گشنیز خواص آرام بخشی دارد در نتیجه در ترکیب 
داروهای ضداسپاسم استفاده شده و باعث بهبود عملکرد 

روده ها و دفع راحت می شود.
* ترکیبات موجود در این سبزی معطر خواص آنتی 
بیوتیکی و آنتی باکتریالی دارد. در نتیجه در ترکیب داروهای 

مربوط به درمان زخم و جای جراحت استفاده می شود.
 * گشنیز باعث بهبود عملکرد مغز و سیستم عصبی می 

شود. در نتیجه راندمان ذهنی را بالا می برد.
چه کسانی باید در مصرف گشنیز احتیاط کنند؟

افرادی که سندرم آلرژی دهانی دارند
گشنیز باعث بروز سندرم آلرژی دهانی می شود. این 
سندرم یک واکنش آلرژیک نسبت به برخی پروتئین های 
موجود در میوه ها، سبزیجات و گردو یا آجیل ها محسوب 
می شود. افرادی دچار این سندرم هستند که از آلرژی 

آلاینده های محیطی رنج می برند. 
افرادی که دچار این سندرم هستند بعد از مصرف گشنیز 
خام دچار واکنش های آلرژیک مانند احساس خارش یا 
سوزش در دهان، لب ها و گلو می شوند. البته این علائم 
معمولاً بعد از چند دقیقه از بین می رود. اگر این مسائل با 
علائم دیگری همراه نباشد معمولاً جدی نبوده و نیازی به 

پرهیز از مصرف این سبزی پرخاصیت نیست.
افرادی که داروهای ضدانعقاد مصرف می کنند

برگ های گشنیز )خشک یا تازه( حاوی میزان زیادی 
ویتامین K هستند. این ویتامین برای انعقاد خون لازم 
است. افرادی که داروهای ضدانعقاد خون مانند کومارین یا 
وارفارین مصرف می کنند باید نسبت به ویتامین K موجود 
در رژیم غذایی شان دقت داشته باشند و میزان آن را ثابت 

نگه دارند. 
 سبزیجات معطری مانند گشنیز حاوی ویتامین K است 
و بنابراین باید به صورت صرفاً چاشنی مورد استفاده قرار 
گیرد. در واقع این افراد نباید میزان زیادی گشنیز به صورت 
سبزی خوردن مصرف کنند. توصیه می کنیم افرادی که 
تحت درمان با داروهای ضدانعقاد هستند با یک متخصص 
 K تغذیه یا پزشک خود در خصوص منابع غذایی ویتامین
صحبت کرده و نسبت به تثبیت میزان آن در برنامه غذایی 

شان دقت کنند.

فواید شگفت انگیز
 گشنیز

محققان هشدار دادند؛

افزایش ریسک بارداری بعد از 35 سالگی
به گفته محققان، بهترین سن بارداری تا اواسط 30 سالگی است و ریسک بارداری 

زنان بعد از سن 35 سال افزایش می یابد. 
به گزارش  مهر، محققان مرکز پزشکی هال در کالیفرنیا عنوان می کنند بارداری در 

سنین بالا می تواند برای سلامت مادر و همچنین آینده نوزاد خطرناک باشد.
به گفته این محققان، سن 35 سالگی به عنوان آخرین فرصت برای بارداری پذیرفته 

شده است، هر چند این مورد برای افراد مختلف، متفاوت است.
از آنجائیکه تغییرات بیولوژیکی بسیاری در سن 35 سالگی زنان اتفاق می افتد، از اینرو 
ریسک بارداری بیشتر می شود. خطر فشار خون بالا در طول بارداری در زنان بالای 35 
سال در حدود دو برابر سایر زنان است و معمولا ابتلا به دیابت بارداری در این سنین 

دو تا سه برابر شایع تر است.
بعلاوه احتمال زایمان سزارین در زنان بین 35 تا 3۹ سال دو برابر بیشتر از زنان در 

دهه 20 سالگی است.
علاوه بر این فاکتورها، 35 سالگی زمان خطرناکی برای بارداری است چراکه برای 
سلامت نوزاد هم خطراتی به همراه دارد. احتمال دوقلو و سه قلوزایی در اواخر سنین 

30 و اوایل ۴0 سال به شکل قابل توجهی افزایش می یابد.
به گفته محققان، این احتمال به این دلیل است که تحریک هورمونی تخمدان ها با 
افزایش سن به طور نسبی تغییر می کند و این احتمال افزایش می یابد که آنها بیش 

از یک تخم آزاد کنند.
همچنین با افزایش سن، خطر سقط جنین یا تولد نوزاد مبتلا به سندروم داون یا 

ناهنجاری کروموزومی افزایش می یابد.
با این حال محققان عنوان می کنند تمامی این موارد در افراد مبنای متفاوتی دارند 
و نباید سن مانع از تشکیل خانواده شود. اما بهتر است قبل از تصمیم به بارداری حتما 

فرد با پزشک مشورت کند.

تحقیقات نشان می دهد؛

تسکین میگرن و فشارخون به شیوه صوت درمانی
طبق مطالعات جدید، درمان جدید مبتنی بر صوت می تواند منجر به کاهش فشار 

خون و تسکین علایم میگرن شود. 
به گزارش مهر، در نوع جدید درمان، از امواج صوتی برای ایجاد تعادل در فعالیت مغز 

افراد به منظور کاهش فشارخون و کاهش علائم میگرن استفاده می شود.
در این نوع درمان، فعالیت مغز از طریق سنسورهای متصل به فرق سر خوانده می 
شود. سپس این فعالیت به مجموعه اصوات شنیداری تبدیل می شود. این اصوات از 

طریق هدفون به صورت میلی ثانیه به مغز بازگردانده می شوند.
سنسورها با اندازه گیری فعالیت الکتریکی مغز یا امواج مغزی تشخیص می دهند که 

آیا بین فعالیت طرفین راست و چپ مغز تعادل وجود دارد.
دکتر چارلز تگلر، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »مغز به آهنگ پخش 

شده گوش می دهد. و به آن همچون آیینه اکوستیک می نگرد.«
در یک مطالعه مشخص شد در 10 مرد و زن کاهش قابل توجه فشار خون بعد از 

حدود 10 روز و شرکت در 1۸ جلسه حاصل شد.
این بیماران شاهد میانگین کاهش فشارخون سیستولیک )عدد بالا( از 152 به 136 
بودند. فشار خون دیاستولیک )عدد پایین( از ۹7 به ۸1 کاهش یافت. فشار خون عادی 

mm Hg ۸0/120 یا کمتر است.
در مطالعه ای دیگر، محققان وضعیت 52 بیمار مبتلا به میگرن را که در حدود 16 

جلسه و به طورمیانگین به مدت ۹ روز شرکت کرده بودند را بررسی کردند.
دو هفته بعد از درمان، بیماران در مورد بهبود بیخوابی، خلق و خو و سردردشان 

گزارش دادند. 
به گفته محققان به نظر می رسد صوت درمانی با ایجاد شکلی از بازخوردزیستی به هم 

ترازسازی و متعادل کردن سیستم عصبی خودکار کمک می کند.
سیستم عصبی خودکار به شکل ناخودآگاه بر عملکرد اندام داخلی کنترل دارد و 

عملکرد بدن نظیر ضربان قلب، گوارش و تنفس را تنظیم می کند.
به گفته تگلر، این درمان HIRREM )بازتاب الکتروانسفالیک مبتنی بر رزونانس رابطه 
ای با وضوح بالا( نامیده می شود و در مجموعه مطالعاتی بر روی حدود ۴00 نفر 

آزمایش شده است.

محققان ژاپنی برای اولین بار در جهان موفق به تصویربرداری سه بعدی از مغز مگس 
شدند.

محققان دانشگاه توکیو ژاپن برای نخستین بار در جهان توانستند از سلول های عصبی مغز 
مگس ها یک تصویربرداری سه بعدی انجام دهند.

به منظور انجام این فرآیند بسیار پیچیده، ابتدا مغز مگس از سر او خارج می شود و سپس 
در یک محلول نقره ای رنگ قرار می گیرد و بعد با قرار دادن آن در معرض اشعه ایکس 
و نحوه پراکندگی این اشعه در جهات مختلف می توان یک نقشه سه بعدی از فعالیت 

سلول های مغزی مگس ها تهیه کرد.
 در این شیوه، استفاده از رنگ نقره ای موجب جذب بالای اشعه ایکس می شود که در 
نهایت می توان مسیرهای عصبی را به خوبی نمایان کرد. نام این تکنیک »پرتونگاری مقطعی 

اشعه ایکس« است.
محققان ژاپنی تصاویر بدست آمده با این تکنیک را با یک مدل رایانه ای تلفیق کرده اند تا 

موقعیت اتم ها در مغز مگس ها برآورد شود.  
در نهایت تصویری با وضوح 600 نانومتر بدست آمد که نشان دهنده 100 هزار نورون 

در مغز مگس است.  
به گفته محققان ژاپنی تهیه این نقشه سه بعدی در حدود 1700 ساعات زمان برده است.

البته تهیه نقشه سه بعدی از مغز مگس ها با وضوح بالاتر، مستلزم صرف زمان بسیار 
بیشتری است.

تصویربرداری سه بعدی از مغز مگس ها
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ذوالنور نماینده قم:

 تعیین بودجه در مجلس بر اساس رانت و نفوذ 
واقعیت ندارد 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: اخبار منتشر شده مبنی بر تعیین بودجه 
برخی استان ها بر اساس رانت و نفوذ در مجلس و کاهش و افزایش بودجه ها بر این اساس 

صحت ندارد و من یک کلمه در این زمینه نشنیده ام. 
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنور در گفت و گو با ایرنا خاطرنشان کرد: اگر چنین 
چیزی بود ما هم باخبر می شدیم ولی حتی یک کلمه در این زمینه چیزی متوجه نشدم که 
بتوانم در مورد آن فکر کنم. رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم نیز با اشاره به شاخصه 
های تعیین بودجه برای استان قم نیز گفت: بودجه بر اساس معیار و شاخص های خاصی 
تعیین می شود.  سید حسن رضوی به عنوان نمونه اظهار داشت: استان قم تک شهرستانی 
است و تعداد پرسنل آن کمتر از استان های دیگر است، از سوی دیگر در تشکیلات اداری و 
سازمان های آن معمولا 50 درصد خالی است، بنابراین همیشه از نظر بودجه آخر هستیم. 

وی ادامه داد: اگر ساختار استان قم تغییر پیدا کند افزایش هزینه و در نهایت بودجه نیز 
خواهیم داشت، در جلسه اخیر مسئولان استان، نمایندگان مجلس و دکتر نوبخت رئیس 

سازمان برنامه و بودجه کشور ، روی آن بحث شده و اقداماتی صورت خواهد گرفت. 
رضوی تصریح کرد: شهر مقدس قم در بخش طرح های عمرانی رتبه 27 تا 2۹ را دارا است. 
وی بیان داشت: اعتبارات ملی و استانی در سال ۹5 نیز 600 پروژه است که برآورد ما از 
اعتبارات استانی برای آنها یک هزار و 120 میلیارد ریال و از اعتبارات ملی نیز سه هزار میلیارد 
ریال است. رضوی همچنین با اشاره به استفاده قم از ظرفیت اعتبارات سفر رهبر معظم 
انقلاب گفت: اعتبارات این سفر در سال جاری هنوز توزیع نشده است و امیدوار هستیم که در 
سال جاری نیز به اندازه سال گذشته از این محل اختصاص پیدا کند. وی ادامه داد: یک هزار 
میلیارد ریال از بودجه نیز دراختیار وزارت خانه ها قرار دارد که قرار است بخشی از آن در حوزه 
های مختلف نیز توسط مدیران جذب شود. رضوی گفت: در سال جاری عملکرد ما یکهزار 
میلیارد ریال افزایش پیدا می کند که نسبت به چند سال گذشته از نظر عملکرد شرایط 
بهتری داریم و نزدیک به 25 درصد در طرح های عمرانی رشد داشتیم. در برخی اخبار آمده 
بود: بودجه استان ها در سال جاری در مجلس بر پایه رانت و نفوذ تعیین شده است . بر این 
اساس بودجه برخی استان ها 300 درصد افزایش و بودجه برخی از آن ها کاهش یافته است . 

معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش قم عنوان کرد 

 کمبود شدید مربی بهداشت در مدارس قم
 

معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش قم به کمبود نیروی انسانی در 
بخش بهداشتی اشاره و بیان کرد: در حوزه سلامت با توجه به تعداد دانش آموزان استان 
قم، باید 750 مربی بهداشت در مدارس فعالیت کنند، در حالی که ۸0 مربی بهداشت داریم.

 مجتبی رمضان بیگی اظهارداشت : اولویت ما استفاده از نیروهای متخصص در این بخش 
است، اما به دلیل کمبود نیروی شدید، مازاد نیروها در سایر بخش ها نیز در بخش بهداشت 
به کار گرفته می شود.به گفته رمضان بیگی، متخصصان و تحصیل کرده های حوزه بهداشت 
و سلامت به عنوان مراقبان بهداشت با اولویت مقطع ابتدایی به کار گرفته می شوند.وی با 
اشاره به نظارت مربیان بهداشت نسبت به فعالیت بوفه مدارس، گفت: نظارت ها با توجه به 
دستورالعمل وزارت بهداشت صورت می گیرد و همه مدارس ملزم به رعایت آن هستند.به 
گفته وی، بررسی، نظارت و کنترل مسائل بهداشتی فضای عرضه خوراکی ها، رعایت اصول 
بهداشتی فرد فروشنده و استاندارد بودن مواد عرضه شده از جمله موارد این دستورالعمل 
هاسترمضان بیگی همچنین گفت: در بخش تربیت بدنی نیز نیروی انسانی متخصص به 
اندازه کافی در قم نیست و باید نیروهای موجود را اولویت بندی و سازماندهی کنیموی با بیان 
این که در حال حاضر 500 معلم تربیت بدنی تحصیل کرده داریم که همه را در این درس 
ساماندهی شده اند، اضافه کرد: در درس تربیت بدنی حداقل یک هزار ساعت کمبود نیروی 
متخصص در استان قم داریم که برای ساماندهی بهتر و ضابطه مند به 50 نیروی متخصص 
دیگر نیاز است.وی به سرانه فضای ورزشی اشاره بیان کرد: از نظر آموزش و پرورش درهر 
فضایی که امکان برگزاری درس تربیت بدنی باشد حتی حیاط مدرسه، فضای ورزشی است 
که حیاط مدارس اولویت نخست در برگزاری زنگ ورزش است و زنگ ورزش در حیاط همه 
مدارس استان اجرا می شود.رمضان بیگی اضافه کرد: مدارس جدیدالاحداثی که 10 کلاس 

درس داشته باشند، باید یک فضای ورزشی نیز برای آن ها پیش بینی شود.
وی ادامه داد: هم اکنون 100 فضای ورزشی سرپوشیده شامل سالن، استخر و زمین 
چمن متعلق به آموزش و پرورش با عمر کمتر از 20 سال در قم وجود دارد که جوابگوی 
نیاز نیست.وی به اجرای المپیادهای درون مدرسه ای اشاره کرد و گفت: مکمل های درس 
تربیت بدنی با هدف مشارکت دانش آموزان در عرصه ورزش و پیشگیری از فقر حرکتی از 
سوی وزارت آموزش و پرورش برنامه ریزی شده است که نخستین و شاید مهم ترین این 
مکمل ها برگزاری المپیاد ورزشی درون مدرسه ای است. معاون تربیت بدنی آموزش و 
پرورش قم افزود: در سال تحصیلی گذشته پیش بینی می شد 50 هزار دانش آموز در این 
المپیادها شرکت کنند، در حالی که 70 هزار دانش آموز مقاطع مختلف تحصیلی در این 
طرح مشارکت کردند. وی پیش بینی کرد: امسال 100 هزار دانش آموز تحت پوشش طرح 
المپیادهای درون مدرسه قرار گیرند. به گفته وی، در مقطع اول تا سوم ابتدایی اجرای بازی 
های سنتی و بومی محلی و در پایه های چهارم تا ششم علاوه بر اجرای بازی های بومی، 
رشته های توپی، طناب کشی و سایر رشته هایی که امکان برگزاری آن در مدرسه است، 
انجام می شود. رمضان بیگی ادامه داد: در مقطع متوسطه نیز رشته هایی چون والیبال، 
فوتبال، بسکتبال، هندبال و تنیس روی میز در قالب المپیاد درون مدرسه ای برگزار می شود. 

مدیرصندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایرقم :

41 درصد روستاییان استان قم
 زیرپوشش بیمه  هستند

مدیرصندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایرقم گفت: در این استان هفت 
هزار و ۸00 خانوار زیر پوشش این بیمه قرار دارند و قم رتبه دوم جایگاه کشوری در این 

حوزه را کسب کرد. 
محمدرضا ذوالانوار با اشاره به اینکه در استان قم 15 هزار خانوار قابلیت بهره مندی از 
خدمات صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر را دارند ، افزود: از این تعداد 

هفت هزار و ۸00 خانوار از بخش های پنجگانه استان قم خدمات دریافت می کنند. 
وی اضافه کرد: ۴1 درصد از روستاییان این استان زیرپوشش این بیمه قرار گرفتند که 
استان قم در کشور جایگاه دوم از لحاظ تعداد بیمه کنندگان و ارائه خدمات کسب کرده 
است. ذوالانوار با اشاره به اینکه 1۹۸ خانوار مستمری دریافت می کنند، گفت: از این تعداد 
175 خانوار مستمری فوتی و 23 خانوار مستمری از کارافتادگی دریافت می کنند که ماهیان 
حدود 670 میلیون ریال به این خانوار مستمری پرداخت می شود. وی با اشاره به اینکه این 
صندوق از سال 13۸۴ با نام صندوق بیمه اجتماعی روستاییان و عشایر زیر نظر وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی کار خویش را آغاز کرد، گفت: درسال 13۹1 طی مصوبه مجلس شورای 
اسلامی نام آن به صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر تغییر کرد تا بتوانند 
به کشاورزانی که ساکن و یا غیر ساکن روستا هستند نیز خدمات بدهد. مدیرصندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قم ابراز داشت: این صندوق با هدف بیمه کردن کلیه 
سرپرستان خانوار در روستاهای کشور و تمام افراد بالای 1۸ سال تاسیس شد. وی به گروه 
های زیر پوشش این صندوق اشاره کرد و گفت: درحال حاضر چهار گروه اصلی از جمله 
ساکنان روستا ها اعم از شاغل و غیر شاغل، کشاورزان اعم از ساکن روستا و غیرروستا، عشایر 
و اعضای سازمان نظام مهندسی کشاورزی و گروه فرعی از جمله رانندگان برون شهری 
ساکن در روستا و یا شهرهای زیر 20 هزار تن جمعیت از خدمات این صندوق بهره مند می 
شوند. مدیرصندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قم ادامه داد: خدمات این 
بیمه شامل پرداخت مستمری به بازنشستگان ، مستمری از کار افتادگی و مستمری فوت 
به بازماندگان است.  وی افزود: دفتر صندوق استان قم از سال ۹۴ راه اندازی شد تا افراد 
زیر پوشش این صندوق به راحتی بتوانند از خدمات بیمه ای بهره مند شوند. مدیرصندوق 
بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قم با اشاره به اینکه 15 کارگزاری صندوق در 
بخش های پنجگانه استان قم فعال است گفت: متقاضیان می توانند با مراجعه به این مراکز 
از خدمات بیمه استفاده کنند. وی بیان داشت: حق بیمه در هر سال توسط صندوق تعیین 
و اعلام می شود که در سال ۹5 حداقل حق بیمه سالانه از یک میلیون و ۸00 هزار ریال تا 
حداکثر چهار میلیون و 200 هزار ریال است که مردم باید پرداخت کنند و دو برابر این مبالغ 
سهم یارانه ای است که توسط دولت تدبیر و امید تامین می شود. مدیرصندوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان، روستاییان و عشایر قم خاطر نشان کرد: متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاع از 
روند بیمه و خدمات با مراجعه به دفتر صندوق واقع در فلکه ارتش ابتدای بلوار الغدیر، خیابان 

امام سجاد)ع( و یا تماس با شماره تلفن 11-32603۸10 تماس حاصل فرمایند. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی  استان قم خبر داد:

برگزاری اولین جشن برداشت پسته در قم
 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: در آستانه فصل برداشت پسته، اولین 

جشن برداشت محصول پسته در استان قم برگزار می شود. 
محمدرضا طلایی با اشاره به اهداف برگزاری اولین جشن برداشته پسته در استان قم، 
اظهار داشت: معرفی ظرفیت و پتانسیل محصول پسته استان قم یکی از مهمترین اهداف 

برگزاری این جشن است.
وی افزود: ایجاد انگیزه و ترویج روش های نو و آخرین تجارب و دستاوردهای علمی و فنی 
در حوزه محصول مورد نظر، معرفی محصولات تولیدی برتر و تشویق تولیدکنندگان فعال 
و نمونه این محصولات، ایجاد فرصتی برای تعامل و تبادل نظر بین کشاورزان، کارشناسان، 
محققان و ارائه دهندگان خدمات دولتی و خصوصی برای شناسایی مشکلات و نیازهای 
آموزشی، ترویجی و یافتن راه حل های مناسب از جمله دیگر اهداف برگزاری این جشن به 

شمار می رود.

پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله اعلام کرده بود این 
آخرین حج اوست و می خواهد روش صحیح حج را به 
مردم یاد داده، تمام آداب حج را اجرا نماید. مسلمانان 
بسیاری برای درک آخرین حج فرستاده خدا عازم حج 
گردیدند و حال پس از اتمام حج راهی سرزمینهای خود 
بودند. برخی حاجیان از آبگیر»خم« رد شده بودند و 
گروهی آرام آرام به آنجا نزدیک می شدند. منطقه »خم« 
مانند تقاطعی بود که راهها در آنجا از هم جدا می شد. 
ناگاه پیک های رسول خدا صلی الله علیه و آله، حاجیانِ 

از »خم« عبور کرده را فراخواندند تا به آن باز گردند. 
آنچه را بر من وحی کرده ادا می کنم

رسول الله صلی الله علیه و آله دستور داد همه صبر 
کنند تا آنان که عقب تر هستند نیز برسند. سپس بر 
منبر گونه ای، که از جهاز شتران درست شده بود، بالا 
رفت. آن روز به قدری گرم بود که مردم ناچار شدند 
عباهای خود را زیر پا پهن کنند تا پاهاشان از شدت 
حرارت نسوزد. در این هنگام بود  که همه حاجیان دیدند 
پیامبر خدا صلی الله علیه و آله  کسی را بالای جهاز 
شتران در کنار خود آورد، دستش را بلند کرد و شروع به 

خطبه خواندن نمود:
»حمد مخصوص خدایی است که... علمش همه چیز 
را در بر گرفته است... رازهای درون آدمی را فهمیده... 
هیچ امر مخفی، برای او پنهان نبوده و مشتبه نمی 
شود. آن خدایی که به همه چیز احاطه داشته، بر همه 
چیز غلبه، در همه چیز قوت و بر همه کار قدرت دارد... 
شکننده ی هر ستمکارِ خیره سر و نابود کننده ی هر 
شیطنت پیشه ی شورش گر است... در آشکار و نهان 
و در سختی و آسایش حمدش می کنم.... به فرمانش 

گوش داده، آن را اطاعت کرده، به هر چه  راضیش کند 
مبادرت ورزیده و تسلیم قضای او هستم... آنچه را بر من 
وحی کرده ادا می کنم از بیم آنکه اگر ادا ننمایم عذابی 
کوبنده مرا فرا گیرد که هیچ کس نتواند نجاتم دهد... 
زیرا خدا به من اعلام کرد که اگر آنچه را بر من فرستاده 
ابلاغ نکنم اصلا رسالت او را ابلاغ نکرده ام و البته او خود 
نگهداری مرا برایم ضمانت کرده است و  او خدای کافیت 
کننده و کریم است. خداوند به من وحی نمود: »بسم اللَّه 
الرحمن الرحیم یا أیُّها الرسولُ بلَِّغْ ما أنزِلَ إلَیكَ مِن ربِّك  و 
إن لَم تَفعَلْ فَما بلََّغتَ رِسالَتَه و اللَّهُ یَعصِمُكَ مِن الناسِ «...

  انسان آرمانی اسلام در آینه غدیر
هر چند به اعتقاد شیعه نصب امام علی بن ابی طالب 
علیه السلام توسط پیامبر گرامی اسلام برای حکومت 
و خلافت بلافاصله ی بعد از خود، امری است که در 
واقعه غدیر خم و در جای جای خطبه رسول اکرم صلی 
الله علیه و آله در آن روزبه صورتی آشکار نمایان است، 
اما »غدیر یك مسأله ى اسلامی است؛ یك مسأله ى فقط 
شیعی نیست. در تاریخ اسلام، پیامبر اکرم صلی الله علیه 
و آله  یك روز سخنی بر زبان رانده و عملی انجام داده 
است که این سخن و این عمل، از ابعاد گوناگون داراى 
درس و معناست.... مضمون حدیث غدیر، فقط مسأله ى 
نصب آن حضرت به خلافت نیست؛ مضامین دیگرى هم 

دارد که همه ى مسلمانان می توانند از آن بهره ببرند«. 
یکی از آن مواردی که اختصاص به شیعه نداشته و 
برای همه مسلمانان قابل استفاده است این است که در 
ماجرای عظیم غدیر خم، رسول خدا صلی الله علیه و آله 
، امام علی بن ابی طالب علیه السلام را به تمام مسلمانان 
طول تاریخ و بلکه به جامعه بشریت معرفی کرده است. 

کاری که نبی مکرم اسلام در طول زندگی خود برای 
هیچ کس دیگر انجام نداد. »پیغمبر صلی الله علیه و آله، 
در قضیه ى غدیر، کسی را در مقابل چشم مسلمانان و 
دیدگان تاریخ قرار دادند که از ارزشهاى اسلامی، به طور 
کامل برخوردار بودند؛ یك انسان مومن، داراى حد اعلاى 
تقوا و پرهیزکارى، فداکار در راه دین، بی رغبت نسبت 
به مطامع دنیوى، تجربه شده و امتحان داده در همه ى 
میدانهاى اسلامی«. این اقدام رسول خدا صلی الله علیه 
و آله بیان کننده آن است که شخصیت مطلوب اسلام، 

شخصیتی است با ویژگیهای امام علی علیه السلام.
هر چند خدا ترسی، فداکاری و علم امام علی بن ابی 
طالب علیه السلام فوق آن است که در توصیف کتابها 
آید اما بیان چند نمونه می تواند روزنه ای باشد به سوی 
انسان آرمانی اسلام که رسول الله صلی الله علیه و آله در 

غدیر خم به بشریت معرفی نمود.
  خداترسیِ فردی و اجتماعی

مراعات شدید امام علی علیه السلام در مورد بیت المال 
از سویی و احوال غریب آن جناب در مناجات با خدای 
متعال از سوی دیگر  هر دو بیانگر خداترسی شدید آن 

جناب چه در امور فردی و چه در امور اجتماعی است. 
روزی عبدالله بن جعفر در محضر امام علی علیه السلام 
از شدت تنگ دستی گلایه کرده، از امام تقاضا می کند 
دستوری صادر نماید تا از بیت المال به او کمک کنند. 
امام به عبدالله می گوید: »به خدا سوگند چیزی برای 
تو ندارم مگر اینکه به عمویت دستور دهی که برایت 

دزدی کند. 
شبیه این ماجرا برای عقیل برادر بزرگتر امام نیز اتفاق 
افتاد. امام در پاسخ به درخواست عقیل که در وضع بسیار 

بد اقتصادی به سر می برد فرمود تا روز جمعه در نماز 
جمعه حاضر شود. پس از اتمام نماز امام رو به عقیل کرد 
و گفت: »نظرت در مورد کسی که به همه این مردم 
خیانت کند چیست؟« عقیل پاسخ داد: »چنین کسی 
چه انسان بدی خواهد بود«. امام فرمود: »این در حالی 
است که تو به من می گویی به اینها خیانت کرده، از بیت 

المال به تو بدهم!« 
بر بلندای بندگی

این سخت گیری در برابر درخواست برادر و برادر زاده 
از امیری که از آنسوی مصر تا افغانستان دامنه قلمرو 
حکومتش را تشکیل می دهد نشان از خوف عمیق او 

از خداست.
امام باقر علیه السلام روزی پدرش را مشغول عبادت 
می بیند. شدت عبادت با پدر چنان کرده که رنگ 
مبارکش زرد شده، چشمانش از شدت گریه چرکین 
گشته، بینی اش از کثرت سجده زخم شده و پاهایش 
به دلیل زیاد ایستادن در نماز ورم نموده بود. امام باقر 
علیه السلام می فرماید: چون پدر را در این حال دیدم 
نتوانستم جلوی گریه خود را بگیرم. بعد از مدتی پدر به 
من نگاهی کرده فرمود یکی از کتابهایی که در آن از 
عبادتهای علی علیه السلام چیزی نوشته بود برایش ببرم. 
چون کتاب را برایش بردم اندکی از آن را خواند و سپس 
با حالی اندوهگین و منزجر کتاب را رها نموده، فرمود: 

»چه کسی می تواند مانند علی عبادت کند!!«
  پروانه ای بر گرد شمع نبوت

ماجرای لیلة المبیت و آنچه در جنگ احد اتفاق افتاد 
دو نمونه از صدها نمونه فداکاری امام علی بن ابی طالب 
علیه السلام در راه اسلام است. پس از آنکه قریش تصمیم 

به قتل رسول خدا صلی الله علیه و آله گرفتند جبرئیل 
بر آن جناب نازل شد و او را از تصمیم آنها مطلع کرد. 
پیامبر صلی الله علیه و آله که قصد ترک مکه را داشت از 
امام علی علیه السلام خواست تا در رختخوابش بخوابد تا 
قریش که شب با شمشیرهای آماده خانه را محاصره می 
کنند با دیدن رختخواب گمان کنند رسول خدا صلی الله 
علیه و آله در آن خوابیده است. امیرالمومنین علیه السلام 
این خواسته رسول خدا صلی الله علیه و آله را اجابت 
نمود و در دامن خطر رفت تا جان ایشان در امان باشد. 

حضرت علی علیه السلام در تمام جنگهایی که رسول 
خدا صلی الله علیه و آله در آنها بود حاضر شد در جنگ 
احد آنگاه که جنگ دشوار شد دندان رسول خدا صلی 
الله علیه و آله شکسته شد و بسیاری از مسلمانان آن 
حضرت را رها کرده فرار کردند در حالی که پیامبر صلی 
الله علیه و آله آنان را صدا می زد، امام علی علیه السلام 
چون پروانه ای گرد شمع رسول خدا صلی الله علیه و آله 
گردید و از جان ایشان دفاع نمود. این صحنه به قدری 
دشوار بود که شمشیر امام علی علیه السلام شکست و 
امام نود زخم برداشت. فداکاری و شجاعت امام در این 
صحنه آنقدر بود که جبرئیل پس از مشاهده این ماجرا 

ندا داد: »لا سیف الا ذوالفقار و لا فتی الا علی«
  باب علم رسول

در باب علم امام علی علیه السلام مطالب بسیاری 
نقل شده است. ذکر چند مورد از آنچه در کتب اهل 
سنت آمده است نشان می دهد آن تابلوی بلندی که 
رسول خدا صلی الله علیه و آله در روز غدیر نصب نمود، 
اختصاصی به شیعه ندارد و همه می توانند از آن استفاده 

کنند. 
در منابع اهل سنت آمده است که رسول خدا صلی الله 
علیه و آله فرمود: »من شهر علمم و علی درب آن است 

هر کس علم می خواهد از درب آن وارد شود«. 
عبدالرحمن بن ابی لیلی می گوید عمر بن خطاب 

گفت: »علی در امر قضاوت از همه ما آگاه تر بود«. 
سعید بن مسیب نیز می گوید: »همیشه عمر از 
مشکلی که برای حلّش علی نباشد به خدا پناه میبرد«. 

ضحاک بن مزاحم از ابن عباس نقل می کند که 
گفت:»به خدا سوگند نُه دهم علم به علی داده شده 
است و البته در یک دهم باقی نیز علی با بقیه مردم 

شریک است«. 
آنگاه که خبر شهادت امام علی علیه السلام به معاویه 

رسید، او گفت: »فقه و علم با مرگ علی رفتند«. 
عبد الملک بن ابی سلیمان می گوید: از عطاء پرسیدم: 
آیا در اصحاب محمد از علی عالمتر هم بود؟ او جواب 

داد: نه!
  عَلَم هدایت در سر راه بشریت 

اینها تنها قطره هایی ناچیز در برابر اقیانوس فضایل 
کسی است که تمام مسلمانان می توانند با افتخار خود 
را پیرو دینی بدانند که او هم پیروش بود. امام علی علیه 
السلام تنها  کسی است که رسول مکرم اسلام صلی 
الله علیه و آله در اجتماعی هفتاد هزار نفری او را به 
عنوان عَلَمی در سر راه بشریت قرار داد تا هر که خواست 
راه هدایت را پیدا کند راهنمایی آشکار داشته باشد. با 
چنین نگاهی به روز غدیر، به آسانی، »غدیر« عید تمام 
مسلمانان خواهد بود حتی اگر آن جنبه از غدیر که شیعه 
به آن اعتقاد داشته، و در ماجرای غدیر نیز کاملا روشن 

است، مورد پذیرش سایر مسلمانان قرار نگیرد.

غدیر، کامل ترین مظهر وحدت 

وعده ای که سالها از آن می گذرد

چرا بزرگراه پردیسان - کهک 
احداث نمی شود؟

احداث یک مسیر بزرگراهی برای بخش کهک قم که روستاهای ییلاقی رادر خود جای 
داده، از وعده های قدیمی مدیران است که در طول سال ها عملی نشده است. 

وقتی شهر قم برخی از روزها جزو گرمترین شهرهای کشور است و در شرایطی که 
ریزگردها گردش های تابستانی داخل شهر را به آرزویی برای کودکان و نوجوانان تبدیل کرده، 
عجیب نیست اگر جاده های ییلاقی قم، در روزهای تعطیل و آخر هفته جایی برای سوزن 
انداختن نداشته باشد. مسیر قم - کهک یکی از این مسیرها است که اگر آخر هفته به آن 
سری بزنید احتمالا از شلوغی اش کلافه خواهید شد. با این حال این مسیر به وضوح ظرفیت 
مسافران کنونی را ندارد و هم به توسعه و تعریض نیاز دارد و هم به ایمن سازی و اصلاح 
هندسی در تقاطع ها.مدیران استان قم و نمایندگان مجلس شورای اسلامی در دوره های 
مختلف وعده های متعددی را در رابطه با احداث این مسیر مطرح کرده اند که همچنان به 
نتیجه نرسیده و گاهی مطرح می شود که این مسیر در مقایسه با دیگر مسیرها خطرزا برای 

استان در اولویت نیست.
طراحی 2 مسیر برای مسیر کهک به ورجان

مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی استان قم ، در رابطه با اقداماتی که 
برای حل معضلات این مسیر انجام شده، می گوید: برای بهسازی مسیر کهک و ورجان مشاور 
انتخاب و 2 مسیر طراحی شده است. عباس فراهانی اظهار داشت: از میدان ورجان - پردیسان 
تا ورودی کهک مسیر به طول تقریبی سه و نیم کیلومتر اصلاح می شود که بخشی از زمین ها 
مربوط به آستانه است که هماهنگی لازم انجام گرفته و مابقی زمین ها نیز برای چهاردونگه 
است که با دهیاری سیرو و ورجان هماهنگی لازم انجام گرفته است.وی با بیان اینکه برای 
اصلاح مسیر داخل ورجان با بنیاد مسکن جلساتی برگزار شده و هماهنگی لازم انجام گرفته 
است، گفت:  اصلاح این مسیر به بیش از پنج میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد که جزو پیشنهادات 
برای تأمین اعتبار بوده است. مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی استان قم 
بیان کرد: در صورتی که بحث تأمین اعتبار و تملکات برطرف شود، قیر برای آسفالت توسط 
وزارت راه و شهرسازی تأمین می شود.وی ادامه داد: پروژه ابتدا باید در استانداری مصوب شود 
و پس از تأمین اعتبار و ابلاغ اعتبار با آزادسازی مسیر و انتخاب پیمانکار اقدامات لازم برای 

اصلاح انجام می پذیرد.
 انحراف به چپ و واژگونی بیشترین دلیل تصادفات 

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم هم با اشاره به مشکلاتی که این مسیر دارد 
بیان کرد: علت بیشتر تصادفات در محور کهک و ورجان انحراف به چپ و واژگونی بوده 
است که علت آن افزایش حجم ترافیک به ویژه در روزهای تعطیل و کم عرض بودن محور 
و همچنین نداشتن شانه خاکی است. سرهنگ اردشیر جمشیدی راد ، گفت: دو تیم پلیس 
در روزهای غیر تعطیل و 6 تیم در روزهای تعطیل در مسیر کهک حضور یافته و با تخلفات 
رانندگی برخورد می کنند. وی عنوان کرد: با توجه به اینکه بهترین نقطه خوش آب و هوای قم 
بخش کهک است لازم است که این مسیر دوبانده شود. رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی 
استان قم اظهار کرد: در روزهای جمعه در بخش کهک بار ترافیکی سنگینی را شاهد هستیم 
زیرا داخل بخش کهک کم عرض است و خودروهای بسیاری نیز برای خرید توقف می کنند 

که این امر برای پلیس نیز مشکلات بسیاری را فراهم می آورد.
خط کشی و روکش آسفالت کل مسیر کهک انجام شده است

از اقداماتی که می تواند موجب کمتر شدن خسارات مالی و جانی به مردم در این مسیر 
شود، بهسازی مسیر است که به گفته سرپرست راهداری اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم در حال انجام است. داوود طلوعی در خصوص بهسازی مسیر کهک بیان کرد: خط کشی 
و روکش آسفالت کل مسیر انجام شده که این امر در کاهش تصادفات نقش موثری داشته 
است زیرا چاله ها و خرابی های آسفالت جاده وجود ندارد. وی گفت: خط کشی مسیر کهک 
به صورت سه خطه از لنگرود به سمت شهر کهک انجام شده است. سرپرست راهداری اداره 
کل راه و شهرسازی استان قم افزود: نزدیک به 2 و نیم میلیارد تومان برای بهسازی این مسیر 
هزینه شده است. با توجه به خطراتی که این مسیر برای شهروندان دارد، جلسه ماه گذشته 
مجمع نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی تعریض این مسیر را در دستور کار خود 
قرار داده و باید دید آیا درخواست نمایندگان مجلس موجب پیگیری این موضوع خواهد شد.
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نکــته

دریــچه

شهردار اصلاح طلب پیشین تهران از همان چهره هایی 
است که در بزنگاه های خاص پیشنهادهای خاص رو می کند.

معمولا در هر انتخاباتی می توان پیشنهادی چند بندی 
از الویری برای چگونگی دستیابی به وحدت دید. در آستانه 
انتخابات ریاست جمهوری و شوراهای شهر و آغاز فعالیت 
چراغ خاموش گروه های سیاسی، شهردار پیشین تهران از 

وضعیت اصلاح طلبان می گوید و روحانی و دولت او.
الویری از آن دست چهره هایی است که به حمایت تمام قد 
از روحانی اعتقاد دارد و شانس رای آوری روحانی و پشتوانه 
رای بالای او در جامعه اصولگرایی را از دلایل خود ذکر می کند 
و می گوید حضور روحانی می تواند تندروهای اصولگرا را در 

موضع انزوا قرار دهد. 
بخش دیگر گفت وگوی او با ایلنا مربوط پرونده تخلفات 
که  بود  خاص  افراد  به  املاک  واگذاری های  و  شهرداری 
شهرداری  راس  در  حضورش  سابقه  به  توجه  با  الویری 
تصور  می گوید  و  می کند  تحلیل  را  موضوع  این  تهران، 
می کنم تحقیق وتفحصی که در شورای شهر و مجلس درباره 
شهرداری در حال اجراست، ابعاد موضوع را بیشتر مشخص 

خواهد کرد.

در مورد انتخابات ریاست جمهوری، نظر اصلاح طلبان 
این است که کاندیدای خودشان را معرفی کنند یا قرار است 

تمام قد از آقای روحانی حمایت کنند؟
نظر نهایی را شورای عالی سیاست گذاری اصلاحات خواهد داد، 
اما از نظر من به عنوان یک فعال اصلاح طلب این است که کاندیدای 
مورد نظر ما روحانی خواهد بود. همان طور که در سال ۹2 هم 
مطرح بود روحانی کاندیدای اصلاح طلبان نیست بلکه کاندیدای 
مورد حمایت اصلاح طلبان است. علت آن هم مشخص است. بالا 
بردن شانس رای آوری و ایجاد وحدت بین اصلاح طلبان و جریان های 
اعتدلالی و نیروهای اصولگرای میانه ایجاب می کند ما روی یک فردی 

ائتلاف کنیم تا آرای این مجموعه را با هم داشته باشیم.
سال ۹2 به این نتیجه رسیدیم که این فرد می تواند روحانی 
باشد، الان هم بر همین باوریم؛ بنابراین پیش بینی من این ایست 
که اصلاح طلبان نامزد دیگری را پیشنهاد نخواهند کرد. البته طبیعی 
است در کنار روحانی افراد دیگری نامزد خواهند شد که اگر اتفاق 

خاصی برای ایشان افتاد، جای خالی او را پر کند.

این اتفاق از نظر شما چه چیزی می تواند باشد؟ آیا امکان 
رد صلاحیت وجود دارد؟

ممکن است به هر دلیلی ایشان نیایند یا بیایند ولی اتفاق خاصی 
بیفتد. تصمیم شورای نگهبان برای ما قابل پیش بینی نیست. هیچ 
کس فکر نمی کرد آیت الله هاشمی رد صلاحیت شود. در شرایط 
فعلی روحانی کاندیدای مطلوب اصلاح طلبان خواهد بود و علی القاعده 
نباید برای او مشکلی پیش بیاید چراکه فردی وفادارتر به انقلاب و 
رهبری از روحانی که شانس رای آوری و تایید صلاحیت را توامان 
داشته باشد، نمی توانیم پیدا کنیم؛ بنابراین محاسبات ما روحانی مورد 
تایید شورای نگهبان خواهد بود ولی لازم است که پیش بینی های 

لازم را صورت دهیم.

هزینه و فایده ائتلاف با اعتدالیون با توجه به تجربه دو 
اسلامی  انتخابات مجلس شورای  ویژه  به  قبلی  انتخابات 
در  مجلس  در  که  انسجامی  عدم  وجود  با  آیا  چیست؟ 
فراکسیون امید شاهد آن هستیم باز هم ائتلاف را می شود 

تجویز کرد؟
حالت ایده ال برای ما این است که بتوانیم چه در دولت چه 
مجلس نیروهایی را داشته باشیم که عیار اصلاح طلبی آنها بالا باشد 
و بتوانند در حوزه های فرهنگی، سیاسی، اقتصادی و اجتماعی اهداف 
اصلاح طلبی را دنبال کنند؛ اما در دنیای واقعیات زندگی می کنیم 
و نباید برای تکیه به این آرمان ها شکست سیاسی را تجربه بکنیم. 
اینجاست که بحث تعامل پیش می آید و در این تعامل ناچاریم از 
بخشی از این آمال کوتاه بیاییم. عین این حرکت را در انتخابات 
مجلس ۹۴ انجام دادیم. شاید در خیلی از حوزه های انتخابیه اگر روی 
کاندیدای اصلاح طلب تکیه می کردیم، ما به ازای آن  حضور تعدادی 
از کاندیداهای جبهه پایداری در مجلس می بود؛ ولی برای اینکه این 
اتفاق نیفتد و مجلس را از جریان های تندرو تهی کنیم، روی نیروهای 
مستقل و بعضا اصولگرای معتدل سرمایه گذاری کردیم تا جریان های 
تندور ورود پیدا نکنند. از این تصمیم خوشحال هستیم که توانستیم 
تعداد نمایندگان وابسطه به جبهه پایداری را در مجلس کاهش دهیم. 

این روش در سایر انتخابات ها نیز می تواند مصداق داشته باشد.

حال در چنین فضای واقع گرایانه ای هزینه ها و فایده های 
این ائتلاف چیست؟

ما می توانیم کاندیدایی معرفی کنیم که از نظر ما ایده آل است اما 
شورای نگهبان حتما او را رد می کند یا شانس رای آوری بالایی ندارد. 
اگر چنین کاری بکنیم آیندگان مارا نخواهند بخشید که چرا به دلیل 
پافشاری روی ایده آل های خودمان موجب شدیم که یک فردی شبیه 

احمدی نژاد مسند کار را به عهده بگیرد و به منافع ملی آسیب بزند.
آن  فایده  تردید  بدون  کنیم،  هزینه-فایده  تحلیل  یک  اگر 
ائتلاف  روحانی  روی  در سال ۹2   اگر  برهزینه هایش می چربد. 
نمی کردیم و عارف انصراف نمی داد، رییس جمهور حتما فردی شبیه 
به قالیباف یا جلیلی بود. مطمئنم اتفاقاتی نظیر ساماندهی مسائل 
اقتصادی و برطرف کردن تنش های بین المللی و حل مسائل هسته ای 
را به هیچ وجه شاهد نبودیم و حتی ممکن بود کشور با تحریم های 
بیشتر و جنگ مواجه می شد؛ بنابراین طبیعتا این فایده برای ما بسیار 

مهم و مغتنم بوده است.

اصلاح طلبان  برای  روحانی  امتیازهای  حاضر  حال  در 
چیست؟

یکی از دلایل ارجحیت، شانس رای آوری اوست. روحانی پشتوانه 
رای بالایی در جامعه اصولگرایی دارد. مورد تایید و از دوستان قدیمی 
مقام رهبری است که خود این برای حل و فصل مسائل کشور کمک 
زیادی می کند. ضمنا با توجه به سوابق اجرایی و تقنینی او چه در 
زمان حضورش در مجلس شورای اسلامی در حد نایب رییسی و 
ریاست کمیسیون دفاع و چه مسئولیتش در شورای عالی امنیت ملی 
و حضورش در پرونده هسته ای ایران و بالاخره اداره کشور در یک 
شرایط بحرانی پساتحریم از سال ۹2 تا امروز امتیازهایی است که در 

سایر افراد نمی توانید این مجموعه را جمع ببینید.
این امتیازها به هیچ وجه به معنی عدم وجود ضعف و ایراد نیست. 
به هیچ وجه زمانی که این امتیازات را رصد می کنم بر نقاط ضعف 
روحانی چشم نمی بندیم؛ اما معتقدم نباید ایده آل فکر کنیم. در دنیای 
واقعیات زندگی می کنیم و باید مواقع میلی متری به جلو رفت. اگر 
بخواهید فردی را پیدا کنید که از هر نظر چه از نظر دیدگاه چه از 
نظر تجربیات و سلامت اطرافیان ایده آل باشد، باید دست روی دست 
بگذارید و مطمئن باشید که یافت می نشود. در دنیای واقعیات باید 
بین عوامل مختلف جمع جبری کنیم. تصور من این است که در این 

جمع جبری در نهایت آقای روحانی بیرون می آید.

جریان اصولگرایی تندرو از تریبون های مختلفی که در 
دست دارند؛ برای هجمه به روحانی استفاده می کنند. این 
جریان کجای بدنه اصولگرایی اند و جریانی که اصلاحات با آن 

ائتلاف کرده کجا؟
در جریان اصولگرایی دو مجموعه را می شود رصد کرد. یک 
مجموعه کسانی که به معنای واقعی اصولگرا هستند و اصولشان 
اصول قانون اساسی است و بر مبانی اسلامی تکیه می کنند. در این 
مجموعه وسیع شما به هیچ وجه اهانت به رییس جمهور را نمی بینید. 
چرا که روحانی با تکیه بر اصول قانون اساسی و اینکه وابسته به 
مجموعه های مذهبی قبل و بعد از انقلاب بوده و با توجه به مبانی 
اسلام کارش را انجام می دهد. در جریان اصولگرایی ما یک نحله 
دیگر داریم که موسوم به تندروها هستند. اینها قانون اساسی و اصول 
اسلام را آن طور که خودشان می خواهند تعبیر می کنند. فحاشی ها 
عمدتا از بلندگوهای این مجموعه ساطع می شود. اینها اقلیت هستند 
اما تریبون های مهمی را در اختیار دارند و با قدرت علیه دولت کار 
می کنند. تجربیات تاریخی نشان می دهد هرگاه جریان های تندرو به 
روش های نا صواب و غیر منطقی به مقابله برخیزند، این به ضرر آن 

جریان و به نفع جریان مقابل خواهد بود.
نمونه اش سال 76 بود که تبلیغاتی علیه کاندیدای اصلاح طلبان 
شروع شد اما به طور ناگهانی رای 20 میلیونی را به بار آورد. در سال 
۹۴ هم فراموش نمی کنیم چطور لیست اصلاح طلبی را لیست 
انگلیسی خواندند ولی پیروزی لیست به همین لیست را همه ما 
مشاهده کردیم. گرچه حرکت های تهمت آمیز و غیرمعقول را  به ضرر 
اخلاق در جامعه می دانم ولی در این کارزار روحانی ضرر نخواهد کرد 

و نهایتا بداخلاق ها و هنجارشکنان متضرر خواهند شد.

طرح مسائلی نظیر فیش های حقوقی و ارتباط دادن آن به 
دولت روحانی در کجای پروژه فضاسازی برای دولت روحانی 

جای دارد؟
اینها خیلی متوجه نیستند که کشتی ای را با پروژه های مختلف 
نظیر فیش های حقوقی سوراخ می کنند که تبعات آن دامن همه 
نظام را خواهد گرفت. در شهرهای بزرگ و مراکز استان ها مشکلی 
نیست چراکه بلوغ سیاسی رای هایی با خاستگاه سیاسی را در پی 
خواهد داشت، اما در شهرها کوچک رای مردم با تبلیغاتی که از طریق 

تریبون های بزرگ ارائه می شود تغییر می کند.
برداشت من این است که مردم وقتی احساس کنند جریانی قرار 
است با فشار تبلیغاتی و شانتاژ، موضوع یا فردی را به آنها تحمیل کند، 
عکس العمل نشان می دهند. در بیست سال اخیر مصادیق زیادی در 

این مورد وجود داشته است.

متوسط  طبقه  در  مردم  حقوقی  فیش های  مورد  در 
مسئله  که  حالی  در  مبتلابه هستند،  می کردند  احساس 
فیش های حقوقی یک سیکل معیوبی بود که به طور قانونی 
از قبل به ارث رسیده بود اما مردم در جریان مقایسه این 

مورد با اختلاس های 12 رقمی احساس می کردند اختلاسی 
به ارزش 3 هزار میلیارد تومان آنقدر بزرگ است که به آنها 
مربوط نمی شود در حالی که حقوق 100 مدیری که بیش از 
عرف درآمد داشتند به آنها مربوط می شده است. آیا چنین 

وضعیتی اتفاق افتاد؟
در مورد فیش حقوقی با شما هم عقیده ام.جریان مخالف، موضوعی 
را مطرح کرد که ذهن عامه جامعه نمی توانست سریع آن را محاسبه 
کند و به جمع بندی برسد. به نظر من پوست خربزه ای  بود که زیر 
پای دولت گذاشتند و از نظر من دولت بی توجهی کرد و گرفتار این 
منازعه شد. با کمال تعجب دیدیم که دولت عذرخواهی کرد در حالی 
که عذرخواهی در این زمینه معنایی ندارد. اینکه یک تعدادی مدیر بر 
مبنای ضوابطی که از قبل بوده، حقوق بالایی می گرفتند، عذر خواهی 
ندارد. این رویه غلط بوده است و باید اصلاح می شد. این در مقایسه 
با اختلاس های هزاران میلیارد تومانی که انجام شده قابل مقایسه 

نیست. دولت گرفتار موج و هجمه ای شد که منفعلانه برخورد کرد.
اتفاقی که در شهرداری تهران بروز کرد، از نظر قانونی اشکالات 
زیادی دارد و تا حد زیادی جریان فیش های حقوقی را تحت الشعاع 
قرار داد. واگذاری هایی که توسط شهرداری در این مقطع انجام شده، 
به هیچ وجه قابل مقایسه با واگذاری زمین باغ وحش زمان آقای 
کرباسچی نیست. ابعاد آن در زمان کرباسچی بسیار محدود بود و 
یک صدم واگذاری های امروز نبود؛ ولی دیدیم که چطور برخورد شد. 
تصور می کنم که تحقیق و تفحصی که در شورای شهر و مجلس 
درباره شهرداری در حال اجراست، ابعاد موضوع را بیشتر مشخص 
خواهد کرد. بدون تردید قبل از انتخابات معلوم خواهد شد میزان این 
تخلفات در مقایسه با بحث فیش های حقوقی چقدر بالاتر و مهمتر 
بوده است. در دوران کرباسچی بلافاصله قوه قضاییه وارد عمل شد. آن 
زمان هر تردیدی رسیدگی می شد و بعد هم اکثرا تبرئه می شدند. چرا 
آن زمان به تخلفاتی که هنوز تکلیفشان معلوم نبود، رسیدگی می شد؛ 
اما امروز رسانه هایی که به این مطلب پرداخته اند، فیلتر می شوند و 

قالیباف هم نامه تظلم خواهی می نویسد!
به خوبی به یاد دارم که بعد از اتمام دوره شهرداری چند ماه به 
دادگاه می رفتم و می آمدم. البته من از تمام این موارد تبرئه شدم اما 
اتلاف وقت زیادی را به بار آورد. آن هم روی موضوعات عجیب و 
غریب. شاید برای خیلی ها باعث تعجب باشد اما من مورد سوال قرار 
گرفتم که چرا یک جلد دیوان حافظ به یک نفر هدیه دادم یا چرا 
چند سکه بهار آزادی به مدیرانی که شایسته بودند، برای تشویق داده 
شده است. فراموش نمی کنم بعد از اینکه از ماموریتم به عنوان سفیر 
در اسپانیا برگشتم، قاضی پرونده در مراسم عروسی پسر آقای حقانی 
نزد من آمد و حلالیت طلبید، از ما خواسته شده بود ورود کنیم و 
ما هم ورود کردیم. می گفت در مورد پرونده 3۴0 میلیارد تومانی 

احمدی نژاد چون از ما خواسته نشده ورود نکردیم.

سیستم رسیدگی شورای شهر به تخلفات شهردار چگونه 
است؟

طبیعتا یکی از وظایف شورای شهر نظارت بر کار شهرداری است. 
متاسفانه یک بده بستان بسیار بد بین برخی از اعضای شورای شهر و 
شهرداری شکل می گیرد و آن عبارت از آن است که برخی مدیران 
اجرایی، دستگاه های نظارتی را نمک گیر می کنند و دهان اینها را به 
وسیله بردنشان به خارج از کشور یا دادن برخی هدایا یا حتی واگذاری 
زمین و امتیازها می بندند و این نمک گیری باعث می شود ناظر وظیفه 

نظارتی اش را به خوبی انجام ندهد.
این مسئله هم در مورد مجلس وجود دارد. نمونه اش تخلفات 
احمدی نژاد در سطح ملی. شما می بینید که در یک سال مالی، دو 
هزار تخلف مالی در دولت انجام می شود و مجلس هیچ عکس العملی 
نشان نمی دهد. در سوال از رییس جمهور اگر یادتان باشد، علی  
مطهری با چه خون دلی یک سری امضا جمع کرد که از رییس 

جمهور سوال کند، اما می بینید که به جایی نمی رسد.
درمورد واگذاری های غیر قانونی در درجه اول شورای شهر باید 
نظارت  کند که چنین تخلفاتی صورت نگیرد؛ ولی زمانی که انجام 
شد مرجع رسیدگی قوه قضاییه است؛ بنابراین قوه قضاییه باید ورود 
پیدا کند و تصور می کنم با توجه به گزارشی که سازمان بازرسی کل 
کشور داده و همچنین تحقیق وتفحصی که هم از ناحیه شورای شهر 

و هم مجلس در جریان است، قوه قضاییه در این قضیه ورود کند.

در اینگونه مسائل اول از همه شهردار را مقصر می دانند. 
چقدر این تصور صحیح است؟

این بستگی به مورد تخلف دارد که آیا مستقیما توسط شهردار 
دستور داده شده یا توسط مدیران شهرداری. ممکن است برخی از 
این تخلفات در یک منطقه یا یک سازمان وابسته به شهرداری انجام 
گرفته باشد. طبیعتا آن مدیری که امضا کرده یا دستور شفاهی داده 
مسئولیت خواهد داشت. شهردار می تواند مقصر نباشد؛ اما در مورد 

این واگذاری ها ظاهرابه دستور شهردار انجام شده است.

اگر اجازه دهید چند سوال در مورد وضعیت اصلاح طلبان 
در انتخابات می پرسم. عملکرد شورای عالی سیاست گذاری 
برای ایجاد کمیته های شورای شهر و آمادگی برای انتخابات 

شورای شهر چگونه است؟
هنوز شورای عالی در مورد شورای شهر ورود پیدا نکرده است. 
طبق اطلاعاتی که داریم، بحث جدی بوده که این شورایی که برای 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان شکل گرفته آیا برای 
شورای شهر و ریاست جمهوری هم مسئولیت داشته باشد یا نه. در 
جلسه ای که با رئیس دولت اصلاحات گذاشته شد، قرار شد شورا با 
اصلاحاتی در ترکیب، این وظیفه را نیز برعهده بگیرد. در حوزه شورای 
شهر، کمیته ای با مسئولیت دکتر محمدعلی نجفی مسائل شورای 
شهر را رصد می کرد. کارهایی انجام شده و قرار است کارگروهی که 
با ریاست دکتر نجفی کار می کرد کارهای خودش را با شورای عالی 

سیاست گذاری هماهنگ کند تا دو گانگی به وجود نیاید.
ارزیابی ما از عملکرد شورای عالی در انتخابات مجلس مثبت است 
و بر این باوریم که اگر این شورا نبود، ما در خیلی از حوزه های انتخابیه 
دچار تفرق آرا می شدیم و حتی ممکن بود با حضور چند کاندیدای 
اصلاح طلب در مقابل هم آرا شکسته شود؛ اما این وحدت رویه در 
کل کشور و در شهر تهران منجر به موفقیت خوبی شد. در نتیجه در 
انتخابات ریاست جمهوری و شورای شهر هم فکر می کنیم این شورا 

می تواند نقش کلیدی داشته باشد.

پیشنهاد شما چیست؟ با توجه به اینکه محدودیت هایی 
که در مجلس شورای اسلامی منجر به اتخاذ رویه ائتلافی 
شد اینجا وجود ندارد آیا به ائتلاف معتقدید یا لیست واحد 

اصلاح طلبی؟
احتمال زیاد می دهم با توجه به اینکه شورای شهر در شهرستان ها 
بیشتر جنبه تخصصی دارد تا جنبه سیاسی، بُعد ائتلافی آن بر بعد 
سیاسی اش بچربد. چرا که ما باید افرادی را پیدا کنیم که علاوه بر 
پاکدستی، تخصص لازم را در مسائل شهری داشته باشند. اگر از 
نظر سیاسی اصلاح طلب هم نباشند، برای ما اهمیت ندارد. ولی در 
جایگاهی مثل نمایندگی مجلس گرایش سیاسی اهمیت دارد. با 
توجه به این مسئله، تصور من این است که دلایل ائتلاف در شورای 
شهر بیشتر از مجلس شورای اسلامی است؛ بنابراین ائتلافی بین 
جریان های اصلاح طلب و اصولگرایان معتدل و حامیان دولت وجود 
خواهد داشت. فکر می کنم نباید اشتباه های شورای شهر اول را انجام 
دهیم. یکی از دلایل شکست شورای شهر اول در تهران غلبه داشتن 
گرایش سیاسی بر گرایش تخصصی بود. انتخابات شورای شهر و نحوه 
غربالگری نامزد ها باید حول محور های تخصص شهری نظیر محیط 

زیست، حمل و نقل، معماری، فرهنگی و اجتماعی باشد.

اگر مشکلات درونی اصلاح طلبان که در شورای شهر اول 
چنین مشکلاتی را به  همراه داشت با لیستی که توسط همه 
گروه های اصلاح طلب به اتفاق آرا انتخاب شده است برطرف 
شود و با توجه به اینکه رد صلاحیت دیگر سد راه اصلاح 

طلبان نیست آیا باز هم  لیست ائتلافی واجب است؟
ما در شهرستان ها و شهرهای متوسط با نیروهای کارآمد در حوزه 
مسائل شهری مواجه هستیم که اصلا سیاسی نیستند. ما نباید شهر 
را از وجود چنین افرادی با تخصص بالا محروم کنیم. ما باید فتیله 
نگرش سیاسی را در مسائل شورای شهر پایین بکشیم. اگر بخواهیم 
امتیازبندی کنیم، باید امتیاز عمده را به تخصص بدهیم. البته سلامت 

و پاکدستی نامزدها شرط لازم و اولیه است.

با هجوم چهره ها در انتخابات شورای شهر چه باید کرد؟
غربالگری درست و دقیق می تواند مشکل را حل کند. همان کاری 
که در مجلس شواری اسلامی کردیم. در مورد شورای شهر هم به 
احتمال زیاد انجام خواهیم داد. در کمیته هایی که تشکیل خواهد شد، 
سعی می شود کسانی که هم در حوزه مسائل شهری هم متخصص اند 
و هم دارای سلامت نفس هستند و دچار رانت و فساد مالی نمی شوند 

با امتیازبندی بررسی شوند تا نهایتا به یک لیست واحد برسیم.

نحوه بهره مندی از ظرفیت بزرگان اصلاح طلب چطور باید 
باشد؟

شخصیت های کاریزماتیک متاسفانه در کشور ما نقش مهمی در 
حرکت های سیاسی کشور دارند. این نکته میمون و مبارکی نیست 
اگر چه که از این مسئله لذت می برم و خوشحالم که می بینم یک 
کلیپ چند دقیقه ای آقای ایشان تا این میزان تاثیر می گذارد؛ اما از 
این جهت مبارک نیست که حرکت های سیاسی را باید احزاب فراگیر 
شکل بدهند و اگر اشخاص کاریزماتیک نقش کلیدی داشته باشند، 

طبیعتا خطای آنها هم ضایعه بار خواهد بود.
احتمال خطا در یک فرد بیشتر از خطا در خرد جمعی است. 
فی الواقع احزاب باید منبع خرد جمعی در حرکت های سیاسی باشند. 
این نتیجه ای است که کشورهای توسعه یافته بعد از صدها سال 

حرکت قدم به قدم به سمت مردم سالاری به آن رسیده اند.
متاسفانه در کشور ما احزاب دائما سرکوب شده اند و خود به خود 
اشخاص کاریزماتیک جایگاه ویژه ای پیدا کردند. در عین حال که بر 
این باورم که افرادی نظیر رئیس دولت اصلاحات و آیت الله هاشمی 
باید قدر و منزلتشان شناخته شود و در حرکت های سیاسی و عبور از 
بحران از آنها استفاده شود؛ اما موکدا بر  این باورم ما باید این نقش را 

به تدریج کم کنیم و نقش احزاب و گروه ها را زیاد کنیم.

مرتضی الویری:

احمدی نژاد بیاید، آیندگان ما را نمی بخشند  دوستان شیخ دیپلمات به صحنه می آیند؟

»مثلثی« برای کمک به روحانی
روحانی این روزها سخت ترین دوران سیاسی زندگی خود را سپری می کند. رئیس 
جمهور از چند جهت درگیر مشکلات اقتصادی، سیاست داخلی و خارجی است. رئیس 
دولت تدبیر و امید که در اولین گام به سراغ سیاست خارجی و پرونده هسته ای را حل 
کرد اما توافق هسته ای حتی بعد از تایید رهبری هنوز در داخل با منتقدان جدی روبرو 
است، منتقدانی که تمام تلاش خود را می کنند که برجام را شکست خورده معرفی کنند.

در کنار سیاست خارجی، روحانی با درخواست های بی شماری داخلی برای رفع حصر 
و بیشتر شدن آزادی های مدنی و اجتماعی روبرو ست. دوستان روحانی به رفتار محافظه 
کارانه او در داخل معترض هستند و اعتقاد دارند که او همه چیز را فدای سیاست خارجی 
کرده است. درخواست رفع حصر میرحسین موسوی و مهدی کروبی، مسئله داخلی است 
که روحانی از روزهای ابتدایی دولتش با آن درگیر بوده است و بخشی از کسانی که به او 
رای داده اند هنوز اولین درخواست خود را رفع حصر می دانند. برخی مشکلات اقتصادی نیز 
باعث شده است روحانی در داخل از کشور با مشکلات عدیده ای روبرو باشد. مردم از روحانی 

انتظار دارند با توجه به توافق هسته ای هرچه زودتر مشکلات اقتصادی کشور حل شود.
از سوی دیگر روحانی در سال پایانی دولت خود تنش جدی با همسایگان منطقه ای 
خود به ویژه عربستان سعودی دارد. مسائلی که باعث شده است برخی از حواس او به سوی 

منطقه پر بحران غزب آسیا کشیده شود.
شاید او فکر نمی کرد که این چنین درگیر، مشکلات و ناملایمت های سیاسی قرار بگیرد 
و مخالفان کار را به جایی برسانند که کوچک ترین تصمیماتش به جنجالی علیه دولت شود. 
این روزها حسن روحانی کمی احساس تنهایی می کند. تنهایی که از هجمه ها و ناملایمت ها 
منشا گرفته است. باید پذیرفت که تیم مخالفت دولت با عملکرد خود توانسته است تا حدود 
بسیار زیادی، دولت را در فضای رسانه و عمومی به گوشه رینگ ببرد و مشکلات فراوانی 
را برای دولت بوجود آورد. مسئله fatt که این روزها بحث محافل سیاسی و اقتصادی ایران 

است نمونه بارز این معناست.
روحانی در این هجمه ها احتیاج به همراهی و کمک دولتمردان گذشته به ویژه هاشمی 
رفسنجانی، رئیس دولت اصلاحات و ناطق نوری دارد. این سه ضلع سیاسی این روزهای 
ایران، می توانند زمینه روشنگری در داخل کشور را فراهم کنند. آنها باید بدانند که روحانی 

در جبهه سنگین نبرد، احتیاج به پشتیبانی قوی و تاثیرگذار دارد.
کاریزما و نفوذ هاشمی رفسنجانی و ناطق نوری و محبوبیت رئیس دولت اصلاحات در 
جامعه می توان به عنوان پشتوانه قوی دولت روحانی باشد. یکی از این حمایت ها می تواند 
حضور آیت الله هاشمی رفسنجانی در نماز جمعه تهران باشد. هنوز هم بسیاری از مردم 
خطبه های هاشمی در نماز جمعه تهران را فراموش نکرده اند که در آن به روشنگری و 
تشریح دستاوردهای کشور می پرداخت تا خطبه های او تبدیل به یک استراتژی سیاسی در 
کشور شود. بدون شک بازگشت هاشمی رفسنجانی به نماز جمعه می تواند خنثی کننده، 

سیاست های مخالفان روحانی باشد.
ناطق نوری دیگر چهره ی تاثیرگذار در جریان های سیاسی کشور به ویژه جریان اصول 
گرایی است. دوست قدیمی حسن روحانی می تواند، از نفوذ خود در جریان های سیاسی 
برای روشنگری و تشریح عملکرد روحانی استفاده کند. نباید فراموش کرد که ناطق نوری 
قبل از پیروزی حسن روحانی نیز طرفدار گفتمان اعتدال بود و بدون شک سکوت او 
می تواند، به قدرت گرفتن جریان بداخلاقی در کشور کمک کند. همانطور که سکوت 

چهارساله او بعد از سال ۸۸، زمینه بداخلاقی های زیادی را در کشور فراهم کرد.
آن چیزی که مشخص است اتحاد تمام نیروهای مخالف روحانی با یکدیگر است و بر 
اساس همین معنا باید متحدان روحانی نیز در کنار یکدیگر برای ترویج گفتمان اعتدال به 
ویژه تا فرا رسیدن انتخابات ریاست جمهوری دوازده تلاش کنند. برنده این شطرنج بدون 

شک، پیروز انتخابات ریاست جمهوری است.

لاریجانی آری می گوید، فراکسیون امید نه

شورای عالی فراکسیون ها
 مانع تقسیم »قدرت پارلمانی«؟

»شورای عالی فراکسیون ها« ایده ای است که فراکسیون سومی ها در مجلس دهم مطرح 
کرده  و هنوز خودشان پا نگرفته ، بنا دارند کل مجلس را جهت دهی کنند.

تنوع دیدگاه های سیاسی در مجلس دهم برخلاف دو مجلس سلفش،  بالاست. از همان 
ابتدا دو فراکسیون نسبتا قوی در آن شکل گرفت که هر کدام توانستند سهم قابل توجهی 
از هیات رئیسه مجلس را به دست بیاورند، البته در این زمینه فراکسیون اصولگرایان که با نام 
»ولایت« شکل گرفته، دست بالا را داشت. وقتی ماجرای هیات رئیسه تمام شد، جمعی از 
نزدیکان رئیس فراکسیون ولایت، آواز جدایی سر دادند و گفتند می خواهند مستقل باشند.

آنها ابتدا چندان قوی نبودند و شکل گرفتن شان زمان برد اما کم کم یارگیری ها جواب 
داد و آنها هم سری در سرها در آوردند و توانستند فراکسیون ولایت را از اکثریت بیندازند. 
فراکسیون سوم البته از هر دو فراکسیون یارگیری داشت اما تعداد ولایتی ها در بین آنها 
بیشتر بود. اکنون دقیقا مشخص نیست که هر کدام از این سه فراکسیون چند عضو دارند اما 
برآوردها می گوید مجلس به سه دسته تقریبا مساوی تقسیم شده است، اصولگراها با تابلوی 
ولایت، اصلاح طلب ها با تابلوی امید و کسانی که نه می خواهند اصولگرا شناخته شوند و نه 
اصلاح طلب، با تابلوی مستقل وارد عرصه شده اند. تشکیل فراکسیون مستقلین، مخالفین 
زیادی داشت. عده ای اساسا معتقد بودند که امکان ندارد، این طیف از اصولگرایان اعتدالی 
مجلس انشعاب کنند و احتمال فراکسیون یا زیر فراکسیون شدن پایداری ها را بیشتر می 
دانستند و عده ای که ماجرا را پذیرفته بودند، به آن انتقاد می کردند اما مستقل ها می گفتند 
که تنها برای »شرایط حساس« انتخاب رئیس مجلس و هیات رئیسه با فراکسیون ولایت 

ائتلاف کرده بودند و حالا دیگر دلیلی برای این ائتلاف نیست. 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی که یکی از پایه های اصلی فراکسیون سوم است بارها 
گفت که ریاست لاریجانی در مجلس برای سه سال آینده نیز تضمین شده است و نیاز به 
هم نشینی با پایداری ها نیست. شاید رفع همین نگرانی بود که پایه های یک انشعاب را 
ریخت. فراکسیون سومی  شکل گرفت که مجموع تعداد اعضایش با باقیمانده فراکسیون 

ولایت، از تعداد اولیه فراکسیون ولایت بیشتر است.
مستقل ها نیامده، ساز جدید می زنند

اما همچنان این سوال مطرح بود که چرا این طیف از اصولگرایان از فراکسیون ولایت 
جدا شدند آنهم در شرایطی که بنا به گفته برخی اعضای فراکسیون ولایت علی لاریجانی 
که فردی نزدیک به این طیف بود هنوز عضو فراکسیون ولایت است. سوالی که حالا با 
ساز جدید فراکسیون سوم یعنی »شورای عالی فراکسیون ها« کم کم دارد جوابش روشن 
می شود. ماجرای این شورا را اولین بار جعفرزاده ایمن آبادی در جمع خبرنگاران پارلمانی 
مطرح کرد، آن هم در ظهر روزی که در صبح آن روز، برای اولین بار نشستی بین اعضای 
فراکسیون سوم تشکیل شده و اعضای هیات رئیسه موقت آن مشخص شدند. در آن 
نشست، کاظم جلالی رئیس فراکسیون شد و مهرداد لاهوتی سخنگو. لاهوتی زودتر از 
جعفرزاده به لابی مجلس آمده بود و خبر آغاز به کار فراکسیون را مطرح کرد و وقتی در 
دقایق پایانی حضور خبرنگاران در لابی، جعفرزاده به لابی رسید، خبرش سوخته بود. برای 
همین او برگ برنده دیگری را رو رد و از تلاش برای تشکیل شورای عالی فراکسیون ها خبر 
داد و گفت که در این زمینه با عارف و لاریجانی نیز رایزنی خواهد شد. حالا لاهوتی خبر 
داده که رایزنی با لاریجانی صورت گرفته و او هم استقبال کرده. حتی پیشنهاد ریاست این 
شورای عالی به لاریجانی داده شده و رئیس مجلس نیز پذیرفته است اما هنوز خبری از 

رایزنی با فراکسیون امید و شخص محمدرضا عارف نیست.
مخالفت فراکسیون امید با شورای عالی فراکسیون ها

بازی داده نشدن فراکسیون امید تا این لحظه را بهرام پارسایی، سخنگوی این فراکسیون 
تایید می کند. او به خبرآنلاین می گوید: »در این زمینه هیچگونه رایزنی با آقای عارف یا 
هیات رئیسه فراکسیون امید نشده است.« البته مشکل فراکسیون امید این است. اساسی تر 
از این حرف هاست. به گفته پارسایی؛ فراکسیون امید قطعا به شورای عالی فراکسیون ها 
نمی پیوندد. او توضیح می دهد:  ما چیزی به نام شورای عالی فراکسیون ها نداریم. معنایی 
هم ندارد. با فراکسیون امید رایزنی نشده و ما هم الزامی  نمی بینیم که وارد این شورا شویم. 
چنین شورایی معنای خاصی هم ندارد و مشخص نیست که تلاش برای تشکیل آن چه 
هدفی دارند. سخنگوی فراکسیون امید ادامه می دهد: فراکسیون یک تشکل سیاسی است 
و کسانی که همفکر هستند در آن جمع شده و سیاست خاص خود را پیش می برند در 
این شرایط شورایی که این فراکسیون ها را دور هم جمع کند، جایگاهی ندارد. اینکه اصولگرا 
و اصلاح طلب دور هم جمع شوند و شورای عالی تشکیل دهند به نظر بی مفهوم می آید. 

فراکسیون ها سیاسی هستند و اساس شان همین تفاوت هاست.
پارسایی با تاکید بر اینکه در کل دنیا فراکسیون های سیاسی که به اسم حزب فعالیت 
می کنند، شورای عالی ندارند، اظهار می کند: فراکسیون امید برای منافع ملی قدم برمی دارد 
و با همه تعامل دارد و دنبال شکاف و دودستگی در مجلس نیست اما از حیث سیاسی،  جمع 

شدن دو تفکر کنار هم جایگاه و معنای خاصی ندارد.
مستقلین برگ برنده مجلس دهم می شوند؟

اما بهترین حالت برای رئیس مجلس این است که هر سه فراکسیون به شورای عالی 
فراکسیون ها بپیوندند اما اگر این اظهارات پارسایی را نظر قطعی فراکسیون امیدی ها بدانیم، 
تنها دو فراکسیون باقی می ماند که به شورای مذکور خواهند پیوست، فراکسیون مستقل ها 
که طراح این ایده است و فراکسیون ولایت که دست کم رئیس آن موافقت خود را ابراز 
کرده و هنوز صدای مخالفتی از سوی اعضا بلند نشده است. در این شرایط می توان درباره 
دسته بندی های مجلس گفت که یک طرف فراکسیون امید به ریاست محمدرضا عارف و 
طرف دیگر علی لاریجانی که ریاست دو فراکسیون را برعهده دارد یعنی باز هم دو تایی 
عارف و لاریجانی مطرح شده و در عمل جلالی زیرمجموعه لاریجانی تعریف می شود. با 
این برگ برنده که با عنوان فراکسیون مستقلین، لاریجانی توانسته از فراکسیون تحت 
ریاست عارف یارگیری کند. اما شاید برگ برنده دیگر فراکسیون مستقلین در حضور برخی 
اعضای آن در لیست فراکسیون امید در ایام انتخابات باشد. لیستی که به جریان اعتدالی و 
دولت روحانی نزدیکتر بود. در این شرایط اگر طرح یا لایحه ای ازسوی اصولگرایان تندروی 
مجلس مطرح شود که با جریان اعتدال زاویه داشته باشد،  مستقلین می توانند به کمک 
جریان اعتدال بروند. در این شرایط در هر حالتی برگ برنده مجلس دهم در دست یک نفر 

خواهد بود علی لاریجانی. 

سخنگوی قوه قضاییه درباره عذرخواهی سعید مرتضوی درخصوص وقایع کهریزک 
گفت: ما ملتزم به نیت او از نوشتن این نامه نیستیم و منتظر هستیم بدانیم دادگاه در مورد 

پرونده او چه نظری می دهد.
حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز یکشنبه در یکصد و دومین 
نشست خبری خود در پاسخ به سوال خبرنگاری در مورد نامه اخیر سعید مرتضوی که 
درباره وقایع کهریزک عذرخواهی کرده است، گفت: در سال ۸۸ کسانی برخلاف قانون و 
ضوابط مردم را تحریک کردند و سبب کشته شدن مردم و خسارت به اموال عمومی شدند 
که این امر باعث شد همه حکومت با قدرت وارد شود و بخشی از مجرمین را به مجارزات 

برساند و نباید در این مسئله عده ای بدنبال تطهیر مجرمین این فتنه باشند.
وی ادامه داد: در آن حادثه واقعه تلخی به نام کهریزک به وجود آمد و نظام پس از اطلاع 
از آن، برخورد جدی کرد و همه انها را از آنجا منتقل کرد و کسانی که پیرامون این قضیه 
متهم بودند را تحت تعقیب قرارداد و پرونده را بررسی و بخشی از پرونده را تا مجازات قصاص 
پیش برد. محسنی اژه ای در ادامه افزود: واقعه کهریزک خلاف قانون و جرم بود مقامات 

قضایی اقدام به موقع کردند و هیچ کوتاهی در این زمینه انجام نشد. 
وی در مورد اظهارات سعید مرتضوی در نامه اخیر خود گفت: ما ملتزم به نیت او از 
نوشتن این نامه نیستیم و منتظر هستیم بدانیم دادگاه در مورد پرونده او چه نظری می دهد. 
معاون اول رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: سعید مرتضوی در همه بخش های اتهامی 
تبرئه نشده بود و در برخی از موارد محکوم شده بود. محسنی اژه ای گفت: پرونده سعید 
مرتضوی در دادگاه انتظامی قضات در همان روزهای اول مطرح شد که این دادگاه از همان 

زمان وی را تعلیق کرد.
وی در مورد رای دیوان عالی کشور در محکومیت و انفصال از خدمت مدیر عامل شرکت 
ملی نفت در پرونده کرسنت گفت: مدیرعامل شرکت ملی نفت بر اساس ماده ۴77 اعاده 
دادرسی کرده است که این اعاده دادرسی پذیرفته شده است بنابراین حکم قبلی متوقف 

است و اجرا نمی شود. کنند. 
محسنی اژه ای در مورد دستگیری دو خواننده زیرزمینی که یکی از آنها در زندان اوین 
مبتلا به بیماری ام اس شده است، گفـت: این گفته ها از قول خانواده وی است و معلوم 

نیست که صحیح باشد یا نه.
وی ادامه داد: طبق دستور العمل اخیر رئیس قوه قضاییه، مسئولین قضایی باید رصد 
کنند که تخلفی در زندان ها به وجود نیاید و اگر زندانی دچار بیماری شد تنها مرجعی که 

تشخیص دهد که وی برای مداوا به بیرون از زندان منتقل شود آن پزشکی قانونی است.
محسنی اژه ای در مورد این که چرا قوه قضاییه افراد معتاد را به زندان نمی فرستد، گفت: 

طبق بندهای 15 و 16 مبارزه با مواد مخدر رئیس قوه قضاییه در این دو ماده تاکید کردند 
دولت موظف است برای معتادین مراکزی ایجاد کند و برخی وزارتخانه ها نیز موظف شدند 
که آنها را درمان کنند و در این قانون تاکید شده است افراد را به اعتیاد نمی شود زندانی کرد.

مجرمان حقوق های نجومی معرفی نشدند
 معاون اول دستگاه قضا در بخش دیگری از نشست خبری خوددر پاسخ به سوال 
خبرنگاری که آیا اقداماتی در خصوص فیش های نجومی در کشور انجام شده است یا نه 
گفت: در خصوص فیش های حقوقی مواردی که خلاف قانون است حتما باید دنبال شود 
و افراد به عنوان متهم تحت تعقیب باشند و مال آنها برگشت داده شود و مجازات شوند که 

البته دولت اعلام کرد که این موضوع در حال بررسی است. 
وی تصریح کرد: ریاست جمهوری به این قضیه ورود کرد و به معاون اول ریاست 
جمهوری نامه نوشت و در همان نامه در یکی از بندها آمده که برخی از موارد درخصوص 

فیش های حقوقی خلاف قانون است. 
سخنگوی قوه قضاییه گفت: ما منتظر بودیم دولت این موضوع را بررسی کند که اگر 
جرم است به قوه قضاییه اعلام کند و اگر تخلفی صورت گرفته خود دولت موضوع را بررسی 
کند که البته دولت تا این لحظه فردی را به عنوان مجرم در این قضیه معرفی نکرده و به این 

موضوع نرسیده که کسی در این زمینه جرم کرده است. 
وی با بیان این که گفته می شود 13 تا 15 نفر در خصوص حقوق های نجومی بالا 
شناسایی شده است، گفت: برخی از این افراد از سمت خود جابه جا، برخی انفصال و برخی 
عزل شدند البته به جز صندوق توسعه ملی که پولشان برگشت داده شده آماری از برگشت 

پول نداریم. 
وی ادامه داد: دستگاه قضایی که از ناحیه دولت چیزی در این زمینه به آن اعلام نشد 
بازرسی کل کشور را در این قضیه وارد کرد و این دستگاه به قوه قضاییه گزارش لازم را می 
دهد و هفته گذشته از رئیس سازمان بازرسی کل کشور سوال کردم که اعلام کرد از مجموع 
31 استان فقط یک استان هنوز اطلاعاتش جمع آوری نشده و مابقی استان ها مبالغ بالای 

حقوقی آنها بررسی شده و به زودی جمع بندی می شود. 
محسنی اژه ای با بیان اینکه در خصوص فیش های حقوقی ضرورت ندارد که همه 
استان ها را با هم اعلام کنند ادامه داد: اعلام کردم که استان هایی که در این زمینه شناسایی 

شده و موارد حقوقی بالایی دارند را هر چه زودتر اعلام کنید. 
وی خاطرنشان کرد: چنانچه کسانی باشند که بدون هیچ مجوزی حقوق گرفتند باید 
تحت تعقیب قضایی باشند و اگر پولی گرفته و مجوزی ندارند و خلاف قانون باشد باید پول 

آن را برگردانند اگر از چند جا هم حقوق گرفته باشند خلاف است. 
محسنی اژه ای تاکید کرد: اگر به عنوان پاداش فردی مبالغی را در یک شرکت زیان 
ده بین خودشان توزیع کرده باشد خلاف است که اینها همه بررسی می شود و اگر دلیل 
قانع کننده ای نداشته باشند پول آنها پس گرفته می شود و مورد تعقیب قضایی نیز قرار 

می گیرند.
تفاوتی بین حقوق های نجومی و موضوع شهرداری نمی بینم

 سخنگوی قوه قضاییه در مورد پرونده شهرداری با عنوان املاک نجومی نیز گفت: 
دادستان کل کشور مسئول شده که این موضوع را پیگیری کند و اگر خلافی در شهرداری 
باشد اغماضی در این زمینه صورت نمی گیرد چون اموال عمومی است و باید به صورت 

ویژه بررسی شود. 
محسنی اژه ای با بیان این که دادستان کل کشور هیاتی را برای بررسی این موضوع 
تعیین کرده است، گفت: هیات اکنون مشغول فعالیت است و اگر در زمان رسیدگی در 
شهرداری تخلفی صورت گرفته باشد چون جنبه عمومی دارد نیاز به شاکی خصوصی نیست 

و دادستان وارد می شود. 
وی گفت: تفاوتی در جریان حقوق های نجومی و موضوع شهرداری نمی بینم و اگر 

افرادی خلاف قانون اقدام کرده باشند تحت تعقیب قرار می گیرند.

تمام پرونده های متهمان امنیتی با وکیل رسیدگی می شود
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سئوال یکی از خبرنگاران که خانواده یکی از متهمان 
امنیتی گفته است که از اتهامات فرزندشان اطلاعی ندارند، گفت: تمام این پرونده ها با 
حضور وکیل رسیدگی می شود و بنابراین امکان این که اتهام به متهم تفهیم نشده باشد، 

وجود ندارد. 
وی ادامه داد: وکیل باید از تمام جزئیات اتهام موکل خویش برای تنظیم دفاعیه آگاهی 
داشته باشد، ولی اگر متهمی نخواسته که از اتهام تفهیم شده به او به خانواده اش خبر دهد 
بحث دیگری است و در مورد انتشار این اتهام ها نیز باید بگویم تا حکمی قطعی نشود نمی 

توان آن را انتشار داد. 
محسنی اژه ای در مورد دستگیری 7 تن از سیاسیون اصلاح طلب نیز گفت: این 
که این افراد 6 نفر یا 7 نفر باشند اطلاعی ندارم اما برخی افراد که اقداماتی داشتند 
احضار و دعوت شدند و به خاطر این که این پرونده ها در مراحل اولیه است از بیان 
جزئیات معذور هستم و هنوز به مرحله کیفرخواست نرسیده است و اظهار نظر در 

این زمینه زود است.

سخنگوی قوه قضاییه:

واقعه کهریزک خلاف قانون و جرم بود
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اخبــار
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم:

22 عنوان کتاب در حوزه دفاع مقدس 
در قم رونمایی می شود

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، گفت: همزمان 
با هفته دفاع مقدس، 22 عنوان کتاب در این حوزه در قم رونمایی می شود.

احمد حسینی روز یکشنبه در جمع خبرنگاران افزود: این تعداد عنوان 
کتاب که توسط نویسندگان و ناشران استان قم به چاپ رسیده است به 
همراه سه فیلم کوتاه مستند به نام های پروانه در گلدسته ها، سکوت زنده و 
مادر شهید ناصر فراهانی و سه موسیقی در حوزه دفاع مقدس رونمایی می 
شود. مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، ادامه داد: 
یک هزار و 100 مورد برنامه در هفته دفاع مقدس در سه سطح کشوری، 
استانی و محلی با هدف ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و رشادت های شهدا 
و رزمندگان برای نسل امروز ترتیب می یابد. حسینی ادامه داد: شعار هفته 
دفاع مقدس امسال با عنوان »ما آماده ایم« است که برنامه های این هفته از 
31 شهریورماه با روز شمارهای اقتدار و سلامت نیروهای مسلح، شهیدان و 
فجر آفرینان، معنویت وحدت ملی و خانواده سلامت، دانش پژوهان و نخبگان، 
اقتصاد مقاومتی و آمادگی دفاعی، پیشکسوتان و رزمندگان، بصیرت افزایی و 

نکوداشت فرماندهان اجرا می شود.
حسینی هم چنین با تاکید بر این که یادمان شهدا در حال تکمیل است 
گفت: 26 یادمان شهدا داریم که از این تعداد 16 یادمان تکمیل شده است و 

بقیه یادمان ها با ۸0 درصد پیشرفت فیزیکی در حال احداث است.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، افزود: در 
مهرماه سال جاری محوطه سازی طرح جامع شهدای خضر نبی )ع( آغاز می 

شود تا بتوانیم مجموعه ای در شان شهدا ایجاد کنیم.
به گفته وی، 5۸ شهید گمنام در استان قم دفن شده است که از این تعداد 
دو شهید احراز هویت شده است. سی و یکم شهریورماه تا ششم مهرماه به 

عنوان هفته دفاع مقدس نامگذاری شده است.

سرپرست سازمان قطار شهری قم مطرح کرد

 وضعیت مطلوب پیشرفت 
احداث ایستگاه های مترو قم

 سرپرست سازمان قطار شهری قم گفت: در مجموع پروژه مترو از سرعت 
خوبی برخوردار است و ایستگاه های فاز اول بهره برداری آن طبق برنامه در حال 
احداث هستند و در برخی از ایستگاه ها از برنامه زمانبندی نیز جلوتر هستیم.

علیرضا قاری قرآن با اشاره به جدیت و عزم راسخ شهرداری و سازمان قطار 
شهری در بهره برداری از فاز نخست پروژه مترو طبق برنامه زمان بندی گفت: 
ایستگاه های فاز اول بهره برداری مترو قم طبق برنامه در حال احداث هستند 
و در برخی از ایستگاه ها از برنامه زمانبندی نیز جلوتر هستیم. وی با اشاره به 
اتمام حفاری بخش مکانیزه تونل مترو ظرف چند ماه آینده اظهار کرد: مترو، 
عظیم ترین پروژه شهری قم هست و تاکنون تلاش های زیادی برای ساخت 
این پروژه کشیده شده است و به علت اینکه این پروژه تا کنون زیر زمین در 
حال کار بود از چشم مردم پنهان مانده بود و با شروع احداث ایستگاه ها، مردم 

حجم و گستردگی و دشواری فعالیت های مربوط به آن را شاهد هستند.
سرپرست سازمان قطار شهری قم با اشاره به سرعت مطلوب احداث 
ایستگاه مترو مطهری عنوان کرد: با توجه به حساسیت محل این ایستگاه 
از لحاظ حجم ترافیکی و نیز مشکلاتی که اجرای طرح انحراف ترافیک، برای 
اهالی و کسبه پیش آورده است، تمام تلاش شهرداری و سازمان قطار شهری 
بر این است که تا ماه آینده با اتمام دال نهایی، وضعیت ترافیکی آن میدان به 
حالت قبل باز گردد و عمده حصارها برداشته شود. وی با بیان اینکه ساخت 
ایستگاه ها در میدان کشاورز، معصومیه و سوم خرداد به روش ماینینگ انجام 
می شود، گفت: با استفاده از این روش، ساخت ایستگاه از طریق حفر یک 
رمپ در زیر زمین و بدون کندن سطح خیابان صورت می گیرد که برای این 
سه ایستگاه در حال حفر رمپ و دسترسی به تراز سکو هستیم. قاری قرآن با 
اشاره به بتن ریزی 106 شمع سازه نگهبان ایستگاه قلعه کامکار از قبل و ادامه 
احداث سایر شمع های آن بیان کرد: با توجه به وجود فضای کافی در منطقه 
قلعه کامکار، روش ساخت این ایستگاه همانند ایستگاه میدان مطهری به 
صورت رو باز انجام می شود که به علت بتن ریزی عمده شمع های آن، سرعت 
احداث سازه نگهبان این ایستگاه از ایستگاه میدان مطهری بیشتر خواهد بود.

سرپرست سازمان قطار شهری قم افزود: در مجموع وضعیت مطلوبی را 
برای پروژه مترو شاهد هستیم و امید داریم با کار و تلاش شبانه روزی و 

همدلی مسوولین شهری طبق برنامه زمانبندی و جلوتر از آن حرکت کنیم.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم:

مشکل کمبود مدرسه در قم جدی است
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم، با اشاره به کمبود فضای آموزشی در 
مناطق جدید شهری، گفت: مشکل کمبود مدرسه در قم جدی است و امسال 

در محله 7 پردیسان کمبود فضای آموزشی داریم.
حمیدرضا شیخ الاسلام، با بیان اینکه تدابیری مدنظر است تا این مشکل 
برطرف شود، افزود: متاسفانه قم آخرین استان در فضای آموزشی و پرتراکم 

ترین استان در تراکم دانش آموزی به ویژه در دوره ابتدایی است.
وی افزود: تراکم دانش آموزان در گذشته به طور میانگین ۴5 تن در کلاس 
بود که با دو شیفته کردن برخی مدارس که در گذشته شیفت ثابت صبح بود، 

سرانه فضای آموزشی افزایش یافته و امروز کلاس درس 3۸ نفره نیز نداریم.
به گفته مدیرکل آموزش و پرورش قم، میانگین تراکم در دوره ابتدایی 

کمتر از 31 تن، در متوسطه اول 2۹ تن و در متوسطه دوم 2۸ تن است.
وی با انتقاد از ساخت و سازهایی که بدون در نظر گرفتن فضای آموزشی 
صورت می گیرد، افزود: کمبود مدرسه و افزایش جمعیت در مناطقی از جمله 
شهرک امام حسین )ع(، پردیسان، ایثار و انسجام به چالش بزرگ تبدیل شده 
است. شیخ الاسلام تاکید کرد: اگر زمین هایی که در مناطق جدید شهری 
کاربری آموزشی دارد، در اختیار آموزش و پرورش قرار گیرد با استفاده از 
اعتبارات ملی و استانی و کمک خیران بخشی از نیاز فضای آموزشی استان 
برطرف می شود. وی از دستگاه های اجرایی استان درخواست کرد: نسبت 
به تعامل با آموزش و پرورش در واگذاری زمین های کاربری آموزشی اهتمام 
ویژه ای داشته باشند. وی ادامه داد: در 3 سال گذشته 130 مدرسه احداث و یا 
مقام سازی شده است که اگر این روند طی ۹ سال ادامه یابد و 150 مدرسه در 

قم احداث شود، بخشی از فضای آموزشی مورد نیاز تامین می شود.
 

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیك شهرداری قم عنوان کرد

اتمام طرح خط  کشی معابر 
مقابل مدارس قم تا دهم مهر ماه

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیك شهرداری قم گفت: تا کنون 70 
درصد پروژه ترسیم خط کشی معابر و شوارع شهر قم انجام شده است؛ تلاش 

شهرداری قم بر این است که این پروژه ها تا دهم مهر ماه به اتمام برسد. 
حسین شعبان زاده با اشاره به اقداماتی که همزمان با بازگشایی مدارس 
در سطح شهر قم انجام شده است، اظهار کرد: از ابتدای شهریور ماه خط 
کشی خیابان ها و معابر مقابل مدارس در سطح شهر قم آغاز شده است. 
وی قم ادامه داد: تلاش مجموعه سازمان بر این است که پروژه ترسیم 
خط کشی معابر و خیابان های مقابل مدارس سطح شهر تا دهم مهر ماه به 
اتمام برسد. وی هدف از ترسیم خط کشی خیابان ها و معابر مقابل مدارس 
را تأمین ایمنی دانش آموزان هنگام عبور و مرور از خیابان ها و معابر مقابل 
مدارس دانست و عنوان کرد: علاوه بر خط کشی معابر مقابل مدارس، سایر 
تقاطع ها، معابر  و چهار راه های موجود در سطح شهر قم نیز تا پایان این 

پروژه خط کشی می شود.

بعد از اقامه نماز جمعه؛

پیکر 12 شهید مدافع حرم در قم 
تشییع می شود

 پیکر مطهر 12 شهید مدافع حرم دوم مهرماه بعد از اقامه نماز جمعه در 
قم تشییع و به خاک سپرده می شود.

به گزارش سپاه استان قم، مردم شهر قم روز جمعه 2 مردادماه، پیکرهای 
12 تن از شهدای مدافع حرم را بعد از نماز پر فیض جمعه از مصلی به سوی 
حرم حضرت معصومه )س( تشییع خواهند کرد. از این 12 شهید، ۹ تن از 
تیپ غیور زینبیون به نام های، سید مصطفی حسین، گلاب حسین، جوهر 
حسین، سید مهتاب حسین، سید میر حسن جان، اشتیاق حسین، فیروز 
علی، سلاور خان، سید ماهر حسین و سه تن از آنان از لشکر مخلص فاطمیون، 

به نام های، سید احمد حسینی، حسین ابراهیمی، عبدالله مرادی هستند.

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه 1۴ دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 2 اجرای احکام مدنی 
قم به شماره 2/۹5ج/۴20 – ثبت گردیده له آقای سید رضا دیباج و علیه آقای عباس مهرابی محکوم 
علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 1/2۴2/5۸۸/000 ریال در حق محکوم له و مبلغ 62/12۹/۴00 ریال 
به عنوان نیم عشر دولتی در حق دولت، شخص ثالث در قبال بدهی محکوم علیه زمین معرفی که که 

کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است. ماده 51 قانون اجرای احکام مدنی قابل اجرا می باشد. 
معرفی شده )مشترک خواهان و خوانده( واقع در قم، زنبیل آباد، خ یاسمن، پلاک ۸۴ بدینوسیله 
به استحضار میرساند، ضمن مطالعه پرونده و مراجعه به آدرس فوق، پس از بررسی های لازم، گزارش 

کارشناسی به شرح ذیل جهت استحضار تقدیم می گردد.
الف – مشخصات ثبتی ملک:

پلاک فوق دارای یک سند تک برگی مشاع، از یک واحد آپارتمان مسکونی به مساحت 15۸/6۸ متر 
مربع به شماره پلاک ثبتی 6155 فرعی از 105۹۹ اصلی واقع در بخش یک منطقه یک قم و شماره ملک 
15۸6۸ تفکیکی که در صفحه 6۹ دفتر ۸33 املاک به شماره چاپی 0۸2۴21)ج۹3( به مقدار پنجاه و 
هفت ممیز چهل و دو صدم سهم مشاع از دویست و چهل سهم عرصه و اعیان با شرح حدود اربعه مندرج 

در سند مذکور و در ملکیت آقای عباس مهرابی قمی قرار گرفته است.
ب – مشخصات کلی بنا:

بنای مورد نظر )هم اکنون توسط ثالث اجاره و مورد بهره برداری قرار دارد( بصورت یک واحد آپارتمان 
مسکونی واقع در طبقه چهارم از یک ساختمان شش واحدی )زیرزمین و همکف و شش طبقه مسکونی( 
جنوبی ساز با اسکلت فلزی و سقف تیرچه بلوک، به مساحت 15۸/6۸ که دارای سه خواب، هال، 
آشپزخانه، تراس و سرویس بهداشتی )دستشویی( و دو دستگاه حمام بوده و دارای پارکینگ و انباری در 
پیلوت و زیرزمین می باشد کف واحد مورد نظر سرامیک و آشپزخانه آن اپن و دارای کابینت MDF بوده 
و دیوار پذیرایی و خوابها سفیدکاری و سقف آن دارای گچبری می باشد. کف و دیوار تراس از نوع سنگ 
تراورتن است. نمای مشرف به خیابان اصلی و حیاط سنگ تراورتن، پنجره های نما پی وی سی با شیه 
دوجداره، کف و دیوار پارکینگ، زیرزمین و کف سرویس پله سنگ گرانیت و دارای نرده می باشد. زیرزمین 
و پیلوت محل پارکینگ و انباری آن در طبقه زیرزمین تعبیه شده است. مضافا اینکه زیرزمین دارای یک 
ورودی بصورت رمپ ماشین رو در انتهای حیاط و یک ورودی از سرویس پله جنب آسانسور جهت عبور 
افراد تعبیه شده است. این مجتمع دارای یک درب دولنگه ماشین رو با بازوی بازشونده و یک درب تک 
لنگه نفر رو می باشد. سیستم سرمایشی و گرمایش احد مسکونی مذکور به ترتیب کولر گازی و پکیج است 
پوشش نهایی پشت بام ساختمان دارای موزاییک که دارای دیوار جانپناه با نمای سیمان سفید می باشد 

ضمنا واحد آپارتمان مذکور دارای انشعابات آب و برق و گاز مجزا است. 
ج – ارزیابی

با توجه به مراتب فوق الذکر، شوارع دسترسی، قدمت بنا و سایر عوامل موثر، قیمت پایه ملک مذکور 
از نظر اینجانب از قرار هر متر مربع 36/000/000 ریال و ارزش کلی آن جمعا به مبلغ 5/712/۴۸0/000 

ریال )پنج میلیارد و هفتصد و دوازده میلیون و چهارصد و هشتاد ریال( برآورد و اعلام می گردد. 
شایان ذکر است مطابق مندرجات سند مالکیت مذکور، مقدار سهم آقای عباس مهرابی از کل واحد 
آپارتمان 37/۹6 متر مربع بوده که ارزش آن به مبلغ 1/366/560/000 ریال )یک میلیارد و سیصد و 

شصت و شش میلیون و پانصد و شصت هزار ریال( می باشد. 
الف – موجرین: آقایان سید رضا دیباج )میزان مالکیت 76/075 درصد( و عباس مهرابی )میزان 

مالکیت 23/۹25 درصد( 
ب – مستاجر: بانک توسعه صادرات شعبه قم

ج – مدت زمان اجاره: 12 ماه شمسی از تاریخ ۹۴/10/25 لغایت ۹5/10/25 
اجاره بها: جمعا به مبلغ 1۸0/000/000 ریال )صد و هشتاد میلیون ریال( از قرار ماهیانه 15/000/000 
ریال )پانزده میلیون ریال( که در پایان هر ماه از طرف مستاجر به موجرین به نسبت سهم پرداخت می 
شود. در ضمن مبلغ ۴50/000/000 ریال )چهارصد و پنجاه میلیون ریال( از طرف مستاجر بعنوان قرض 
الحسنه به موجرین به نسبت سهم پرداخت شده که با انقضاء مدت اجاره و یا فسخ آن همزمان با تخلیه 

عین مستاجره به مستاجر مسترد خواهد شد.
مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 95/7/27 ساعت ۸ الی ۸/30 صبح به آدرس قم، خ ساحلی، 
جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به 
فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده 
با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه 
از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده 
باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این 
آگهی یک نوبت در یکی ازروزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای محمد حسین مهاجری فرزند فیاض دارای شناسنامه شماره ۴06 به شرح دادخواست به کلاسه 
۹51700 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که 
شادروان ربابه دانه روئی به شناسنامه شماره 113۴ در تاریخ ۹3/12/10 در اقامتگاه دائمی خود را فوت 
نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم عبارتند از: 1 - محمد حسین مهاجری فرزند فیاض ش.ش 
۴06 نسبت با متوفی فرزند. 2 - محمد کاظم مهاجری فرزند فیاض ش.ش 15۴ نسبت با متوفی فرزند. 
3 - زینب مهاجری فرزند فیاض ش.ش 11۸25 نسبت با متوفی فرزند. ۴ - منصوره مهاجری فرزند فیاض 
ش.ش 11۸26 نسبت با متوفی فرزند. 5 - طاهره مهاجری فرزند فیاض ش.ش 116۸1 نسبت با متوفی 
فرزند. 6 - نرگس مهاجری فرزند فیاض ش.ش 16۴ نسبت با متوفی فرزند. 7 - فیاض مهاجری فرزند باقر 
ش.ش ۴11 نسبت با متوفی زوج.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی 
می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

آیت الله سبحانی گفت: ما نباید تلویزیون مدار بسته 
باشیم؛ بلکه باید مدار باز بوده و موسوعه »السنه النبویه فی 
مصادر المذاهب الاسلامیه« را به دست علمای اهل سنت 

برسانید.
آیت الله سبحانی پیش از ظهر دیروز در دیدار حجت 
الاسلام والمسلمین مختاری، رئیس پژوهشگاه مطالعات 

تقریبی که با موضوع موسوعه »السنه النبویه فی مصادر 
را  فرارسیدن عید غدیر  انجام شد،  الاسلامیه«  المذاهب 
تبریک گفتند و اظهار داشت: ریشه این تفکر به مرحوم آیت 
الله سید صدرالدین صدر برگشته و ایشان شروع به تحریر آن 
نیز کرده بودند. وی ابراز داشت: این موسوعه، اصالت شیعه 
را مشخص کرده و در مقابل نویسندگان مزدوری که اصالت 

شیعه را به بعد از سقیفه، صفین، دوران آل بویه و ... بر می 
گردانند، ایستادگی می کند.

این مرجع تقلید خاطرنشان ساخت: این موسوعه ثابت 
می کند که »ما یجمعنا اکثر مما یفرقنا«؛ اینکه طرفداران 
تکفیر بر طبل تفرقه می کوبند، کاری غلط است؛ چراکه 
مشترکات بسیاری داشته و چه اشکالی دارد که زندگی 
مسالمت آمیز داشته باشیم. آیت الله سبحانی تصریح کرد: 
این موسوعه احاطه ما را بر کتاب فریقین ایجاد کرده و دو 

طرف می توانند کتب یکدیگر را مطالعه نمایند.
این استاد برجسته حوزه با تأکید بر اینکه باید علم 
الحدیث در حوزه تعقیب شود، بیان داشتند: البته  آیت الله  
ری شهری فعالیت های مناسبی داشته اند؛ اما کم است و 
باید بیشتر دنبال گردد. وی اظهار داشت: ما نباید تلویزیون 
مدار بسته باشیم؛ بلکه باید مدار باز بوده و این کتاب را به 
دست علمای اهل سنت برسانیم.  جا دارد که یکصد نسخه از 
این موسوعه را به علمای الازهر داده و آنان بر خلاف وهابیت، 
از این اثر استقبال می کنند. این مرجع تقلید خاطرنشان 
ساخت: دیگران یک قِران خود را یک تومن خرج می کنند؛ 
اما ما یک تومان خود را نمی توانیم یک قِران خرج کنیم و 

باید این آثار گرانبها را به جهانیان عرضه نماییم.
حضرت آیت الله سبحانی در پایان تصریح کردند: رساندن 
این کتاب به شیخ کویت و قرضاوی از دیگر کارهایی است که 
باید داشته باشید. گفتنی است: در ابتدای این دیدار، حجت 
الاسلام والمسلمین مختاری توضیحاتی پیرامون این موسوعه 

ارائه کرد.

آیت الله سبحانی:

نباید تلویزیون مدار بسته باشیم

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت قم از اجرای طرح نظارت بر نوشت افزار در آستانه 
بازگشایی مدارس در استان خبر داد و گفت: این طرح از تاریخ 15 شهریورماه لغایت 10 

مهرماه به مدت 25 روز در دو بخش در سطح استان اجرا می شود.
امیر محمدی چهر، از اجرای طرح نظارت بر نوشت افزار در آستانه بازگشایی مدارس در 
استان قم خبر داد و اظهار داشت: با توجه به نزدیکی شروع سال تحصیلی جدید و افزایش تقاضا 
برای خرید لوازم التحریر، طرح نظارتی ویژه نوشت افزار با هدف اعمال نظارت های پیشگیرانه 

و جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی عرضه کنندگان این طرح در استان اجرایی می شود.
معاون امور بازرگانی سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به اینکه این طرح با 
رویکرد حمایت از تولیدات داخلی اجرایی می شود افزود: طرح نظارت بر نوشت افزار در آستانه 
بازگشایی مدارس از تاریخ 15 شهریورماه تا 10 مهرماه به مدت 25 روز در دو بخش در سطح 

استان به مرحله اجرا گذاشته شده است.
وی با بیان اینکه بخش اول طرح نظارت مربوط به نظارت برتامین اقلام نوشت افزار است 
تصریح کرد: شناسایی واحدهای اصلی و عمده تولید و واردات اقلام نوشت افزار در سطح استان 

یکی از مهم ترین اقداماتی است که در قالب این طرح دنبال می شود.
دفاتر  ازجمله  لوازم التحریر  اقلام  تأمین کننده  واحدهای  عملکرد  بررسی  محمدی 
دانش آموزی استانی، خودکار، مداد و... ازلحاظ میزان تولید، فروش، واردات و قیمت محصولات 
و مقایسه با مدت مشابه سال قبل را از دیگر اقدامات در قالب اجرای طرح نظارت بر نوشت 

افزار عنوان کرد.
معاون امور بازرگانی سازمان صنعت، معدن و تجارت قم ادامه داد: نظارت دقیق بر واحدهای 
تولیدی در زمان تولید و انجام آزمون های ادواری به منظور کنترل تعداد اوراق دفاتر و دیگر 
اقلام لوازم التحریر، کنترل درج قیمت مصرف کننده انواع دفاتر تولیدی و نوشت افزار، کنترل 
درج مشخصات و یا برند واحد تولیدی در پشت جلد دفاتر و نظارت بر صدور و ارائه برگ خرید 

معتبر توسط واحدهای تأمین کننده نوشت افزار از دیگر اهداف در اجرای طرح نظارت است.
وی نظارت بر فروش نوشت افزار را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: استفاده حداکثری 
از ظرفیت اتحادیه ها و بخش خصوصی در ایام اجرای طرح های نظارتی ویژه، شناسایی مراکز 
فاقد پروانه تولید و جلوگیری از فعالیت واحدهای مذکور، نظارت و کنترل حراج های فصلی و 
تخفیفات اعمالی توسط عرضه کنندگان و غرفه داران مطابق با قانون و مقررات نظام صنفی و 
ممانعت از فروش اجباری سایر اقلام نوشت افزار به همراه دفاتر دانش آموزی از جمله موارد مورد 

توجه در زمینه نظارت بر فروش نوشت افزار در واحدهای صنفی است.
محمدی با اشاره به اینکه نظارت بر رعایت قیمت مصرف کننده دفاتر و رعایت موازین 
قانونی حاکم بر نمایشگاه های مجاز عرضه مستقیم کالا از نکات مورد توجه تیم های بازرسی 
است عنوان کرد: جلوگیری از عرضه انواع اقلام نوشت افزار تقلبی و غیراستاندارد وارداتی و 
برخورد قانونی با کالاهای قاچاق درسطح بازار و جلوگیری ازفروش هرگونه نوشت افزار منقوش 

به تصاویرغیراخلاقی وضدارزشی درسطح بازار نیز به طور جدی مورد توجه بازرسان است.

 استاندار قم از مشکلات دریاچه نمک به عنوان یک بحران 
ملی نام برد و گفت: باید برای جلوگیری از نامطلوب تر شدن 

شرایط این دریاچه برنامه مشخصی در دستور کار قرار گیرد.
سید مهدی صادقی ظهر دیروز در مراسم نخستین 
جشن برداشت پسته باغ شمس آباد با تأکید بر اینکه دولت 
ویژه حمایت  به صورت  بخش کشاورزی  فعالیت های  از 
می کند، اظهار کرد: تقویت این بخش علاوه بر حمایت 
مسؤولان نیازمند افزایش بهره برداری از ظرفیت ها توسط 
کشاورزان است.  وی با اشاره به اینکه همکاری مطلوبی میان 
کشاورزان و سازمان جهاد کشاورزی استان قم وجود دارد،  
اضافه کرد: این ارتباط مطلوب سبب افزایش رضایتمندی 
کشاورزان می شود. استاندار قم از کمبود منابع آبی در نقاط 

مختلف کشور یاد و خاطرنشان کرد: آبیاری مهم ترین رکن 
کشاورزی است چراکه با هدررفت و کاهش بهره وری از منابع 
آبی موجود در آینده برای تامین آب مورد نیاز زمین های 

کشاورزی با مشکلات مختلف مواجه می شویم.
انجام شده در تعیین شیوه  وی سیاست های گذاری 
بهره برداری از منابع آبی را نامطلوب خواند و ادامه داد: علاوه 
بر اصلاح سیاست گذاری ها باید برنامه مشخصی برای افزایش 
صرفه جویی در دستور کار قرار گیرد تا مشکل تامین آب مورد 

نیاز بخش کشاورزی رفع شود.
صادقی از مشکلات دریاچه نمک به عنوان یک بحران 
ملی نام برد و گفت: باید برای جلوگیری از نامطلوب تر شدن 
شرایط این دریاچه برنامه مشخصی در دستور کار قرار گیرد.

از حد  بیش  زیرزمینی  آبی  منابع  اینکه  بیان  با  وی 
مجاز مورد استفاده قرار گرفته است، تصریح کرد: بدون 
آینده  در  آب  بحران  این حوزه،  در  برنامه ریزی های لازم 
بخش های مختلف کشور را مورد تاثیر خود قرار می دهد و 

جان 25 درصد از هموطنان به خطر می افتد.
اینکه  بر  تاکید  با  استان قم  نماینده عالی دولت در 
منابع  از  استفاده  جدید  سیاست های  با  باید  کشاورزان 
آبی آشنا شوند، عنوان کرد: اکنون 50 هزار هکتار زمین 
زیر کشت در استان وجود دارد که امیدواریم با حمایت 
مسؤولان و تلاش فعالان بخش کشاورزی به باغ تبدیل 
شود تا برای افزایش بهره وری از منابع آبی تضمین بیشتری 

وجود داشته باشد.

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

اجرای طرح نظارت بر نوشت افزار در آستانه بازگشایی مدارس

استاندار قم:

دریاچه نمک قم بحران ملی است

نامحــرمانه 
مهمترین عامل مرگ ایرانیان چیست؟

قائم مقام وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تصادفات رانندگی و سوانح مهم ترین 
عامل عمر از دست رفته ایرانیان به شمار می آید. ایرج حریرچی روز یکشنبه در مراسم چهل و 
یکمین سالگرد تاسیس اورژانس کشور در سالن همایش های رازی افزود: سوانح و تصادفات رانندگی 
از نظر میزان مرگ و میر، سومین عامل مرگ ایرانیان است اما با توجه به این که بیشتر آسیب 
دیدگان سوانح و تصادفات رانندگی جوان هستند این حوادث بیشترین میزان عمر از دست رفته را از 
ایرانیان می گیرد. وی اضافه کرد: تصادفات رانندگی به سه عامل خودرو، راه و خطای انسانی مربوط 
می شود و با توجه به این که در 2 دهه گذشته کیفیت خودرو و وضعیت راه ها بهتر شده است 
میزان تصادفات رانندگی تا حدی کاهش یافته است اما هنوز با وضعیت مطلوب فاصله داریم و به 
علت خطای انسانی، سرعت غیرمجاز و عوامل دیگر هنوز میزان حوادث رانندگی در کشور بالاست. 
وی خاطرنشان کرد: خستگی، سرعت بالا، رعایت نکردن فاصله با خودروهای مجاور، صحبت کردن 
با تلفن همراه و غذا خوردن هنگام رانندگی از جمله عوامل تصادفات رانندگی است و باید میزان 
جرایم رانندگی برای این خطاها افزایش یابد. حریرچی به عنوان نمونه به جریمه رانندگی همزمان 
با صحبت کردن با تلفن همراه در کشور انگلستان اشاره کرد و گفت: میزان جریمه یاد شده، 200 
پوند و معادل ۹50 هزار تومان است. این مقام مسئول در وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
همچنین به هموطنان تاکید کرد که برای کاهش میزان حوادث رانندگی از وسایل حمل و نقل 

ایمن تر استفاده کنند. 

سهم ایران از گردشگری حلال چقدر است؟ 
 یک فعال در حوزه اقتصاد گردشگری گفت: ایران با وجود اینکه یک کشور کاملا اسلامی است 
و تمام شرایط گردشگری حلال در آن وجود دارد اما سهم این کشور فقط 160 میلیون دلار، معادل 
3 درصد کل صنعت گردشگری حلال در جهان است. محمد رضایی بیان کرد: با توجه به حضور 
بیش از نیمی از گردشگران خارجی با هدف زیارت در ایران می توان نیمی از درآمد کل صنعت 
گردشگری کشور را در حوزه گردشگری حلال دانست، بنابراین 3.7 میلیارد دلار درآمد ایران در 
عرصه صنعت گردشگری حلال است و به واقع نقش سازمان حج و زیارت در این راستا بسیار مهم و 
اثر گذار است. وی ادامه داد: 37 سال است که در تاسیسات گردشگری کشور و مکان های تاریخی، 
فرهنگی، اردوگاه ها و مناطق طبیعی ارائه سرویس در چهارچوب گردشگری حلال در ایران داده 
می شود اما تبلیغ و استانداردسازی در این زمینه انجام نشده، بنابراین سازوکار اجرایی آن چنان که 

باید تاکنون فراهم نشده است.

یک ایرانی سرمربی وردربرمن شد 
 اکساندر نوری، بازیکن سابق تیم جوانان ایران به عنوان سرمربی موقت وردربرمن انتخاب شد. به  
گزارش کیکر، وردربرمن این فصل نمایش ضعیفی داشت و در نهایت مسئولان باشگاه متقاعد شدند 
تا ویکتور اسکریپنیک، سرمربی این تیم را بعد از سومین شکست پیاپی در رقابت های بوندسلیگا 
از سمت خود  بر کنار کند. وردربرمن بعد از شکست سنگین چهار بر یک برابر مونشن گلادباخ که 
شنبه شب متحمل شد، بدون امتیاز از سه دیدار در قعر جدول بوندسلیگا قرار گرفت. آنها همچنین 
با شکست برابر تیمی از دسته پایین تر از جام حذفی آلمان نیز کنار رفته بودند. در نهایت مسئولان 
باشگاه وردربرمن با برکناری ویکتور اسکریپنیک، الکساندر نوری را به عنوان سرمربی جدید خود 
انتخاب کرد. نوری به عنوان  مربی موقت هدایت وردربرمن را پذیرفته است. او پیش از این مربی 
زیر 23 ساله های این تیم بود. الکساندر نوری سابقه بازی برای تیم جوانان ایران را تا سال 2002 در 

کارنامه خود دارد و از سال 2011 کار مربیگری را در فوتبال آلمان آغاز کرد.

وکیل زنجانی: از بیان جزئیات دادگاه معذورم 
 وکیل متهم ردیف اول پروده نفتی گفت: دادگاه برگزار شد و از بیان جزئیات جلسه معذورم. 
رسول کوهپایه زاده افزود:  امروز )یکشنبه( به دادگاه رفتم و تحقیقات مقدماتی انجام شد. وی گفت: 
بنده دفاعیات خودم را درباره شکایت مطرح شده و ادعای نشر اکاذیب ارائه کردم. وکیل زنجانی 
تصریح کرد: از آنجایی که پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی دادسرا قرار دارد، اجازه ندارم جزئیات 
را مطرح کنم. کوهپایه زاده در پاسخ به این سوال که مجددا به دادگاه می رود یا تحقیقات مقدماتی 
تمام شده است،  گفت: باید منتظر اعلام نظر مرجع قضایی باشیم. وکیل بابک زنجانی روز جمعه 
اعلام کرد: هفته گذشته احضاریه ای از شعبه ۴ بازپرسی فرهنگ و رسانه به دست وی رسیده که 

حکایت از شکایت شرکت نفت به اتهام نشر اکاذیب دارد.

یک زن شهردار منطقه 13 تهران شد 
نرگس معدنی پور شهردار منطقه 13 تهران شد. نرگس معدنی پور اولین زنی است که از سوی 
محمد باقر قالیباف حکم شهرداری منطقه را دریافت کرد. وی قبلا مدیر کل امور بانوان شهرداری 
از دوره  تهران بوده است. نرگس معدنی پور دارای فوق لیسانس مدیریت اجرائی است و پیش 
پنج ساله مدیرکلی اش در اداره کل امور بانوان شهرداری تهران، رئیس فرهنگ سرای فردوس بود. این 

فرهنگ سرا پیش از این با عنوان فرهنگ سرای دختران شناخته می شد.

16 هزار روس امسال به حج رفتند 
»بهاء الدین علی اف«، سرکنسولگر روسیه در عربستان گفت: حجاج روس از ۴00 سال پیش برای 
به جا آوردن فریضه حج به عربستان می آیند، اما تعداد آنها بسیار کم بود و در زمان اتحاد شوروی 
سالانه 20 تا ۴0 نفر به حج می رفتند، اما امسال 16 هزار و 200 نفر از روسیه در حج حضور یافتند. 
وی تعداد ناچیز حجاج روس در زمان شوروی را ناشی از موانع و دشواری های پیش روی آنها دانست 

و آن را دوره ای سخت برای مسلمانان روسیه توصیف کرد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: با توجه 
به تولید 11 نوع پسته در استان، قم این قابلیت را دارد که با 
تقویت تسهیلات بانکی و کاهش سودها، تولیدات این بخش 

را افزایش دهد.
محمدرضایی طلایی ظهر دیروز در مراسم نخستین 
جشن برداشت پسته باغ شمس آباد، با اشاره به مشکلات 
پیش روی توسعه بخش کشاورزی در استان قم اظهار کرد: 
کمبود آب یکی از معضلات اساسی بخش کشاورزی در 
استان است اما تاکنون تمام توان خود را به کار گرفتیم که تا 
سطح تولیدات این محصولات در استان دچار مشکل نشود.

وی، ارتقای جایگاه استان قم در زمینه اراضی زیر پوشش 
آبیاری را مورد توجه قرار داد و گفت: در حالی که اراضی 
زیر پوشش آبیاری استان در سال ۹3 تنها 750 هکتار رتبه 

کشوری قم در این بخش 3۹ بوده، اما در سال ۹۴ این رتبه 
با افزایش سطح زیر پوشش آبیاری به 3 هزار و 500 هکتار 

در جایگاه نهم قرار گرفت.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به 
افزایش سطح زیر کشت پسته در استان قم، از رتبه هشتم 
قم در زمینه تولید پسته در کشور خبر داد و افزود: 10 
هزار هکتار باغ پسته در قم وجود دارد و این نتیجه تلاش 

کشاورزان و ارتقاء سطح تولیدات است.
وی به رونق تولید پسته در استان قم اشاره کرد و افزود: 
با توجه به رغبت کشاورزان به توسعه سطح زیر کشت پسته 
در صورت حمایت وزارت جهاد کشاورزی، ظرف پنج سال 
آینده تمام اراضی زیر کشت به سیستم آبیاری نوین مجهز 

خواهند شد.

طلایی با بیان اینکه تولید پسته در استان قم 3500 تن 
است افزود: با توجه به تولید  11 نوع پسته در استان، قم این 
قابلیت را دارد که با تقویت تسهیلات بانکی و کاهش سودها، 

تولیدات این بخش را افزایش دهد.
وی کیفیت بالای پسته قم را مورد توجه قرار داد و گفت: 
براساس بررسی های مرکز تحقیقات کشاورزی پسته قم پس 
از ساوه رتبه دوم طعم و مزه را داراست که این کیفیت بالای 

محصول قم را نشان می دهد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم به کاهش 
تولید محصولات چون یونجه در قم اشاره کرد و افزود: 
با وجود حمایت کمتر مسؤولان ارشد و وجود مشکلات 
متعدد در تأمین آب، کشاورزان قمی بیشتر به تولید پسته 

روی  آورده اند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد

تولید 3500 تن پسته در استان قم 

از  قم  استان  دادگستری  کل  رئیس   
برخورد شدید با استفاده کنندگان غیرمجاز 

از شبکه آب در قم خبر داد.
فاضلاب  و  آب  شرکت  گزارش  به 
و جمعی  معاونین  مدیرعامل،  قم،  استان 
استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیران  از 
رئیس  خلیلی  حمزه  حجت الاسلام  با 
کل دادگستری استان قم دیدار و گفتگو 
قم  استان  دادگستری  کل  رئیس  کردند. 
شناسایی  بر  تأکید  ضمن  دیدار  این  در 
دستگاه  به  غیرمجاز  انشعابات  معرفی  و 
اقدامات خلاف  این  با  باید  گفت:  قضایی 
قوانین که به جامعه لطمه می زند شدیداً 
با  خلیلی  حجت الاسلام  شود.  برخورد 

بی نظمی ها  این گونه  وجود  با  شهر  اداره  اینکه  بیان 
با مشکل مواجه می شد، از برخورد شدید و قاطع با 
استفاده کنندگان غیرمجاز از شبکه آب شهری خبر 
داد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در این 

دیدار ضمن تبریک عید سعید غدیر خم و ایام دهه 
ولایت، از تعامل و همکاری بسیار خوب دادگستری با 

شرکت آب و فاضلاب استان قم تقدیر و تشکر کرد.
مشکلی در تأمین آب شهر قم نداریم

غیرمجاز  انشعابات  ادامه  در  پور  صادق  علی جان 

روی  پیش  چالش های  از  یکی  را  آب 
گفت:  و  برشمرد  فاضلاب  و  آب  شرکت 
غیرمجاز  صورت  به  که  کسانی  متأسفانه 
از شبکه آب شهر استفاده می کنند ضمن 
در  شبکه،  در  بهداشتی  مشکلات  ایجاد 
خدمت رسانی به مردم نیز اخلال به وجود 

می آورند.
تبعات  از  دیگر  برخی  به  اشاره  با  وی 
شهری،  آب  شبکه  از  غیرمجاز  استفاده 
داشت:  اظهار  مردم  نارضایتی  جمله  از 
امیدواریم بتوانیم با کمک دستگاه قضایی 
استان با انشعابات غیرمجاز برخورد کنیم.

فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
از  گزارشی  ارائه  با  همچنین  قم  استان 
وضعیت منابع آب استان، گفت: با وجود کمبود آب 
و خشک سالی های متوالی در استان، در حال حاضر 
از سد کوچری، مشکلی در  بهره برداری  با احداث و 

تأمین آب شهر نداریم.

معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم گفت: 
2500 الی 3000 گونه گیاهی در کشور به ثبت رسیده 
که از این میان 250 گونه گیاهی در قم وجود دارد و 70 

نوع آن ارزش بالایی در صنعت دارو دارد.
با اشاره به چاپ اطلس رنگی  سید احمد شفیعی 
گیاهان در قم عنوان کرد: در این اطلس که طبق پژوهش 
های گسترده توسط پژوهشگران در حوزه منابع طبیعی، 
جهاد کشاورزی و محیط زیست گردآوری شده مهم ترین 

گیاهان بومی استان قم معرفی شده است.
وی افزود: این اطلس مورد استقبال بسیاری از محققان 
و پژوهشگران قرار گرفت که بخشی از آن به گیاهان 
دارویی اختصاص داشت و از ویژگی های مهم این اطلس 
این بود که عکس ها در قم و به صورت کاملا بومی گرفته 

شده است.
وی تصریح کرد: استان قم تنها یک درصد از مساحت 
کشور را در خود جای داده است و با وجود اکوسیستمی که 

دارد 10 درصد از گونه های گیاهان ثبت شده در قم یافت 
می شود که نشان دهنده یک پتانسیل با ارزش از گونه 
های گیاهی و ذخیره ژنتیکی برای استان قم محسوب می 
شود. شفیعی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه قم استانی 
گرم و خشک و در برخی مناطق کوهستانی به همراه آب 
و هوایی معتدل نیز است، تنوع بالایی در گونه های گیاهی 

در قم وجود دارد.
وی اظهارکرد: متاسفانه بسیاری از سرمایه های مهم 
از گونه های گیاهی در قم مغفول مانده و به آن پرداخته 
نشده است در صورتی که بخش زیادی از گونه های گیاهی 
جنبه دارویی دارد و در صنعت تولید گیاهان دارویی می 

توان از آن استفاده کرد.
معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم گفت: در 
سطح دنیا 250 هزار گونه گیاهی وجود دارد که کمتر از 
10 درصد این گونه ها در حوزه کشاورزی و منابع طبیعی 
استفاده می شود و در این میان گونه های عظیمی وجود 

دارد که قبل از شناخته شدن منقرض می شود که کشور 
ما نیز از این موضوع مستثنی نیست.

شفیعی بیان کرد: بسیاری از این گیاهان منشاء گیاهی 
دارد و می تواند یک آیتم مهم در صنعت به شمار رود 
به خصوص اینکه این گیاهان دارویی مقاوم هستند و به 
آب زیادی نیاز ندارند و ارزش افزوده بالایی را به همراه 

خواهند داشت.
وی خاطرنشان کرد: نمونه این گیاه دارویی خار مریم 
است که برای بیماری کبدی موثر است و حتی می توان 
این نوع گیاه را عصاره گیری کرد و از مزیت های مختلف 

آن بهره برد.
معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم در پایان 
عنوان کرد: بی شک مراکز علمی همچون جهاد دانشگاهی 
می تواند با استفاده از ظرفیت های علمی تحولات خوبی 
را در زمینه گیاهان دارویی فراهم بیاورد و در شناسایی و 

معرفی این گیاهان دارویی نقش مهمی ایفاء نمایند.

رئیس کل دادگستری استان قم تأکید کرد

برخورد شدید با استفاده کنندگان غیرمجاز از شبکه آب

معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم خبرداد

وجود 250 گونه گیاه دارویی در قم


